

Міжнародне гуманітарне право

анотований бібліографічний список
2025. – Вип. 10 (1 – 10 квітня). – 156 с.
(<http://nplu.org/article.php?id=423&subject=3>)

Зміст

Статті зі ЗМІ.....	1
Книги, статті з наукових періодичних і продовжуваних видань.....	143

Статті зі ЗМІ

1. **Алексєєва І. В Україні створили центри підтримки для родичів військовополонених** [Електронний ресурс] / Ірина Алексєєва // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 квіт. — Електрон. дані. *Зазначено, що у різних регіонах України створено центри підтримки для родичів військовополонених та осіб, зниклих безвісти внаслідок російської збройної агресії. За інформацією Служби безпеки України (СБУ), у цих установах можна буде отримати кваліфіковану допомогу та вичерпну інформацію стосовно алгоритму дій для повернення з полону своїх рідних, а також рекомендації, як уникнути шахрайських схем. Вказано, що родини військовополонених та зниклих безвісти також можуть звернутися до Об'єднаного центру з пошуку та звільнення полонених при СБУ.* Текст: <https://fakty.ua/452463-v-ukraine-sozdali-centry-podderzhki-dlya-rodstvennikov-voennoplennyh>

2. **Арсеній Пушкаренко: Асамблеї Міжпарламентського союзу — важливий майданчик для донесення до світу правди про злочини росії в Україні** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 квіт. [№ 322]. – Електрон. дані. *Як заявив народний депутат, заступник голови парламентського Комітету з питань зовнішньої політики та міжпарламентського співробітництва Арсеній Пушкаренко, більшість делегацій парламентів світу, незважаючи на російський вплив, говорять про солідарність із народом України. Він зауважив, що представники української делегації Верховної Ради України (ВР України) на*

чолі з Першим заступником Голови ВР України Олександром Корнієнком на засіданнях 150-ої Асамблеї Міжпарламентського союзу, що відбулася у Ташкенті (Узбекистан), у своїх виступах наголошували на воєнних злочинах РФ в Україні. Остання трагедія у Кривому Розі вкотре підтвердила, що РФ воює навіть із найменшими — з дітьми. На винних у цих злочинах мають бути видані ордери Міжнародного кримінального суду, вони мають переслідуватися як воєнні злочинці до тих пір, доки не будуть покарані. А. Пушкаренко додав, що сьогодні РФ не так воює зі Збройними силами України (ЗСУ), як тероризує мирне населення, вчиняє акти геноциду, що, зокрема, й підтверджує ракетний удар по Кривому Розу. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383318>

3. **Бережна Д. Ветеранська сила Kernel: підтримка від мобілізації до повернення на робочі місця** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про програму підтримки ветеранів у компанії «Kernel», що охоплює цілий комплекс напрямків і передбачає залучення не лише співробітників різних рівнів, а й рідних та близьких військовослужбовців. Зазначено, що Компанія постійно поряд із колегами - від моменту мобілізації і до їх адаптації вже після служби. Психологічна підтримка, фізична реабілітація, курси перепідготовки та юридичні консультації – це лише частина тих можливостей, які «Kernel» пропонує своїм ветеранам та їх родинам. Детально висвітлено ветеранські проекти найбільшого агроекспортера країни та одного з найбільших роботодавців.* Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/701208-veteranska-sila-kernel-pidtrimka-vid-mobilizaciji-do-povernennya-na-robochi-miscya>

4. **Бережна Д. Київщина — приклад відновлення не тільки для інших регіонів, а й для інших країн світу, — Кулеба** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 квіт. — Електрон. дані. *Як повідомили на урядовому порталі з посиланням на віцепрем'єр-міністра з відновлення – міністра розвитку громад та територій України Олексія Кулебу, 31.03.2025, у день третьої річниці звільнення Київської області,*

Кабінет Міністрів України (КМ України) ухвалив низку рішень на підтримку проєктів відновлення регіону. Станом на сьогодні на Київщині відбудовано 70 % усіх пошкоджених об'єктів. Це 21 тис. відновлених житлових будинків, шкіл, лікарень, адміністративних та інфраструктурних споруд. Ще понад 17 тис. родин на Київщині отримали компенсації за пошкоджене чи зруйноване житло. Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/700224-kijivshchina-priklad-vidnovlennya-ne-tilki-dlya-inshih-regioniv-a-y-dlya-inshih-krajiv-svitu-kuleba>

5. **Бережна Д. Навчання, премії та кадровий резерв: Метінвест Ахметова ввійшов до десятки незламних роботодавців України** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 4 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що на ринку праці є компанії, які навіть під час війни пропонують людям безпечні умови та гідну оплату праці, піклування про психічне здоров'я, можливості для кар'єрного зростання, соціальний пакет і систему підтримки. Такі компанії і ввійшли до рейтингу "незламних", який підготувало видання "Ділова столиця". За даними видання, попри величезні збитки внаслідок російської агресії, Метінвест залишається одним із найбільших і найвідповідальніших роботодавців в Україні. Зазначено, що на виклики ринку праці, пов'язані з кадровим дефіцитом, Метінвест відповідає перенавчанням працівників, залученням нових кадрів і працевлаштуванням ветеранів. Також компанія створила власний університет "Метінвест Політехніка", який готує кваліфікованих фахівців європейського рівня.* Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/700692-navchannya-premiji-ta-kadrovij-rezerv-metinvest-ahmetova-vviyshov-do-desyatki-nezlamnih-robotodavciv-ukrajini>

6. **Бережна Д. Незадоволений Путіним: Трамп готує санкції проти тіньового флоту РФ** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 квіт. — Електрон. дані. *Зазначено, що у Білому домі вважають, що Президент РФ В. Путін занадто повільно веде "всеосяжні переговори про припинення вогню", а сам Президент США Дональд Трамп розчарований російським президентом. Тому адміністрація Д. Трампа*

розглядає агресивне застосування санкцій, які насамперед будуть націлені на російський "тіньовий флот". Вказано, що більша частина флоту РФ уже потрапила під санкції, і 70 % незаконних продажів нафти в РФ відбувається через використання їхнього тіньового флоту. На думку Вашингтона, подальше блокування роботи цього флоту може стати ефективним засобом для посилення економічного тиску на Москву. Текст: <https://focus.ua/uk/world/700236-tramp-gotuye-novi-sankciji-proti-tinovogo-flotu-rf-u-chomu-prichina>

7. Бурдейна О. Які штрафи є законними, а які ні: адвокат розповів про нюанси роботи ТЦК (відео) [Електронний ресурс] / Олена Бурдейна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 квіт. — Електрон. дані. За словами адвоката Романа Кичка, громадянина не повинні карати за відмову пройти військово-лікарську комісію (ВЛК) та накладати штраф територіального центру комплектування та соціальної підтримки (ТЦК та СП), якщо він має відстрочку від мобілізації. Якщо ж ідеться про повістку, яка надійшла поштою, то слід бути уважним, щоб не мати проблем. Адвокат уточнив, що рекомендації стосовно законності та незаконності ґрунтуються на судових рішеннях щодо штрафів та на українському законодавстві. Розглянуто кілька прикладів, в яких військкомі мають або не мають карати людину. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/701453-yaki-shtrafi-ye-zakonnimi-a-yaki-ni-advokat-rozpoviv-pro-nyuansi-roboti-tck-video>

8. Важливий крок до створення цифрової держави [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 квіт. [№ 317]. – Електрон. дані. Зазначено, що народний депутат України, заступник голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань бюджету ВР України Володимир Гевко на своїй фейсбук-сторінці проінформував про другий день двосторонніх зустрічей представників України та Європейської Комісії в межах офіційного скринінгу відповідності українського законодавства праву ЄС за переговорним розділом 10 «Цифрова трансформація та медіа». «Адаптація українського законодавства до норм

ЄС у сфері цифрових технологій сприятиме зміцненню економіки, залученню інвестицій і покращенню доступу громадян до сучасних цифрових послуг. Це не лише частина євроінтеграційного процесу, а й важливий крок до створення цифрової держави, яка відповідає найкращим світовим практикам. Зокрема, під час зустрічей обговорили питання, які стосуються даних, довіри до цифрових технологій, кібербезпеки, медіа, напівпровідників та штучного інтелекту», — зазначив він. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383227>

9. **Важливо для безпеки, важливо для майбутнього** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 10 квіт. [№ 74]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Президент України Володимир Зеленський провів у Києві зустріч із Прем'єр-міністром Бельгії Бартом де Вевером, який приїхав із першим візитом після призначення на посаду саме в Україну. Глава держави подякував Бельгії за послідовну підтримку України з перших днів повномасштабного російського вторгнення. В. Зеленський відзначив участь Бельгії у програмі посилення української військової авіації й додав, що триває робота над постачанням літаків F-16. Окремо Президент зауважив, що Україна цінує підтримку вступу в ЄС від Бельгії. Також під час зустрічі обговорили збереження санкцій проти РФ. Зазначено, що Президент України і Прем'єр-міністр Бельгії провели зустріч із представниками українських і бельгійських оборонних компаній, а також оглянули продукцію українського оборонно-промислового комплексу (ОПК), зокрема розвідувальні та ударні БпЛА, наземні роботизовані комплекси та морські дрони. Лідери провели зустріч із представниками 10 провідних бельгійських оборонних компаній. Ішлося про розвиток українського ОПК, можливості спільного виробництва та локалізацію діяльності в Україні. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/vazhливо-dlya-bezpeki-vazhливо-dlya-majbutnogo/>

10. **Ветерани і підприємці відчують підтримку** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 4 квіт. [№ 70]. – Електрон. дані. Зазначено, що Президент України Володимир Зеленський провів у Дніпрі зустрічі із

представниками цих спільнот. Він також відвідав фотовиставку «Титани: історії незламності. Шлях добровольця» та зустрівся з ветеранами. Зокрема обговорили впровадження ветеранської політики в області. Начальник Дніпропетровської ОВА Сергій Лисак зазначив, що її втілює кожна з 86 територіальних громад регіону. Головне — працевлаштування ветеранів і співпраця з бізнесом, а також спортивна реабілітація. Ветерани розповіли, що буде створено асоціацію «Титани.UA», а сам проєкт планують масштабувати на інші регіони України. До нього вже хочуть долучитися ветеранські організації Харкова, Сум та Херсона. Під час робочої поїздки у Дніпрі Президент відвідав медичний заклад, де проходять лікування воїни після поранень. Він ознайомився з роботою реанімації, відділень анестезіології та політравми. В. Зеленського проінформували про особливості функціонування лікарні в час повномасштабної війни, оснащення новітнім обладнанням, а також відновлення закладу після обстрілів. Також у Дніпрі Президент України зустрівся з бізнесом, зокрема керівниками й представниками підприємств важкої та легкої промисловості, машинобудування, виробників аграрної та м'ясо-молочної продукції, ритейлу, банківської галузі. Під час зустрічі обговорили державну підтримку локалізації виробництва, стимулювання інвестицій у вітчизняну промисловість та заходи для забезпечення конкурентоспроможності українських підприємств на внутрішньому й зовнішніх ринках. Також йшлося про плани держави щодо економічного відновлення та стійкого розвитку національної економіки після війни. Президент зазначив, що очікує від Кабінету Міністрів України (КМ України) відповідних напрацювань, зокрема в митно-тарифній політиці, що підтримають українського виробника. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/veterani-i-pidpriyemci-vidchuvayut-pidtrimku/>

11. Вишневська Т. "Україна має, що запропонувати": як нові мита Трампа вдарять по економіці, — Свириденко [Електронний ресурс] / Тетяна Вишневська // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 квіт. — Електрон. дані. Як заявила міністр економіки України Юлія Свириденко, для України діятиме

загальне мито на 10 %. Про окреме вище мито, як у випадку з Молдовою (31 %) або ЄС (20 %), не йдеться. Зазначено, що за 2024 р. у США експортували 874 млн доларів, із яких 363 млн — це чавун, а ще 112 млн — труби. Натомість Україна придбала товарів на 3,4 млрд доларів. Вона спрогнозувала, що універсальне мито здебільшого вдарить по малих виробниках, однак запевнила, що вже ведеться робота над тим, щоб умови були кращими. Вказано, що Україна експортує у США понад 600 різних категорій товарів.

Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/700414-viyna-mizh-iranom-i-ssha-tegeran-zakrivaye-povitryaniy-prostir>

12. **Відновлення триває за принципом «краще, ніж було»** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 1 квіт. [№ 67]. – Електрон. дані. Як повідомив Прем'єр-міністр України Денис Шмигаль на заході в Ірпені, під час позачергового виїзного засідання Кабінету Міністрів України (КМ України) 31 березня уряд ухвалив важливі рішення в межах відновлення країни та для завершення розпочатих проєктів відбудови на Київщині. За його словами, у процесі відбудови України чітко визначено пріоритети, які послідовно реалізують. Перший з них — житло. Д. Шмигаль зауважив, що важливий напрям — будівництво соціального житла для внутрішньо переміщених осіб (ВПО) та ветеранів і держава створюватиме умови для масового втілення таких проєктів у регіонах. Глава уряду також повідомив, що на Київщині вже відновлено майже 70 % житлових будинків, які пошкодили росіяни. Другий пріоритет відновлення, за словами Прем'єр-міністра, — енергетика. Також ключовими напрямками є освіта і медицина. Д. Шмигаль переконаний, що до відновлення України повинні долучатися і міжнародні партнери та іноземні інвестори, і громади, підтримка й допомога яких у процесі відбудови дуже важлива. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/vidnovlennya-trivaye-za-principom-krashe-nizh-bulo/>

13. **Володимир Зеленський, керівництво Верховної Ради України та її Апарату разом з європейськими парламентарями взяли участь у**

Бучанському Саміті 2025 [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 квіт. [№ 315]. – Електрон. дані. Зазначено, що Бучанський Саміт 2025, що відбувся під головуванням Голови Верховної Ради України (ВР України) Руслана Стефанчука, став важливим майданчиком для аналізу наслідків злочинів російських військ та наголосу на необхідності справедливості для жертв. Окрім керівництва українського парламенту участь у заході взяли Президент України Володимир Зеленський, Прем'єр-міністр України Денис Шмигаль та 19 парламентарів Європи, які за підсумками Саміту прийняли Спільну заяву, що підтверджує спільне прагнення підтримки України на шляху до відновлення та боротьби за справедливість. Європейські парламентарі виступили з рішучою підтримкою України на її шляху до тривалого та справедливого миру. Вказано, що спільна заява, яку прийняли учасники Саміту, консолідує принципи і цілі, підтверджуючи готовність міжнародного співтовариства стояти на боці України до закінчення війни та відновлення справедливості. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383183>

14. **Гал І. Страховий стаж для полонених українців: ухвалено важливий закон** [Електронний ресурс] / Ірина Гал // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 квіт. — Електрон. дані. Як повідомили в Міністерстві соціальної політики, на законодавчому рівні було вирішено проблему, що стосується громадян, які потрапили в російський полон, адже багато хто з цивільних українців перебуває у неволі роками. Відповідний закон ухвалено Верховною Радою України (ВР України) та підписано Президентом України. Вказано, що документ врегульовує питання сплати єдиного соціального внеску (ЄСВ) за цивільних українців, які перебувають в полоні, з державного бюджету. Платником виступатиме Пенсійний фонд України (ПФУ). Єдиний внесок за цивільних полонених сплачуватиметься з дня позбавлення особистої свободи і протягом шести місяців після звільнення людини. Текст: <https://fakty.ua/452406-strahovoj-stazh-dlya-plennyh-ukraincev-prinyat-vazhnyj-zakon>

15. **Гірак Г. Атаки росіян: чи можуть окупанти вдатися до масштабного наступу** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 квіт. — Електрон. дані. *За оцінкою аналітиків Інституту вивчення війни (ISW), РФ може активізувати наступальні операції на Лиманському, Покровському та Оріхівському напрямках і продовжити атаки на півночі Сумської області. Вказано, що успіхи армії РФ у просуванні на 3 км на двох ділянках Покровського напрямку і наближення до адміністративного кордону Донецької та Дніпропетровської областей, можуть бути використані Москвою для підсилення інформаційного хаосу та страху. Зазначено, що РФ не має резервів оперативного рівня для великих наступальних операцій на Суми, Харків і Запоріжжя. На думку секретаря Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань національної безпеки, оборони та розвідки Романа Костенка, у Росії наразі немає достатніх сил, щоб наступати одразу на декількох напрямках, проте на кордоні з Україною біля Сумської області стоїть велике угруповання російських військ, але ЗСУ їх стримують. А його колега по парламентському Комітету Федір Веніславський заявив, що кількість російських військ, яка бере участь у війні проти України, залишається більш-менш сталою, «десь 570 - 580 тис.». Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4768606-ataky-rosiiian-chy-mozhut-okupanty-vdatysia-do-masshtabnoho-nastupu>*

16. **Гірак Г. Белгородський прорив: що дасть нова операція ЗСУ на території ворога** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 квіт. — Електрон. дані. *Зазначено, що після виходу більшої частини українських військ із Курської області РФ, українці зайшли на територію російської Белгородщини. Згідно з даними Інституту вивчення війни (ISW), українські сили перетнули кордон 18.03.2025, дійшли до села Демидівка, а пізніше зайняли ще три населені пункти прикордоння. Важливою причиною такого наступу є близькість Белгорода до Сумської, Харківської та Луганської областей України, які регулярно атакуються російськими*

військами. Як зазначив Президент України Володимир Зеленський, українські війська роблять «стратегічні кроки», щоб перешикувати потенційному наступу РФ із боку Сум, де спостерігається нарощування військових сил; переміщення військ через кордон може допомогти відволікти російські сили та забезпечити захист від майбутнього наступу. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4768913-bielhorodskyi-proryv-scho-dast-nova-operatsiia-zsu-na-terytorii-voroha>

17. **Гірак Г. Вікно можливостей для ЗСУ: як українські військові зможуть ним скористатися** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про виснаження російської армії через нестачу особового складу та зброї, що потребує певної зупинки та перезавантаження. Окреслено ситуацію на фронті від початку 2025 р. Наведено прогнози експертів про можливі дії української армії щодо перехоплення ініціативи та початку власного великого наступу у найближчі тижні чи місяці. На думку аналітиків, Сили оборони України мають можливість повернути втрачені території, поки у РФ буде оперативна пауза, поки вона підтягне резерви та заповнить склади озброєнням. Зауважено, що нині Путін намагається, насамперед, домогтися від США гарантій того, що ЗСУ не спробують піти в контрнаступ, особливо на півдні, де для росіян зберігається загроза розрізання фронту ударом до Азовського моря. На переконання експертів, українській армії потрібно рухатися, а керівництво держави не повинне погоджуватися на заморожування лінії фронту.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4770883-vikno-mozhlyvostei-dlia-zsu-yak-ukrainski-viiskovi-zmozhut-nym-skorystatysia?>

18. **Гірак Г. Допомога переселенцям: яку підтримку зможуть отримати найвразливіші з них** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про програму підтримки для внутрішньо переміщених осіб (ВПО) «Муніципальна няня», що дає можливість батькам отримати відшкодування від держави за*

роботу няні, яку вони винаймають для догляду за дитиною до трьох років. За словами народної депутатки, голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, регіонального розвитку і містобудування Олени Шуляк, родина може самостійно обрати людину, яка надаватиме послуги няні, а держава відшкодує вартість цих послуг: це дозволяє батькам знайти час на адаптацію на новому місці, на перенавчання та працевлаштування. Акцентовано й на допомозі переселенцям літнього віку та з інвалідністю - програмі стаціонарного догляду та підтриманого проживання (організації життя людей із інвалідністю та старшого віку у комфортних умовах із супроводом соціальних працівників). Послуга дає змогу таким людям жити у громаді з необхідною допомогою фахівців, а не потрапляти в інтернатні заклади. Окреслено також умови програми із забезпечення ВПО субсидію на оренду житла, що стартувала 29.01.2025 та реалізовуватиметься у форматі експериментального проєкту протягом кількох років. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4769830-dopomoha-pereselentsiam-yaku-pidtrymku-zmozhut-otrymaty-naivrazlyvishi-z-nykh>

19. **Гірак Г. Наші за кордоном: що чекає на українських біженців у випадку перемир'я** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 квіт. — Електрон. дані. Вказано, що після повномасштабного вторгнення РФ в Україну Директива Європейського Союзу (ЄС) щодо тимчасового захисту стала юридичним інструментом, що забезпечив майже 4,3 млн українців право на проживання, працевлаштування та доступ до низки соціальних послуг у країнах ЄС. Але, у разі перемир'я держави, які приймають біженців, мають вирішити: стимулювати подальшу інтеграцію українців чи згортати тимчасовий захист і спонукати українців до повернення на Батьківщину. Європейська комісія (ЄК) уже почала розглядати подальші дії: потенційне продовження тимчасового захисту, сприяння у набутті національного статусу для роботи, навчання чи возз'єднання з родиною, підтримку тих, хто вирішить повернутися в Україну.

Відомо, що питання продовження або припинення тимчасового захисту українських біженців винесуть на обговорення під час червневого засідання міністрів внутрішніх справ країн ЄС. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4771554-nashi-za-kordonom-scho-chekaie-na-ukrainskykh-bizhentsiv-u-vypadku-peremyria>

20. **Гірак Г. Не демобілізація, а відпочинок: яку альтернативу пропонують захисникам** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 3 квіт. — Електрон. дані. *Із огляду на те, що окремого законопроекту про демобілізацію немає, Міністерство оборони України (МО України) розробило механізм ротації на фронті, який передбачає кілька місяців відпочинку після 90 днів безперервної служби й участі у бойових діях. Як зазначив член Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань національної безпеки, оборони та розвідки Федір Веніславський, це альтернатива звільненню чи встановлення чітких термінів служби. Та додав, що закон про чіткі терміни служби вже розроблений, однак наразі він не бачить можливостей для його ухвалення. Акцентовано, що ст. 26 Закону «Про військовий обов'язок і військову службу» визначено підстави, згідно з якими мають право демобілізуватися військовослужбовці, якщо вони: досягли віку 60 років; не можуть нести службу через стан здоров'я (підтвердження необхідний висновок ВЛК); позбавлені волі/покарані її обмеженням, позбавлені військового звання за рішенням суду; звільнені з полону та не хочуть/не можуть продовжувати службу в ЗСУ; змушені залишити службу через сімейні обставини. До того ж демобілізація передбачена, коли близький родич загинув на фронті або пропав безвісти, а також - для добровольців проєкту «Контракт 18 - 25», які підписують контракт на 1 рік служби.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4769513-ne-demobilizatsiia-a-vidpochynok-yaku-alternatyvu-proponuuit-zakhysnykam?>

21. **Гірак Г. Не перемога, а хитрість: як Путін може вийти з війни в Україні** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що російський диктатор*

В. Путін намагається висунути нові умови, заявляючи про необхідність «тимчасового управління» в Україні під егідою ООН, США та європейських країн, аби виграти час, а, можливо й за допомогою США домогтися такого мирного договору, щоб Україна фактично отримала капітуляцію. Як зазначили в Інституті вивчення війни (ISW), нові вимоги РФ спрямовані на підрив легітимності української влади і демонструють, що Кремль фактично «утримує переговори в заручниках». Якщо ж висунуті умови не будуть ухвалені як частина угоди про перемир'я, то в РФ сподіваються, що так хоч їм вдасться виграти час для зміцнення війська та збільшення його шансів на перемогу, що створить передумови для капітуляції України. Вказано, що звинувачення Путіна у «нелегітимності» українського Президента та органів влади України посилює сумніви в готовності РФ до серйозних переговорів. Це створює інформаційні передумови для того, щоб РФ могла порушити будь-які досягнуті угоди, аргументуючи це тим, що український уряд нібито не має законного права їх укладати. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/articles/4770515-ne-peremoha-a-khytrist-yak-putin-mozhe-vyity-z-viiny-v-ukraini>

22. **Гірак Г. Перемир'я на Великдень: як відреагує Трамп, якщо Росія не припинить вогонь** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 квіт. — Електрон. дані. Вказано, що Президент США Д. Трамп анонсував можливе перемир'я між Україною та РФ на Великдень - 20 квітня, проте РФ до цього не прагне. Як зазначив ветеран російсько-української війни, майор запасу Олексій Гетьман, риторика Трампа останнім часом змінилася: Президент США вже не стверджує, що РФ готова до миру. Він зприпустив, що Москва може погодитися на перемир'я, але одразу його порушить. Акцентовано на статті для «The Hill» професора Амстердамського університету, колишнього урядовця США Ендрю Чахояна, за словами якого Росія не прагне досягти справжнього компромісу з Заходом, бачить Америку як екзистенційного ворога і прагне її послабити. Кремль тримається на брехні перед своїм

народом, стверджуючи, що РФ захищається від інтриг Заходу. Війна, за їхньою версією, ведеться не з Україною, а з НАТО - так Кремль пояснює низьку ефективність власної армії.

Текст:

<https://ua.korrespondent.net/articles/4771218-peremyria-na-velykden-yak-vidreahuie-tramp-yakscho-rosiia-ne-prypynyty-vohon>

23. **Гірак Г. У планах окупантів - запускати по пів тисячі дронів за ніч: чим відповімо** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. Зважаючи на дані Головного управління розвідки Міністерства оборони України (ГУР МО України) щодо планів Росії до кінця 2025 р. запускати по Україні 500 безпілотників за добу, розглянуто, що робить ворог для здійснення такого задуму та чи зможе українська протиповітряна оборона (ППО) впоратись із цим викликом. На думку військових, реалістичність сценарію, коли росіяни запускати будуть щодня по 500 дронів на Україну, сумнівна. Проте Україна нарощує свої можливості. Так, на нещодавній зустрічі міжнародні лідери підтвердили підтримку України, включаючи надання додаткових систем ППО та 5000 ракет. Крім того, в Україні зростає власне виробництво озброєння. Наведено коментарі заступника командира окремого загону безпілотних систем спецпризначення «Тайфун» НГУ Павла Гвозденка щодо спроможностей України відбивати масовані дронів атаки ворога.

Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4769213-u-planakh-okupantiv-zapuskaty-po-piv-tysiachi-droniv-za-nich-chym-vidpovimo>

24. **Глава УГКЦ: Українці обережно ставляться до домовленостей з РФ** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. Зазначено, що РФ зневажає дипломатію, використовуючи її лише для того, щоб затягувати переговори і виправдовувати нею заздалегідь складені агресивні плани. Про це сказав Глава Української Греко-Католицької церкви (УГКЦ) Святослав у своєму традиційному відеозверненні. Предстоятель УГКЦ зауважив, що, попри міжнародні домовленості про перемир'я, прості люди в Україні не бачать

їхніх наслідків через продовження бойових дій. Він привітав формування коаліції країн у Європі для підтримки України. Під час свята Благовіщення було оголошено про попередні домовленості між делегаціями України, США та РФ щодо перемир'я в Чорному морі та відкриття торгових коридорів, проте більшість громадян ставиться до цих новин обережно, поки РФ не припиняє атаки на інфраструктуру. Святослав висловив надію на виконання домовленостей, зокрема щодо обміну військовополоненими. Текст: https://risu.ua/glava-ugkc-ukrayinci-oberezhno-stavlyatsya-do-domovlenostej-z-rf_n155145

25. **Голова Верховної Ради України Руслан Стефанчук підбив підсумки Саміту у Бучі 2025** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 квіт. [№ 315]. – Електрон. дані. *Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук повідомив про завершення міжнародного Саміту у Бучі — події, що зібрала парламентарів демократичних країн для вшанування пам'яті жертв російської агресії. Він подякував парламентарям демократичних країн, які прибули до Бучі — міста, яке три роки тому стало одним із найстрашніших символів війни, а сьогодні об'єднало світових лідерів у спільному прагненні до справедливості та покарання винних. За словами глави парламенту, кожен воєнний злочин має бути розслідуваний, а винні — покарані, і подібна трагедія ніде й ніколи не повинна повторитися.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383156>

26. **Гопко Г. Гроші під ногами: чому ми досі не мобілізували мільярди?** [Електронний ресурс] / Ганна Гопко // Дзеркало тижня. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. *Проаналізовано важливість ефективного використання внутрішніх ресурсів України для забезпечення економічної стабільності та підтримки оборонного бюджету в умовах війни. Акцентовано на необхідності прийняття важливих законів, як-от тих, що регулюють підвищення акцизів і розширення повноважень місцевого самоврядування для підтримки сектора безпеки, що може забезпечити*

додаткові фінансові ресурси для оборони. Особливу увагу приділено проблемам в українському військово-промисловому комплексі через недофінансування, а також проблемам на митниці, де відсутність реформ призводить до значних втрат бюджету. Порушено питання конфіскації заморожених російських активів, які можуть стати важливим джерелом фінансування для України після війни. Текст: <https://zn.ua/ukr/ECONOMICS/hroshi-pid-nohami-chomu-mi-dosi-ne-mobilizovali-miljardi.html>

27. **Горон Д. У США відбулася інформаційна кампанія щодо повернення викрадених Росією українських дітей** [Електронний ресурс] / Діана Горон // Детектор медіа : [інтернет-вид.]. – 2025. – 2 квіт. – Електрон. дані. Подано інформацію, що в американській телепрограмі «Fox & Friends» протягом кількох тижнів транслювали соціальний ролик, який закликає адміністрацію Дональда Трампа допомогти повернути 19 546 українських дітей додому. Відповідна публікація також була надрукована у газеті «New York Post». Про це у коментарі «Детектору медіа» розповіла співзасновниця ГО «Resilience Ukraine» Інга Вишневська. Соціальний ролик створили на замовлення американсько-українського фонду «Razom for Ukraine» за підтримки «Resilient Ukraine». Над відеороботою працював режисер Дмитро Шмурака і творча команда «Manifest production». Її мета — привернути увагу посадовців Білого дому до проблеми незаконної депортації дітей з України. Текст: <https://cs.detector.media/community/texts/186470/2025-04-02-u-ssha-vidbulasya-informatsiyna-kampaniya-shchodo-povernennya-vykradenykh-rosiieyu-ukrainskykh-ditey/>

28. **Гук Л. Заяви, що Україна годує 400 мільйонів людей на планеті, тьмяніють на тлі мільярдів, витрачених нею на імпорту продовольства** [Електронний ресурс] / Лариса Гук // Дзеркало тижня. – 2025. – 9 квіт. – Електрон. дані. Проаналізовано зростаючу залежність України від імпорту продовольства, попри її роль як одного з головних виробників аграрної продукції. Особливу увагу приділено зростанню імпорту капусти, молочних

продуктів та інших овочів, що раніше вироблялися в Україні. Відзначено, що ці процеси спричиняють занепокоєння щодо продовольчої безпеки країни, адже зростання імпорту супроводжується високими витратами та зміною структури споживання. Наголошено на необхідності розвитку локального виробництва та зменшення залежності від зовнішніх постачальників через підвищення експорту та оптимізацію внутрішнього ринку. Для цього важливо налаштувати кооперацію серед фермерів і переробників, а також знайти нові ринки збуту української продукції. Текст: <https://zn.ua/ukr/ariculture/zajavishcho-ukrajina-hoduje-400-miljoniv-ljudej-na-planeti-tmjanijut-na-tli-miljardiv-vitrachenikh-neju-na-import-prodovolstva.html>

29. **Гурін А. Південна Корея запровадила санкції проти громадян Китаю, а також компаній з Гонконгу та Росії за співпрацю з КНДР** [Електронний ресурс] / Анастасія Гурін // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Південна Корея оголосила про нові санкції проти чотирьох компаній з Гонконгу, Китаю та Росії, а також двох китайських громадян за незаконну торгівлю з Північною Кореєю, зокрема – перевезення залізної руди, що заборонено резолюцією Радбезу ООН. Рішення ухвалено після урядового розслідування інциденту із судном «Sunrise I», яке в червні 2023 р. завантажило понад 5 тис. тонн залізної руди в північнокорейському порту Чхонджин і було затримане у територіальних водах Південної Кореї. Санкції передбачають жорстке обмеження на фінансові операції з південнокорейськими установами. Уряд Сеула заявляє про готовність послідовно боротися з порушеннями міжнародних санкцій, зокрема у контексті зростаючої співпраці між РФ та КНДР.* Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/pivdenna-koreja-zaprovadila-sanktsiji-proti-hromadjan-kitaju-a-takozh-kompanij-z-honkonhu-ta-rosiji-za-spivpratsju-z-kndr.html>

30. **Гурін А. США та Росія здійснили новий обмін ув'язненими: РФ звільнила громадянку, яка задонатила на підтримку України** [Електронний ресурс] / Анастасія Гурін // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про обмін ув'язненими між РФ та США, що відбувся*

10 квітня в Абу-Дабі. Росія звільнила Ксенію Карєліну – громадянку з подвійним громадянством США та РФ, засуджену в Росії за державну зраду через пожертву українській благодійній організації. У відповідь США передали Росії Артура Петрова, обвинуваченого у порушенні санкційного режиму через постачання мікроелектроніки до РФ. Обмін став результатом переговорів між ЦРУ та російськими спецслужбами й відображає зусилля обох сторін щодо покращання взаємодії попри напруженість через війну РФ проти України. Це вже другий подібний обмін за нового президентства Дональда Трампа, який прагне швидкого завершення війни та нормалізації відносин із Москвою. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/ssha-ta-rosija-zdijsnili-novij-obmin-uvjaznenimi-wsj.html>

31. Гурін А. Як використати активи російського Центрального банку на користь України — Politico [Електронний ресурс] / Анастасія Гурін // Дзеркало тижня. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. *Проаналізовано ситуацію з активами РФ, зокрема валютними резервами Центрального банку, які були заморожені після початку війни в Україні. Наголошено, що подальше зволікання Європи в питаннях використання заморожених активів для підтримки України може призвести до серйозних наслідків. Запропоновано рішення, яке передбачає створення нової структури для управління цими активами під наглядом ЄС, що дозволить отримати стабільний потік доходу для фінансування оборонних потреб України. Текст: <https://zn.ua/ukr/ECONOMICS/jak-vikoristati-aktiv-rosijskoho-tsentralnoho-banku-na-korist-ukrajini-politico.html>*

32. Данило Гетманцев: Успішна співпраця з МВФ дає можливість залучати додаткове кредитування від партнерів [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 квіт. [№ 318]. – Електрон. дані. *Як розповів народний депутат, голова Комітету з питань фінансів, податкової та митної політики Данило Гетманцев, Україна успішно пройшла свій перегляд програми співпраці з Міжнародним валютним фондом (МВФ) і отримала 400 млн доларів. Він наголосив, що це*

надважлива подія, оскільки наші партнери, кредитори дивляться, як ми виконуємо програму з МВФ, що є основою для надання нам нових кредитів. «Наступний перегляд ми очікуємо у липні. Строки чотирьох діючих структурних маяків були перенесені, і до них додані ще чотири нові маяки, які ми повинні виконати до липня. Думаю, ми впораємося, бо нічого складного там немає, щоб продовжити програму на 9 перегляд», – зазначив народний обранець. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383247>

33. Деградація "судової системи рф" у Криму [Електронний ресурс] // Крим.світлиця. – 2025. – 4 квіт. (№ 14). — Електрон. дані. Йдеться про презентацію в Укрінформі дослідження на тему: "Відмова у праві на справедливий суд як міжнародний злочин під час війни Росії і України: контекст, практика, право та перспективи". Як заявила голова правління Центру прав людини "ZMINA" Тетяна Печончик, наразі судова система у РФ юридично деградувала, і вона не може ніяким чином забезпечувати право на справедливий суд, зокрема у тимчасово окупованому Криму. За її словами, про це свідчать результати моніторингу судових справ в окупованому Криму, зокрема, наразі суттєво зросла кількість судових справ за звинуваченнями українських громадян у таких злочинах, як "держзрада", "шпигунство" або "співпраця з іноземною державою". Правозахисниця наголосила, що констатується і наявність системної відмови у допуску адвокатів і взагалі наявність порушення права на захист, та проінформувала, що надалі правозахисники планують передати матеріали цього дослідження, серед іншого, до Міжнародного кримінального суду (МКС). Текст: <http://svitlytsia.crimea.ua/index.php?section=article&artID=26857>

34. Дедей В. Буданов: Під час війни людям не обов'язково знати всю правду [Електронний ресурс] / Володимир Дедей // Дзеркало тижня. – 2025. – 5 квіт. – Електрон. дані. Висвітлено думки Кирила Буданова, начальника Головного управління розвідки Міністерства оборони України (ГУР МО України), щодо публічності інформації під час війни. Він зазначає,

що повне розкриття всієї правди не завжди є доцільним, оскільки суспільство може бути не готовим до сприйняття складної та жорсткої інформації. За словами К. Буданова, це не означає спотворення реальності, а просто необхідність дозувати інформацію, щоб не перевантажити людей. Він також наголошує на важливості балансування між відкритістю та обережністю в комунікації під час війни. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/budanov-pid-chas-vijni-ljudjam-ne-obovjazkovo-znati-vsju-pravdu.html>

35. **Дедей В. Зеленський пояснив, навіщо РФ використовує Дмитрієва для "угоди про копалини" зі США** [Електронний ресурс] / Володимир Дедей // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про спроби РФ укласти угоду зі США щодо спільного видобутку корисних копалин на території РФ, метою якої є часткове зняття санкцій, зокрема з російських олігархів, та відновлення економічних відносин між США та РФ. Президент України Володимир Зеленський пояснив, що російська сторона намагається використати свої зв'язки, зокрема через К. Дмитрієва, для тиску на Захід. Глава держави також заявив, що Україна активно працює над тим, щоб не допустити реалізації цієї схеми. Зазначено про ризики щодо заморожених активів і можливу спробу РФ вивести їх через продаж за заниженою ціною, а також обговорення завершення будівництва газопроводу "Північний потік-2" без участі Німеччини.* Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/zelenskij-pojasniv-navishcho-rf-vikoristovuje-dmitrijeva-dlja-uhodi-pro-kopalini-zi-ssha.html>

36. **Делегація казахської будівельної компанії BI Group провела зустріч з міністром освіти України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 квіт. [№ 322]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що за сприяння голови міжпарламентської групи дружби з Казахстаном народного депутата Сергія Нагорняка делегація представників казахського інвестиційно-будівельного холдингу «BI Group» здійснила візит в Україну. Було проведено низку зустрічей, під час яких обговорено майбутні проєкти компанії в Україні,*

спрямовані на відновлення та розвиток у тому числі освітньої інфраструктури. Зокрема, була проведена зустріч представників компанії «VI Group» із міністром освіти і науки України Оксеном Лісовим, у межах якої обговорено участь компанії в проєктах, спрямованих на створення та розвиток опорних закладів освіти. У свою чергу представники компанії розповіли про реалізовані в різних країнах проєкти у сфері освіти. Також була представлена інформація про 30-річний досвід компанії в управлінні проєктами та будівництві. С. Нагорняк наголосив, що допомога від іноземного бізнесу для посилення соціальної інфраструктури України та участь у відбудові й розвитку освітньої інфраструктури вкрай важлива в умовах російської агресії. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383315>

37. **Денисова Д. Нафтовий шторм: чи здатне різке падіння цін на нафту вплинути на РФ та війну в Україні** [Електронний ресурс] / Дар'я Денисова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. За повідомленням «Bloomberg», через побоювання, що тарифи США можуть знизити попит на нафту і призвести до глобальної рецесії, 8 квітня ф'ючерси на марку «Brent» зросли на 1,20 %, до 64,98 долара за барель. Напередодні там йшлося про те, що Кремль намагається мінімізувати вплив на економіку падіння світових цін на нафту, зокрема на свій російський сорт «Urals». Проаналізовано, наскільки така ситуація є критичною для країни-агресорки. Щодо антиросійських санкцій, то аналітики вважають цінову політику важливим важелем впливу на агресорку, зважаючи також на те, що на тлі падіння вартості нафти РФ може вивести свій тіньовий флот із тіні саме завдяки дешевій сировині. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/701196-cini-na-naftu-cherez-tarifi-ssha-shtormit-chi-postrazhdaye-vid-cogo-rf>

38. **Денисова Д. Торгівля з ЄС припиняється: що буде з курсом гривні в разі скасування торговельного безвізу** [Електронний ресурс] / Дар'я Денисова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 квіт. — Електрон. дані. Йдеться про те, що безмитна торгівля України та Європейського Союзу (ЄС) діє лише до 05.06.2025, далі безвіз для торгівлі можуть скасувати повністю

або ж продовжити ще на рік. Зазначено, що скасування торговельного безвізу може серйозно вдарити по економіці України, адже держава, що воює, зазнає "справді руйнівних" наслідків, особливо на тлі невизначеності щодо військової підтримки з боку США. Вказано, що деякі компанії ризикують повністю зупинити свою діяльність, що, ймовірно, призведе до проблем у забезпеченні продовольством українців. Розглянуто, якими будуть наслідки, якщо вільної торгівлі з країнами ЄС Україна більше не матиме. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/700154-skasuvannya-torgovelnogo-bezvizu-z-yes-chim-ce-zagrozhuye-ukrajini>

39. **Дерегуляція у фокусі економічної політики** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 9 квіт. [№ 73]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Кабінет Міністрів України (КМ України) на засіданні 8 квітня ухвалив рішення щодо скасування ще 204 інструментів регулювання в різних сферах. За словами Прем'єр-міністра України Дениса Шмигала, скасовано 150 регуляторних інструментів у галузі медицини та санітарного контролю, 15 — в галузях охорони праці, торгівлі, будівництва та пожежної безпеки, а також 22 інструменти, які стосуються правоохоронної діяльності, довкілля, агропромислового комплексу та інших галузей. Прем'єр-міністр анонсував, що в найближчих планах передбачено скасування ще понад сотні регуляторних інструментів, більшість з яких перебувають у компетенції Міністерства захисту довкілля, МОЗ та Міністерства економіки. Д. Шмигаль нагадав, що один із напрямів роботи уряду — системна дерегуляція, яку позначили як одне із ключових завдань економічної політики.. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/deregulyaciya-u-fokusi-ekonomichnoyi-politiki/>

40. **Діти ветеранів війни та полеглих героїв отримають компенсацію повної вартості свого навчання за рік** [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. За повідомленням народної депутатки, членкині парламентського Комітету з питань молоді і спорту Ірини Борзової, Україна почала реалізовувати експериментальний проєкт на

підтримку освіти дітей ветеранів війни та полеглих героїв. І. Борзова зазначила, що діти зможуть отримати від держави компенсацію повної вартості навчання за рік у закладах профтехосвіти або вищої освіти: "Новий експериментальний проєкт реалізовується Міністерством у справах ветеранів, Міністерством освіти й Мінцифрою. Цією державною допомогою зможуть скористатися діти учасників бойових дій, діти осіб з інвалідністю, отриманою внаслідок війни, діти військовополонених та безвісти зниклих, діти, що мають статус членів сім'ї загиблих захисників України, діти осіб, яких визнано такими, що постраждали під час Революції гідності". Нардеп вказала, що держава оплатить дітям навчання на контрактній основі за рік у закладах різних форм власності. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/diti-veteraniv-viyni-ta-poleglih-geroyiv-otrimayut-kompensaciyu-povnoyi-vartosti-svogo-navchannya-za.html>

41. **Дмитро Кисилевський взяв участь у зустрічі керівництва держави з бізнесом Дніпропетровщини** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 квіт. [№ 317]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 2 квітня у Дніпрі відбулася зустріч Президента України Володимира Зеленського з виробниками регіону, у якій взяв участь заступник голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку Дмитро Кисилевський. На заході, серед іншого, обговорювалися нові виклики: брак кадрів у прифронтових регіонах, захист національного виробника від недоброякісного імпорту, розширення програм підтримки для бізнесу, який працює в умовах активних бойових дій, та активне залучення вітчизняних виробників до проєктів із відбудови. Д. Кисилевський наголосив, що Україна потребує окремої державної політики щодо підтримки економіки прифронтових регіонів. Це важливо, оскільки для багатьох жителів населених пунктів поблизу лінії зіткнення працюючі промислові підприємства – це останні острови нормальності, з ними пов'язані сподівання на відродження мирного життя. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383228>

42. **ДПС запроваджує комплекс заходів для врегулювання податкових питань мобілізованих ФОП та ветеранів** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 4 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про запровадження Державною податковою службою України (ДПС України) комплексу заходів для врегулювання податкових питань мобілізованих ФОП і ветеранів. Подано допис у Facebook голови ДПС Руслана Кравченка, який повідомив, що вже визначені конкретні заходи задля допомоги підприємцям, які стали на захист країни, і наразі ДПС готує відповідні пропозиції до законодавства.* Текст: <https://pravo.ua/dps-zaprovadzhuie-kompleks-zakhodiv-dlia-vrehuliuvannia-podatkovykh-pytan-mobilizovanykh-fop-ta-veteraniv/>

43. **Духовний наставник Трампа засудив російський ракетний удар по Кривому Рогу** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 7 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що американський євангельський пастор Марк Бернс засудив російський ракетний удар по Кривому Рогу, внаслідок якого загинули 20 людей, а ще понад 60 - постраждали. Вказано, що Марк Бернс відомий своєю активною підтримкою Президента Сполучених Штатів Америки (США) Дональда Трампа, а деякі ЗМІ називають його духовним наставником нового Президента США. Він опублікував в своєму «Instagram» фото руйнувань в Україні. "Трагічна втрата невинних життів. Світ повинен засудити цю жорстокість і стати разом з Україною проти такого терору. Віра - це вибір, а не почуття", - написав він.* Текст : https://gazeta.ua/articles/np/_duhovnij-nastavnik-trampa-zasudiv-rosijskij-raketnij-udar-po-krivomu-rogu/1213879

44. **Експерт пояснив мету зайняття ЗСУ частини Білгородщини** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 2 квіт. – Електрон. дані. *Як розповів військовий експерт Іван Ступак, захоплення кількох кілометрів Білгородської області Силами оборони України є значною перевагою для відволікання уваги російських військ. За його словами, це можна розглядати як "мікрокурську операцію", оскільки Збройні сили України (ЗСУ) використали мінімальні сили для такого просування. "Ми змогли забрати частину сил і*

використати їх у Белгородщині, де, як було розраховано, слабка ділянка, слабка оборона. Можна казати, це суттєве досягнення для України з метою відтягування уваги", - сказав він. Експерт пояснив, що такі дії допомагають зменшити тиск на інших напрямках, зокрема на Сумщині, де Росія здійснює активні атаки. Текст : https://gazeta.ua/articles/life/_ekspert-poyasniv-metu-zajnyattya-zsu-chastini-bilgorodschini/1213401

45. **Євгенія Кравчук: У питанні цифрової трансформації Україна попереду багатьох країн Європи, тому треба стежити, щоб не понизити свої стандарти** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 квіт. [№ 315]. – Електрон. дані. Як заявила народна депутатка, заступниця голови парламентського Комітету з питань гуманітарної та інформаційної політики, членкиня постійної делегації у ПАРЄ Євгенія Кравчук, яка є учасницею відповідної переговорної групи, наразі триває активна робота окремих переговорних груп із двостороннього скринінгу в межах підготовки України до вступу в ЄС. Вона зауважила, що політично ЄС уже має позитивне рішення щодо вступу України. Останні заяви від Європейської комісії, від президента Євроради Антоніу Кошти звучать у контексті не «якщо», а «коли» Україна стане членом ЄС. Наразі триває активна робота окремих переговорних груп із двостороннього скринінгу у межах підготовки України до вступу в ЄС, зокрема за розділом 10 «Цифрова трансформація та медіа». Вона додала, що в цій темі також закладена кібербезпека, яка для України є гіперактуальною, особливо у контексті останніх атак на «Укрзалізницю» та інших спроб РФ дестабілізувати ситуацію в нашій країні. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383182>

46. **Європейські стандарти для захисту культурної спадщини** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 квіт. [№ 321]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 8 квітня відбулось відкрите обговорення «Охорона культурної спадщини в Україні: виклики та пріоритети законодавчої роботи». Професійну дискусію

провів Аналітичний центр «Інститут законодавчих ідей» в межах проєкту «Правовий аналіз та систематизація національних нормативних актів, що регулюють охорону культурних цінностей, для забезпечення відповідності міжнародним стандартам». Проєкт реалізується за ініціативи Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань гуманітарної та інформаційної політики та за підтримки Бюро ЮНЕСКО в Україні й Міністерства культури та стратегічних комунікацій України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383300>

47. **Звіт USCIRF 2025: в окупованій Росією частині України масово порушується релігійна свобода** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 квіт. – Електрон. дані. У своєму щорічному звіті за 2025 рік Комісія США з питань міжнародної релігійної свободи (USCIRF) присвячує окремий розділ РФ, де засуджується погіршення ситуації зі свободою віросповідання у цій країні протягом 2024 р.; документує систематичні репресії, свавільні затримання та зростання ворожості держави до релігійних меншин як у РФ, так і на окупованих РФ територіях. Зауважено, що на територіях під російською окупацією порушення були ще більшими. За даними USCIRF, російська влада «заборонила релігійні групи, проводила обшуки в молитовних будинках». У звіті наводяться випадки викрадення, катування та ув'язнення українських священнослужителів. Задokumentовано масові руйнування сотень релігійних об'єктів з початку повномасштабного вторгнення у 2022 р. Текст: https://risu.ua/zvit-uscirf-2025-v-okupovani-j-rosiyeyu-ukrayini-masovo-porushuyetsya-religijna-svoboda_n155168

48. **Здоровило Т. Головнокомандувач Сирський "повинен піти" - ексначштабу "Азову" Кротевиц** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 9 квіт. – Електрон. дані. Йдеться про інтерв'ю ексначальника штабу "Азова" Богдана Кротевиц виданню "The Guardian". Зокрема Богдан Кротевиц закликав головнокомандувача Збройних сил України (ЗСУ) Олександра Сирського піти у відставку, звинувативши його у

нездатності проводити ефективні наступальні операції та у величезних втратах українських військ через невдалі рішення. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188835/>

49. **Здоровило Т. До 2030 року рф планує поселити ще 5 млн росіян на ТОТ** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 6 квіт. – Електрон. дані. Подано допис у Телеграмі керівника Центру вивчення окупації, колишнього радника міського голови Маріуполя Петра Андрющенка, який повідомив, що до 2030 р. на тимчасово окупованих територіях (ТОТ) України окупантами заплановано розселити мінімум п'ять мільйонів росіян. Він зазначив, що в Ростові-на-Дону проходить форум "Інтеграція-2025", де "чиновники РФ та окупаційних адміністрацій брешуть про те, як "хорошо в стране советской жить", та заявляють про наміри довести кількість людей на ТОТ (за виключенням Криму) до десяти млн осіб до 2030 р. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188770/>

50. **Здоровило Т. "Загроза" перемир'я: українські біженці в ЄС можуть втратити правовий статус** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 7 квіт. — Електрон. дані. Подано публікацію у виданні "Euractiv" стосовно українських біженців у країнах Європи, у якій вказано, що після припинення бойових дій в Україні мільйони українських біженців можуть втратити свій правовий статус у Європейському Союзі (ЄС), оскільки наразі європейські країни не мають чіткого плану щодо тимчасового захисту утікачів від війни після досягнення перемир'я. Вказано, що наразі їхнє перебування на території ЄС регламентується Директивою про тимчасовий захист, яка дозволяє країнам ЄС надавати право на проживання, роботу та доступ до послуг українцям, більшість з яких оселилися в Польщі, Німеччині, Чехії та Словаччині. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188778/>

51. **Здоровило Т. Зеленський на Чернігівщині оприлюднив "червоні лінії" України на переговорах про завершення війни** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 3 квіт. —

Електрон. дані. *Йдеться про робочу поїздку Президента України Володимира Зеленського на Чернігівщину. Зокрема під час зустрічі з керівниками територіальних громад Чернігівщини глава держави заявив, що під час майбутніх переговорів про завершення війни Україна не визнає російськими окуповані території та не погодиться на зменшення армії. Також В. Зеленський запевнив, що Україна працюватиме над покаранням воєнних злочинців, та наголосив, що справедливий мир настане тоді, коли всі території повернуться, у тому числі, і дипломатичним шляхом.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188738/>

52. **Здоровило Т. "Золоті яйця" Міноборони: розкрадено понад 733 млн грн та замах на розтрату – 788** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. *Подано повідомлення Національного антикорупційного бюро України (НАБУ) про викриття схеми розкрадання державних коштів під час закупівлі Міністерством оборони (МО) продуктів для Збройних сил України (ЗСУ). Висвітлено обставини справи та зазначено, що наразі її розслідують за статтями про розтрату, замах на розтрату та відмивання грошей.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188723/>

53. **Здоровило Т. Із буцегарні на війну: в ЗСУ більше 8 тис екзасуджених – чимало отримало держнагороди** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. *Подано інформацію начальника Департаменту з питань виконання покарань Міністерства юстиції Євгена Горобця, який зазначив, що на початок квітня 2025 року вже більше восьми тисяч колишніх засуджених – чоловіків та жінок – поповнили лави Збройних сил України (ЗСУ), а ще близько 900 заяв перебувають на розгляді. Посадовець наголосив, що регулярна взаємодія з командуванням підрозділів, де нині служать колишні засуджені та ув'язнені, дає можливість отримувати актуальну інформацію про потреби фронту, та нагадав, що після ухвалення у травні 2024 р. закону, який запровадив інститут умовно-дострокового звільнення засуджених для їхньої участі в обороні*

країни, перші групи добровольців із числа звільнених із установ виконання покарань потрапили у бойові підрозділи вже у серпні 2024 р. Є. Горобець зауважив, що "ця програма дає людям другий шанс – можливість не просто спокутувати провину, а й довести свою відданість Україні на передовій, де кожен захисник потрібен", та відзначив високу мотивацію та героїзм військових із числа колишніх засуджених. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188722/>

54. **Здоровило Т. Клірик УПЦ (МП) шпигував для фсб на Донеччині в обмін на "евакуацію" сім'ї до рф** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 10 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про затримання контррозвідкою Служби безпеки України (СБУ) на Донеччині агента ФСБ, протоієрея Покровського вікаріатства УПЦ МП, який коригував російські удари по українських захисниках. Як зазначено у матеріалах справи, клірик був завербований ФСБ через свою доньку, яка живе в Росії та писала листа Путіну на отримання громадянства РФ для її матері та сестри з України. В обмін на співпрацю протоієрею пообіцяли "евакуювати" його родину до РФ з оформленням громадянства країни-агресора і допомогою "на перших порах". На підставі зібраних доказів слідчі СБУ повідомили агенту, який наразі перебуває під вартою, про підозру за ч. 2 ст. 111 Кримінального кодексу України (КК України) - державна зрада, вчинена за попередньою змовою групою осіб в умовах воєнного стану.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188840/>

55. **Здоровило Т. Коаліція рішучих: озвучено пріорітетні цілі для сил, які будуть в Україні** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 10 квіт. – Електрон. дані. *Подано заяву міністра оборони Великої Британії Джона Гілі на початку засідання "коаліції рішучих" у штаб-квартирі НАТО в Брюсселі. Зокрема міністр окреслив чотири основних цілі, які будуть стояти перед майбутніми силами гарантування безпеки України, а саме : безпечне небо, безпечне море, мир на землі та сильна українська армія, та наголосив, що "наші сили гарантування безпеки для України стануть*

рішучим і надійним елементом системи безпеки, який забезпечить, що будь-який встановлений в результаті перемовин мир дійсно принесе те, що пообіцяв президент Трамп – тривалий мир для України". Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188849/>

56. **Здоровило Т. Кремль залучає зрадників до реалізації проєкту про "зовнішнє управління" Україною – СБУ** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 3 квіт. — Електрон. дані. Подано повідомлення Служби безпеки України (СБУ) про викриття групи українських зрадників, які претендують на реалізацію ідеї президента РФ В. Путіна про "зовнішнє управління" Україною. Зазначено, що ці фігуранти переховуються у Росії, проголосили себе "єдиною легітимною владою" України і просувають план капітуляції Української держави. У повідомленні також надано інформацію про членів цього угруповування, очолюваного головою забороненої партії "Держава" Д. Васильцем, а також зазначено, що нещодавно вони та інші українські зрадники відвідали форум "єдності" у Москві, участь у якому взяли також ідеолог російського фашизму Дугін, депутати держдуми, блогери та "Z-воєнкори", які свої виступи присвятили просуванню тези Путіна, що для тривалого миру в Україні необхідно створити перехідну адміністрацію під контролем РФ та США, яка б тимчасово керувала Україною. На підставі зібраних доказів слідчі СБУ повідомили фігурантам про підозру за ч. 1 ст. 28, ч. 1 ст. 109 Кримінального кодексу України (КК України) – дії, вчинені з метою насильницької зміни чи повалення конституційного ладу або захоплення державної влади, а також змова про вчинення таких дій у складі групи. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188740/>

57. **Здоровило Т. Наймолодшому 12: СБУ викрила 7 неповнолітніх підпалювачів релейних шаф залізниці** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 7 квіт. — Електрон. дані. Йдеться про викриття Службою безпеки України (СБУ) підпалювачів, які за завданням РФ діяли у північних і центральних областях України. Зазначено,

що усі вони місцеві школярі і студенти, завербовані російськими спецслужбами на Телеграм-каналах, і для вчинення підпалів фігуранти використовували легкозаймисті суміші, а потім фіксували на відео загоряння пошкоджених об'єктів. Наразі вирішується питання щодо кваліфікації дій фігурантів і притягнення їх до відповідальності. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188784/>

58. **Здоровило Т. Ніж у спину: США виводять військових і техніку з ключового хабу допомоги Україні у Польщі** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 8 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про оприлюднення Командуванням Сухопутних військ Сполучених Штатів Америки (США) в Європі й Африці про "давно заплановану" передислокацію американського військового персоналу і техніки з аеропорту Ясьонка у Польщі поблизу Жешува, який є ключовим хабом допомоги Україні. Як наголошено в комюніке, опублікованому на сайті командування, ця передислокація є "частиною ширшої стратегії оптимізації військових операцій США, поліпшення підтримки союзників і партнерів з одночасним підвищенням ефективності", водночас Президент Польщі Анджей Дуда запевнив, що переміщення американської військової техніки з Ясьонки не означає виведення військ. Окрім того, мовник "NBC News" із посиланням на інформацію шістьох американських та європейських посадовців повідомив, що у Міністерстві оборони США розглядають пропозицію вивести до 10 тис. військовослужбовців з Європи - це підрозділи, які є частиною 20 тис. військовослужбовців, яких адміністрація колишнього Президента США Джо Байдена розгорнула у 2022 р. для зміцнення оборони країн, що межують з Україною, після повномасштабного російського вторгнення.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188821/>

59. **Здоровило Т. Очолити "Коаліцію охочих" готові Франція і Британія** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 4 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про зустрічі міністрів закордонних справ країн НАТО у Брюсселі. Зазначено, що перед початком другого дня зустрічі*

керівники зовнішньополітичних відомств Великої Британії та Франції заявили про готовність взяти на себе відповідальність за координацію зусиль партнерів з підтримки України та підтвердили, що продовжуватимуть зусилля із забезпечення спроможностей Альянсу підтримувати мир й стабільність в усьому північноатлантичному просторі. Зокрема міністр закордонних справ Франції Жан-Ноель Барро нагадав, що три тижні тому Україна пішла на важливий компроміс та погодилася на припинення вогню без жодних умов, у той час, як РФ продовжує обстрілювати енергетичну інфраструктуру та чинити інші воєнні злочини. Водночас міністр закордонних справ Великої Британії Девід Леммі наголосив, що його країна продовжуватиме спільне та міцне партнерство із Францією, та відзначив, що "Франція і Велика Британія виступили разом, щоб надати Україні ударні спроможності великого радіусу дії, щоб відбити російські атаки". Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188744/>

60. **Здоровило Т. Порятунк української вчительки з окупації: пережила чотирирічний полон** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 6 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про спецоперацію Головного управління розвідки Міністерства оборони (ГУР МО) України із визволення з окупації вчительки математики й фізики Наталії Шило, яку росіяни утримували в полоні з 2021 р. за надуманим звинуваченням у "шпигунстві". Утримували її в тюрмі без права на виїзд разом із іншими жінками - жертвами репресій, а після виходу з в'язниці їй не дозволяли покинути тимчасово окуповану територію (ТОТ). Також зазначено, що від початку повномасштабного вторгнення РФ в Україну зафіксовано численні випадки незаконної депортації українських дітей на територію РФ, де наразі влада фінансує низку програм, метою яких є "перевиховання" українських дітей із ТОТ.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188771/>

61. **Здоровило Т. Резолюція ПАРЄ: росія має відповісти за агресію проти України!** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 10 квіт. – Електрон. дані. *Окреслено основні положення ухвалені*

Парламентською асамблеєю Ради Європи (ПАРЄ) резолюції щодо необхідності встановлення відповідальності за російську агресію в Україні та недопущення безкарності, серед яких: РФ має відповісти за всі злочини: акт агресії, анексію територій, геноцид; ПАРЄ вітає узгодження необхідних юридичних документів для створення Спеціального трибуналу щодо злочину агресії в межах Ради Європи; ПАРЄ вітає початок переговорів щодо створення Компенсаційної комісії - другого етапу формування механізму компенсацій, після вже створеного міжнародного Реєстру збитків для України тощо. Наведено коментар Уповноваженого Верховної Ради України (ВР України) Дмитра Лубінця, який відзначив, що "це ще один крок до справедливості", та наголосив, що "міжнародна спільнота має діяти згуртовано, щоб зупинити агресора та захистити жертв!" Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188845/>

62. **Здоровило Т. "Розстріляне покоління!": 186 українських митців та 102 медійники полягли на війні** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 9 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про оприлюднені в пресцентрі Міністерства культури та стратегічних комунікацій (МКСК) дані про українських митців і медійників, які загинули внаслідок розв'язаної РФ війни в Україні. У повідомленні Міністерства зазначено, що "як у 20-х - на початку 30-х років ХХ століття сталінський режим знищив покоління українських митців, так і сьогодні Росія цілеспрямовано нищить культурну еліту України", та наголошено, що "сьогодні ми знову втрачаємо не просто талановитих українців, а частину нашої душі, адже кожен наш митець - це унікальна особистість, яка збагачувала українську культуру". У МКСК відзначили мужність журналістів, які "створюють важливі новини, розслідування та репортажі в умовах підвищеного ризику" та "фіксують події війни, щоб надати Україні та світу достовірну інформацію про те, що відбувається". Акцентовано, що систематичні злочини проти журналістів і медіа, вчинені РФ, єсерйозною загрозою для свободи слова та інформаційної безпеки, підривають*

<https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188832/>

63. **Здоровило Т. Російська агентка готувала теракти біля ТЦК та райвідділу поліції на Полтавщині** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 7 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про спецоперацію Служби безпеки України (СБУ), за результатами якої на Полтавщині затримано російську агентку, що готувала підриви біля місцевих адміністративних будівель українських військових і правоохоронців. Наразі фігурантці повідомлено про підозру за двома статтями Кримінального кодексу України (КК України): ч. 1 ст. 14, ч. 2 ст. 258 (готування до вчинення терористичного акту); ч. 2 ст. 28, ч. 1 ст. 263 (незаконне поводження з вибуховими речовинами).* Текст:

<https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188777/>

64. **Здоровило Т. Статистика СБУ: кожен п'ятий із завербованих рф українців – неповнолітній** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про виступ в етері "Радіо Свобода" речника Служби безпеки України (СБУ) Артема Дехтяренка, який розповів про протидію підривній діяльності російських спецслужб проти України. Посадовець зазначив, що для здійснення терактів чи диверсій вербують молодь, яка легше піддається на психологічні маніпуляції, а також безробітних, судимих, людей із різними видами залежностей: наркотичною, алкогольною, ігровою тощо. Речник СБУ наголосив, що останнім часом правоохоронці запобігли низці терактів у різних регіонах України, які зазвичай готують на замовлення російських спецслужб, а загалом із початку року в Україні відкрили 26 кримінальних справ за статтею про терористичний акт. Посадовець зазначив, що з метою протидії вербуванню українців, СБУ запустила офіційний чат-бот "Спали ФСБешика" у Telegram, на який, як і на "гарячу лінію" СБУ, можна повідомляти про підозрілі контакти з боку спецслужб РФ.* Текст:

<https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188726/>

65. **Здоровило Т. США обеззброїли Україну: тепер це летить до нас із Росії** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 2 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про відкриття в одному з київських вузів стенду, присвяченого річниці знищення дальньої авіації України. Подано розповідь авіаексперта, провідного наукового співробітника Державного музею авіації Валерія Романенка про ліквідацію після підписання Будапештського меморандуму радянських ядерних зарядів та стратегічної авіації на території України. Зокрема експерт зауважив, що авіацію знищували силами й на гроші Сполучених Штатів Америки (США), зокрема американський уряд створив спецпідрозділ "Агентство зменшення загроз" задля знищення ударної авіації та ядерних сил, тобто усіх видів носіїв ядерної зброї.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/3952/180/188686/>

66. **Здоровило Т. Удари по Україні доводять: тиску на росію досі недостатньо – Зеленський** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 6 квіт. – Електрон. дані. *Подано допис у Telegram Президента України Володимира Зеленського, який вказав на недостатню реакцію світу на російські обстріли. Глава держави оприлюднив статистику російських обстрілів за тиждень, та наголосив, що такі атаки свідчать про наміри Росії "далі воювати й убивати", тому не може бути жодного послаблення тиску - "варто спрямовувати всі сили заради гарантування безпеки та наближення миру".* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188766/>

67. **Здоровило Т. "Умеров – тримайся!": Міноборони прагнуть очолити дві претендентки – Безугла** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. *Наведено допис народної депутатки Мар'яни Безуглої на своїй сторінці в Facebook та Телеграм про можливі кандидатури на посаду міністра оборони у разі відставки Рустема Умерова. Зокрема парламентарка повідомила, що заступниця голови Офісу Президента України (ОПУ) Ірина Верещук нібито вже "розгорнула особисту кампанію" з метою обійняти цю посаду, та зауважила, що у неї є конкурентка – призначена у 2023 р. заступницею міністра оборони України з*

питань соціального розвитку Наталія Калмикова, яка відзначилася низкою реформ у сфері охорони здоров'я і психологічному забезпеченні, рекрутингу до Сил оборони, змінами в соціальній та гуманітарній сфері, захисті прав військовослужбовців і навчанні. Текст:

<https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188721/>

68. **Зеленський В. Справедливість повинна бути забезпечена, щоб зло не множилось** [Електронний ресурс] / Володимир Зеленський // Крим світлиця. – 2025. – 4 квіт. (№ 14). — Електрон. дані. Подано виступ Президента України Володимира Зеленського перед учасниками Бучанського саміту. Глава держави зазначив, що Буча – це українське місто, "де світ три роки тому почав уперше розуміти весь масштаб російської агресії проти України, українського народу". І наголосив, що такі ж страшні злочини агресори чинили по всій Україні, та закликав ніколи не забувати про це та покарати злочинців, "кожен із яких має ім'я, має прізвище, має бути засуджений за законом за все, що зробив". Президент звернувся з проханням і надалі підтримувати Україну "заради достойного миру й реальної відповідальності воєнних злочинців", адже, за його словами, "Буча – це не десь там в Україні, це те, що може статися в будь-якій європейській країні, якщо наша з вами єдність зараз не спрацює заради реальної відповідальності Росії за цю війну". Текст:

<http://svitlytsia.crimea.ua/index.php?section=article&artID=26853>

69. **Зеленський і Стармер готують зустріч Генштабів країн, які нададуть військовий контингент Україні** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Президент України Володимир Зеленський з прем'єр-міністром Великої Британії Кіром Стармером скоординували роботу команд заради наближення миру й гарантування безпеки та обговорили підготовку до зустрічі представників Генеральних штабів країн, які готові надати свій військовий контингент. "Цінуємо позицію Британії щодо тиску на Росію. Тиск потрібен достатньо сильний, щоб не давати росіянам розширювати цю

війну. Тим більше зараз у Москві відверто знущаються з намагань партнерів просувати мирний порядок денний: постійно нові удари дронів, постійно жорстокі обстріли. Тільки тиском це треба припиняти і примушувати Росію до миру", - розповів В. Зеленський під час вечірнього відеозвернення. Нагадано, що Президент Франції Еммануель Макрон розглядає можливість створення місії для захисту майбутньої мирної угоди під егідою Організації Об'єднаних Націй (ООН). Текст : <https://gazeta.ua/articles/politics/zeleniskij-i-starmer-gotuyut-zustrich-genshtabiv-krayin-yaki-nadadut-vijskovij-kontingent-ukrayini/1213277>

70. **Зеркаль Л. Чому «смаколики» для Трампа перетворилися на угоду, яку неможливо перетравити** [Електронний ресурс] / Лана Зеркаль // Дзеркало тижня. – 2025. – 4 квіт. – Електрон. дані. Проаналізовано трансформацію відносин між адміністрацією Президента США Дональда Трампа та Україною. Розглянуто, як початкові позитивні сигнали та обіцянки з боку Трампа щодо підтримки України згодом перетворилися на складнощі та невиконані домовленості, що стали "угодою, яку неможливо перетравити". Текст: <https://zn.ua/ukr/usa/chomu-smakoliki-dlja-trampa-peretvorilisja-na-uhodu-jaku-nemozhливо-peretraviti.html>

71. **Знась І. Клірика УПЦ МП з Донеччини затримали через підготовку російського удару по позиціях ЗСУ** [Електронний ресурс] / Ірина Знась // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 квіт. – Електрон. дані. Йдеться про затримання 58-річного протоієрея УПЦ (МП), який погодився на співпрацю з ФСБ Росії в обмін на російське громадянство для членів своєї родини. За даними Служби безпеки України священнослужитель збирав і передавав ворогу інформацію про розташування українських військових об'єктів у Волноваському районі, щоб коригувати удари російської армії. Його завербували через доньку, яка проживає в РФ. Зловмисника затримали до того, як він встиг передати остаточні координати. Під час обшуку у нього вилучили телефон із доказами шпигунської діяльності. Проти клірика порушено справу за держзраду, йому загрожує довічне ув'язнення. Згадано,

що це не поодинокий випадок – священнослужителі УПЦ МП вже неодноразово фігурували в аналогічних справах. Текст: <https://zn.ua/ukr/UKRAINE/klikirika-upts-mp-z-donechchini-zatrimali-cherez-pidhotovku-rosijskoho-udaru-po-pozitsijakh-zsu.html>

72. **Іванна Климпуш-Цинцадзе зустрілася з міністеркою у європейських справах Данії Марі Б'єрре** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 8 квіт. [№ 316]. – Електрон. дані. Повідомлено, що під час зустрічі голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС Іванна Климпуш-Цинцадзе наголосила, що інтеграція до Євросоюзу має бути своєрідною лупою, під якою партнери з ЄС мають чітко бачити трансформації і проблемні сфери, які потребують доопрацювання в Україні. Вона зауважила, що воєнний стан накладає багато обмежень на суспільне і політичне життя, але, часом ці обмеження є неспівмірно великими. Сторони обговорили також проблемні питання, як-от блокування Угорщиною руху України до ЄС. І. Климпуш-Цинцадзе переконана, що питання з Угорщиною на двосторонньому рівні вирішити буде важко, тому саме європейська сторона має працювати з Будапештом, щоби Україна не стала заручницею політичних маніпуляцій Угорщини. Голова Комітету також подякувала Данії за системну підтримку оборони України, зокрема за лідерство Данії в залученні інвестицій в нашу оборонну галузь. Окремо вона наголосила на важливості підтримки Данією антикорупційної політики України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383297>

73. **Іванна Климпуш-Цинцадзе обговорила євроінтеграцію з послом Литви в Україні Інгою Станіте-Толочкенє** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 квіт. [№ 318]. – Електрон. дані. Повідомлено, що під час зустрічі голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС Іванна Климпуш-Цинцадзе та посол Литви в Україні Інга Станіте-Толочкенє окрему увагу приділили формуванню євроінтеграційного наративу.

Погодилися, що наразі комунікація євроінтеграції більше сфокусована на висвітленні тих кроків і заходів, які Україна на державному рівні здійснює на шляху до ЄС. Тоді як євроінтеграція, за словами голови Комітету, це, передовсім, зміна якості життя людей, і про зміни потрібно інформувати суспільство, як про позитивні, так і про тимчасові труднощі, що можуть виникнути на шляху до ЄС. Також вона застерегла, що дуже небезпечно зараз шукати «третіх» шляхів, альтернативних євроінтеграції. Обговорили також законотворчий процес. І. Климпуш-Цинцадзе зазначила, що імплементація права ЄС в законодавство України вимагає системного підходу, а не нагального, як це відбувається зараз. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383250>

74. Іванна Климпуш-Цинцадзе: Підтримка євроінтеграції має бути стійкою до спокуси «третього шляху» [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 квіт. [№ 319]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС Іванна Климпуш-Цинцадзе взяла участь у дискусії «Членство України в ЄС: не якщо, а коли». Вона виступила у дискусії «Визначення стратегії вступу України в ЄС: балансування між швидкими перемогами та рухом до повноправного членства». За словами народної обраниці, підтримка євроінтеграції України має бути стійкою і до складнощів з боку європейських країн, які бачитимуть загрозу своїм національним економічним інтересам або будуть жертвами міфологізації через пропагандистську машину РФ. Вона наголосила на важливості чітко і доступно комунікувати переваги європейської інтеграції українському суспільству. Також закликала урядовців у прогнозах щодо членства в ЄС уникати гучних обіцянок. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383225>*

75. Іванна Климпуш-Цинцадзе та Вадим Галайчук узяли участь у міжкомітетському засіданні з Європарламентом [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. –

10 квіт. [№ 322]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що співголова Парламентського комітету асоціації Україна - ЄС з українського боку Вадим Галайчук та голова Комітету з питань інтеграції України до ЄС Іванна Климпуш-Цинцадзе взяли участь у другому засіданні голів Комітетів Верховної Ради України (ВР України) та Європейського парламенту. І. Климпуш-Цинцадзе подякувала європейським колегам і особисто пані Голові Європарламенту Роберті Мецолі за її лідерство у підтримці України. Вона зазначила, що стійкість для українців — це не лише про війну. Це також про справжню здатність здійснювати перетворення, імплементувати реформи, підтримувати демократію та боротися з корупцією. У всіх цих напрямках підтримка європейських партнерів і також підтримка Європейського парламенту, особливо чіткий перелік вимог щодо України, є надзвичайно важливими. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383319>

76. **Іжак О. Радикальна трансформація. Важливий союзник України готується до розриву зі США Трампа** [Електронний ресурс] / Олексій Іжак // Дзеркало тижня. – 2025. – 5 квіт. – Електрон. дані. Проаналізовано трансформацію оборонної та безпекової політики Німеччини на тлі глобальних змін, зокрема нової політики США під керівництвом Дональда Трампа. У центрі уваги — ймовірна роль Німеччини як нового військового лідера Європи. Розглянуто стратегічні розбіжності між Берліном і Вашингтоном, зростаючу самостійність Німеччини у питаннях безпеки, посилення її оборонного потенціалу, створення спеціального оборонного фонду та участь у проєктах європейської військової інфраструктури. Окрема увагу приділено прагненню Німеччини до ядерного стримування в межах ЄС, ініціативам щодо відновлення призову, а також політичним і економічним викликам, що можуть обмежити ці амбіції. Текст: <https://zn.ua/ukr/europe/radikalna-transformatsija-vazhlijiv-sojuznik-ukrajini-hotujetsja-do-rozrivu-zi-ssha-trampa.html>

77. **Інвестиції в Україну — це внесок у майбутнього члена ЄС** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 2 квіт. [№ 68]. – Електрон. дані.

Як наголосив Прем'єр-міністр України Денис Шмигаль під час бізнес-форуму із представниками австрійських ділових кіл, який відбувся в Києві, Україна пропонує іноземному бізнесу широкий спектр інвестиційних можливостей у найперспективніших галузях. «Ми плануємо розвивати ядерну енергетику, інвестувати в зелений перехід, а також розширювати торгівлю електроенергією із країнами Європи. Україна має другі на континенті запаси газу, а також найбільші газові сховища в Європі. І ця інфраструктура потребує масштабної модернізації та інвестицій», — наголосив Прем'єр. Він вказав, що вигідними є вкладення в оборонно-промисловий комплекс: «Україна інвестує мільярди доларів у цей сектор. Ми відкриваємо R&D центри та вкладаємося у сучасні технології подвійного призначення. Розраховуємо на тісну співпрацю в цьому питанні з нашими партнерами». Аграрний сектор Прем'єр-міністр назвав не лише високоприбутковим напрямом бізнесу, а й елементом глобальної продовольчої безпеки. «Наша амбіція — стати світовим центром переробки сільськогосподарської продукції», — наголосив він. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/investiciyi-v-ukrayinu-ce-vnesok-u-majbutnogo-chle/>

78. Ірина Борзова: Діти ветеранів війни та полеглих героїв отримають від держави компенсацію повної вартості свого навчання за рік [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. — 2025. — 1 квіт. [№ 315]. — Електрон. дані. *Як розповіла народна депутатка, членкиня парламентського Комітету з питань молоді і спорту Ірина Борзова, держава розпочала реалізацію надважливого очікуваного експериментального проєкту на підтримку освіти дітей ветеранів війни та полеглих героїв. Вона наголосила, що в межах цієї ініціативи відповідна категорія зможе отримати від держави компенсацію повної вартості навчання за рік у закладах профтехосвіти або вищої освіти. Політикиня додала, що держава оплатить дітям навчання на контрактній основі за рік у закладах різних форм власності.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383181>

79. **Йосипов А. Бойовий імунітет: важливий крок до справедливості – блог адвоката Андрія Йосипова** [Електронний ресурс] / Андрій Йосипов // Юрид. практика. – 2025. – 4 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про внесені на розгляд Верховної Ради України (ВР України) законопроект № 13146 про внесення змін до Кримінального кодексу України (КК України) щодо обставин, які виключають кримінальну відповідальність діяння та забезпечують бойовий імунітет в умовах воєнного стану і бойових дій (деталі законопроекту) та законопроект № 13149 про внесення змін до Закону України "Про оборону України" щодо вдосконалення правового регулювання бойового імунітету в умовах воєнного стану. Зазначено, що головна мета запропонованих змін – запровадити єдиний правовий принцип у КК України та Законі "Про оборону України", який визначатиме, які дії чи бездіяльність військовослужбовців є кримінально караними.* Текст: <https://pravo.ua/boiovyi-imunitet-vazhlyvyi-krok-do-spravedlyvosti-bloh-andriia-iosypova/>

80. **Катишев К. Бельгія виділила €1 млрд на зброю Україні** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. *Наведено коментарі прем'єр-міністра Бельгії Барта де Вевера на спільній із українським Президентом Володимиром Зеленським пресконференції в Києві 8 квітня про те, що Бельгія виділила Україні пакет військової підтримки на 1 млрд. євро цього року і надаватиме стільки ж у наступні роки, а також – про підписання чотирьох контрактів щодо розміщення бельгійського оборонного виробництва в Україні. «Ми повинні допомогти Україні розбудувати власні оборонні спроможності, а також треба заново озброювати Європу проти нової агресії Росії. ...нам варто співпрацювати, щоб побачити, як наш приватний сектор може зацікавитися в перспективі інвестувати в Україну та розбудовувати можливості для нашого ВПК», – зазначив Барт де Вевер.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4770838-belhiia-vydilyla-1-mlrd-na-zbroui-ukraini>

81. **Катишев К. Британія і Франція зробили заяву щодо дій Путіна** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про спільну заяву міністра закордонних справ Франції Жан-Ноеля Барро та його британського колеги Девіда Леммі на спільному брифінгу в Брюсселі у штаб-квартирі НАТО про те, що Україна прийняла умови припинення вогню три тижні тому і тепер РФ повинна надати чітку та швидку відповідь на пропозицію США щодо припинення бойових дій на 30 днів; це має бути «так» або «ні». На їхню думку, Росія фактично відхилила пропозицію США щодо припинення бойових дій в Україні. Як заявив Д. Леммі, у той час, як Путін мав би погодитися на припинення вогню, «...він продовжує бомбардувати Україну. Це цивільне населення. Це енергопостачання. Ми бачимо вас, Володимире Путін. Ми знаємо, що ви робите».* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4769746-brytaniia-i-frantsiia-zrobyly-zaiavu-schodo-dii-putina>

82. **Катишев К. В ОП розповіли про зустріч начальників Генштабів** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 5 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про зустріч Президента України Володимира Зеленського з начальниками штабів оборони Великої Британії та Франції, головною темою якої стали гарантії безпеки для України та майбутня архітектура миру у Європі. «Ми обговорюємо присутність на землі, у небі і на морі. А також протиповітряну оборону. І деякі ще делікатні речі. ...Є багато вже розуміння в наших партнерів, що потрібно Україні», – розповів український лідер. Під час зустрічі українські, британські та французькі військові обговорили також підготовку та стан оперативного планування, щоб у разі припинення бойових дій мати змогу оперативно реалізувати плани «коаліції охочих».* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4770101-v-op-rozpovily-pro-zustrich-nachalnykiv-henshtabiv>

83. **Катишев К. Полонені китайці: МЗС викликало главу дипмісії КНР** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net :

[вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. *Наведено інформацію очільника Міністерства закордонних справ України (МЗС) Андрія Сибіги про те, що відомство викликало тимчасового повіреного у справах Китаю через участь громадян КНР у війні на боці РФ. За його словами, Україна рішуче засуджує залучення Росією громадян Китаю до війни, а також їхню участь у бойових діях. Міністр наголосив, що участь громадян КНР у війні проти України ставить під сумнів позицію Китаю щодо миру та підриває довіру до Пекіна як до відповідального постійного члена Радбезу ООН.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4770860-poloneni-kytaitsi-mzs-vyklykalo-hlavu-dypmisii-knr>

84. **Катишев К. Сибіга розповів про долю Рамштайну без США** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 квіт. — Електрон. дані. *Наведено коментарі міністра закордонних справ України Андрія Сибіги по завершенню зустрічі Ради «Україна - НАТО» за участі міністрів закордонних справ країн-членів НАТО у Брюсселі. За його словами, контактна група з питань оборони України у форматі «Рамштайн» продовжить свою роботу, навіть якщо у ній не будуть присутні представники США; наступний «Рамштайн» відбудеться 11 квітня за головування Великої Британії та активної ролі Німеччини; цей формат продовжуватиме існувати й працювати як на посилення і зміцнення спільної безпеки, так і безпеки України. Міністр зауважив, що «практично кожна країна в своєму виступі акцентувала на подальших кроках щодо довгострокової підтримки України; країни дедалі більше орієнтуватимуться на потреби України, у пріоритеті – оборонна промисловість.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4769794-sybiha-rozpoviv-pro-dolui-ramshtainu-bez-ssha>

85. **Катишев К. Сирський заявив про наступ РФ у двох областях** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 квіт. — Електрон. дані. *Наведено тези інтерв'ю для «LB.ua» Головнокомандувача ЗСУ Олександра Сирського про те, що російська армія*

фактично почала новий наступ на Сумську та Харківську області. За його словами, вже майже тиждень спостерігається збільшення майже вдвічі кількості наступальних дій противника на всіх основних напрямках; ворог продовжує стратегічну наступальну операцію «з метою захоплення нашої території, розгромлення наших військ, просування в глибину, прагне повністю захопити Донецьку і Луганську області, а також частини Херсонської, Запорізької областей, створити буферну зону на території Харківської, Сумської, Чернігівської областей». Головнокомандувач додав, що, незважаючи на всі мирні переговори, спостерігається тільки збільшення інтенсивності наступальних дій, а також – що спільні зі збройними силами РФ масштабні навчання «Захід-2025» на території Білорусі можуть мати на меті створення угруповань наступальних військ. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4771089-syrskyi-zaiavyv-pro-nastup-rf-u-dvokh-oblastiakh>

86. **Катишев К. Україна і ЄІБ підписали угоди на 300 млн євро** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 квіт. — Електрон. дані. Наведено інформацію Прем'єр-міністра Дениса Шмигала у Телеграм про те, що Європейський інвестиційний банк (ЄІБ) надасть Україні 300 млн євро на відновлення енергетики та критичної інфраструктури. За словами посадовця, відповідні угоди були підписані в Брюсселі під час зустрічі з президенткою ЄІБ Надією Кальвіно. Гроші будуть видані на такі цілі: 100 млн євро - на інвестиції в централізоване опалення, покращання енергоефективності, закупівлю обладнання, зокрема установок для виробництва електроенергії або тепла; 100 млн євро - на проекти, спрямовані на покращання водопостачання та водовідведення; 100 млн євро - на відновлення об'єктів водо-, теплопостачання та водовідведення, а також на модернізацію основних соціальних послуг у сферах освіти, охорони здоров'я та житловому секторі. Текст: <https://ua.korrespondent.net/business/economics/4771209-ukraina-i-yeib-pidpysaly-uhody-na-300-mln-yevro>

87. **Кінаш М. Міжнародний розшук та екстрадиція: що потрібно знати** [Електронний ресурс] / Максим Кінаш // Юрид. газ. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. Зазначено, що міжнародний розшук та екстрадиція — два поняття, що мають спільне походження, проте застосовуються до різних етапів одного процесу в рамках кримінального провадження щодо особи для подальшого притягнення до кримінальної відповідальності або виконання вироку суду. Розглянуто такі питання: поняття міжнародного розшуку та підстави для його здійснення; що таке екстрадиція та як здійснюється її процедура; роль міжнародних договорів у регулюванні екстрадиції. Текст: <https://yur-gazeta.com/publications/practice/inshe/mizhnarodniy-rozshuk-ta-ekstradiciya-shcho-potribno-znati.html>

88. **Кожен 5 школяр з України вчиться в окупації — дослідження** [Електронний ресурс] // Читомо : [вебсайт]. – 2025. – 6 квіт. – Електрон. дані. Зазначено, що приблизно 1,6 млн дітей перебувають на тимчасово окупованих територіях (ТОТ) України. Ці дані оприлюднив Центр громадянської просвіти «Альмеда». Там наголосили, що з кожним роком війни становище дітей в окупації погіршується. У 2025 р., зокрема, майже повністю зникло викладання української мови в школах на окупованих територіях. Як приклад, у Криму у 2014 р. всі учні вивчали державну мову, тоді як у 2025 р. — лише 0,5 % школярів, за даними окупаційної влади. Серед ключових тенденцій дослідники відзначають посилення мілітаризації середньої освіти. На ТОТ зростає кількість так званих кадетських класів, у яких дітей з першого класу готують до служби в армії чи силових структурах РФ. За словами голови ГО Марії Суляніної, такі класи відкриваються у всіх регіонах під російською окупацією. У звіті також ідеться про активізацію заходів, спрямованих на русифікацію українських дітей. Зокрема, поширюється участь у руслі молодіжної політики РФ, включно з рухом «Юнармія», що поєднує освітні, ідеологічні та парамілітарні аспекти. Текст: <https://chytomo.com/kozhen-5-shkoliar-z-ukrainy-vchytisia-v-okupatsii-doslidzhennia/>

89. **Козюк В. Економічна безпека по-ізраїльськи – приклад для України** [Електронний ресурс] / Віктор Козюк // Дзеркало тижня. – 2025. – 7 квіт. – Електрон. дані. *Проаналізовано важливість валютних резервів для країни в умовах геополітичних та економічних шоків, зокрема під час воєнних ризиків. Порівняно валютні резерви України з іншими країнами, що мають подібні військові виклики, та зроблено висновок, що в Україні накопичення резервів недостатньо велике, зокрема в порівнянні з іншими державами, такими як Ізраїль або Корея. Водночас підкреслено важливість макроекономічної стабільності та якісних інституцій для здатності країни накопичувати резерви, а також необхідність збалансованої політики для їхнього подальшого нарощування. Наголошено на важливості національних реформ та цінової стабільності для підтримки валютних резервів і забезпечення фінансової стабільності в умовах військових загроз.* Текст: <https://zn.ua/ukr/macroeconomics/ekonomichna-bezpeka-po-izrajilski-priklad-dlja-ukrajini.html>

90. **Конев В. Гальмо розвитку українського ОПК – чинна система оподаткування** [Електронний ресурс] / Віктор Конев // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про проблеми вітчизняного оборонного виробництва в Україні, зумовлені недосконалістю чинного податкового режиму. Податкові пільги, що мали б стимулювати розвиток галузі, на практиці часто створюють фінансові труднощі для виробників. Це стосується, наприклад, нульової ставки ПДВ, яка вигідна для покупців, але призводить до касових розривів і втрат податкового кредиту для постачальників. Крім того, податкові стимули поширюються на імпорт готових виробів, але не охоплюють вітчизняних виробників комплектуючих, що робить їхню продукцію менш конкурентоспроможною. Вказано на необхідність створення рівних умов для національного виробника, проведення аудиту податкових пільг, а також запровадження спеціального ПДВ-режиму для послуг ремонту та модернізації військової техніки. Матеріал базується на дослідженні Ради бізнес-омбудсмена і містить конкретні рекомендації для*

державних органів щодо реформування податкової політики у сфері оборонної промисловості. Текст: <https://zn.ua/ukr/reforms/halmo-rozvitku-ukrajinskoho-opk-chinna-sistema-opodatkuvannja.html>

91. **Конев В. Закон є, звання немає: чому саботується повернення офіцерів у стрій** [Електронний ресурс] / Віктор Конев // Дзеркало тижня. – 2025. – 9 квіт. – Електрон. дані. *Розглянуто проблему дефіциту кваліфікованих офіцерів у Збройних Силах України (ЗС України), зокрема тих, які через дисциплінарні стягнення були розжалувані в званнях. Описано ситуацію старшого солдата Дмитра Марковчина, який, попри наявність бойового досвіду та позитивних характеристик, не може відновити своє офіцерське звання, хоча законодавство дозволяє це під час воєнного стану за умови позитивної атестації. Виявляється, що на практиці, навіть після ухвалення законопроекту, командування частини та інші структури не надають необхідної підтримки, і звання не повертаються. Вказано на важливість наявності кваліфікованих офіцерів у бойових підрозділах і висвітлено бюрократичні перепони, які заважають відновленню прав таких військових.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/zakon-je-zvannja-nemaje-chomu-sabotujetsja-povernennja-ofitseriv-u-strij.html>

92. **Конюченко А. РФ завдала ракетного удару по Кривому Рогу: зросла кількість загиблих та поранених** [Електронний ресурс] / Анна Конюченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 2 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що 2 квітня російські війська завдали ракетного удару по підприємству в Кривому Розі, внаслідок чого виникла пожежа. Чотири людини загинули, 13 отримали поранення різного ступеня тяжкості, серед постраждалих — двоє дітей, один з яких перебуває в тяжкому стані. Це був один із серії атак РФ на місто, яке останнім часом зазнало посиленних обстрілів, включаючи попередні удари по цивільних об'єктах, що призвели до загибелі людей та значних руйнувань.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/rf-zavdala-raketnoho-udaru-po-pidприємstvu-u-krivomu-rozi-je-zahibli-.html>

93. **Конюченко А. У ЗСУ пояснили, навіщо росіяни прагнуть знову захопити Лиман** [Електронний ресурс] / Анна Конюченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 2 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що командир 63-ої окремої механізованої бригади ЗСУ Павло Юрчук заявив, що російські війська намагаються оточити Лиман на Донеччині з флангів, щоб змусити українських військових залишити місто. Окупанти не атакують безпосередньо, а планують охопити Лиманську агломерацію, що має важливе стратегічне значення через великі промислові об'єкти та бомбосховища. Інститут вивчення війни США повідомив, що загарбники готуються до масштабного наступу на північний схід від Лиману, використовуючи велику кількість піхоти для штурму.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/u-zsu-pojasnili-navishcho-rosijani-prahnut-znovu-zakhopiti-liman.html>

94. **Корсунський С. Трамп vs Путін: хто насправді влаштував геополітичну кризу?** [Електронний ресурс] / Сергій Корсунський // Дзеркало тижня. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. *Проаналізовано, як ревізіоністська політика великих держав, зокрема США, Росії та Китаю, вплинула на зміну глобального порядку. Розглянуто, як ці країни, використовуючи різні підходи — від агресивної риторики та військових дій до ізоляціонізму — намагаються переглянути наявні міжнародні норми та правила. Особливу увагу приділено наслідкам таких дій для світової безпеки та, зокрема, для України, яка опинилася в епіцентрі геополітичних змін. Наголошено на важливості дотримання міжнародного права та дипломатії для запобігання хаосу в міжнародних відносинах.* Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/tramp-vs-putin-khto-naspravdi-vlashtuvav-heopolitichnu-krizu.html>

95. **Корупційна схема в армії: ДБР затримало організаторів переведення військових у тил** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про викриття Державним бюро розслідувань (ДБР) схеми, за якою військових переводили з передової в тиллові частини за гроші. Згідно з інформацією правоохоронців, учасники схеми брали по \$8 тис. за допомогу в переведенні військовослужбовців у частини, що не*

брали участі в активних бойових діях. До схеми були залучені чиновники Збройних сил України (ЗСУ) різних рівнів. Усім фігурантам справи повідомили про підозру в зловживанні впливом за попередньою змовою. Їм загрожує до восьми років ув'язнення з конфіскацією майна. ДБР наразі перевіряє понад 150 випадків незаконного переведення військових за цією схемою в межах досудового розслідування. Текст : https://gazeta.ua/articles/np/_korupcijna-shema-v-armiyi-dbr-zatrimalo-organizatoriv-perevedennya-vijskovih-u-til/1213357

96. **Кошти за програмою Ukraine Facility підуть на фінансування захищених статей держбюджету** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 8 квіт. [№ 320]. – Електрон. дані. Як повідомила народна депутатка, заступниця голови парламентського Комітету з питань бюджету Леся Забуранна, Україна отримала від Європейського Союзу (ЄС) перший цього року транш розміром 3,5 млрд євро в межах програми «Ukraine Facility». Ці гроші будуть використані на фінансування цивільних видатків, передовсім захищених статей бюджету: пенсій, соцвиплат, зарплат бюджетникам. Вона нагадала, що програма «Ukraine Facility» передбачає майже 50 показників реформування у фактично всіх сферах економіки. Це важливо для реформування країни. Л. Забуранна додала, що надходження грошей від європейських партнерів — важливий крок для підтримки макроекономічної стабільності України. Загальна допомога в межах «Ukraine Facility» сягнула вже майже 20 млрд євро. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383275>

97. **Кравченко В. Держава війни: як Кремль перебудовує Росію для протистояння із Заходом** [Електронний ресурс] / Володимир Кравченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 8 квіт. – Електрон. дані. Проаналізовано ситуацію в РФ під час війни з Україною та внутрішню політику Кремля. Зауважено, що Путін не має наміру закінчувати війну, а скоріше прагне досягти капітуляції України та зміни її політичного курсу на проросійський. Путін вважає, що час працює на РФ, і що у довгостроковій перспективі він досягне своїх цілей.

Зазначено, що внутрішньополітична ситуація в Росії є стабільною для Кремля, зростає економічна активність через військові замовлення, і влада використовує репресії для контролю суспільства. Водночас, суспільство адаптується до мілітаризації, а державний апарат зміцнюється через виплати за участь у війні та створення нових еліт із числа військових. Однак у майбутньому така політика може мати катастрофічні наслідки для самої РФ. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/derzhava-vijni-jak-kreml-perebudovuje-rosiju-dlja-protistojannja-iz-zakhodom.html>

98. **Красіков М. Новий наступ РФ на північ України: чи здійснить ворог прорив з Білорусі восени, — оцінки експертів** [Електронний ресурс] / Максим Красіков // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 9 квіт. — Електрон. дані. *На думку Головнокомандувача Збройних сил України (ЗСУ) Олександра Сирського, заплановані на осінь спільні навчання РФ та РБ можуть "перерости" у новий наступ на Україну. Проаналізовано, наскільки висока така вірогідність, який стан оборони півночі країни, чи вистачить РФ особового складу та чи є загроза для Польщі та країн Балтії від ЗС РФ у Білорусі.* Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/701455-noviy-nastup-rf-na-pivnich-ukrajini-chi-zdiysnit-vorog-proriv-z-bilorusi-voseni-ocinki-ekspertiv>

99. **Красіков М. Трамп проти Путіна: чи буде Великоднє перемир'я в Україні та що заважає перемовинам** [Електронний ресурс] / Максим Красіков // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 9 квіт. — Електрон. дані. *Зазначено, що адміністрація Президента США Дональда Трампа прагне укласти угоду про перемир'я у війні РФ проти України до 20.04.2025, коли відзначається Великдень. Розглянуто позиції сторін, вимоги Кремля та умови, які можуть зробити це перемир'я можливим або ж навпаки — призвести до ескалації. Проаналізовано, чому не слід очікувати перемир'я найближчим часом.* Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/701407-tramp-proti-putina-chi-bude-velikodnye-peremir-ya-v-ukrajini-ta-shcho-zavazhaye-peremovinam>

100. **Краснолуцька О. Контингент безпеки для України: що відомо** [Електронний ресурс] / Олеся Краснолуцька // Korrespondent.net : [вебсайт]. —

2025. – 7 квіт. — Електрон. дані. Окреслено результати зустрічі представників «Коаліції охочих» – групи європейських країн, які погодилися надавати військову допомогу Києву у повномасштабній війні з РФ. Указано, що основною ініціативою союзників є відправка миротворчого контингенту в Україну. За словами Президента України Володимира Зеленського, вже з'являються перші подробиці про те, як може бути розгорнутий іноземний контингент безпеки; потрібно ще близько місяця, щоб повністю зрозуміти цю інфраструктуру. Зазначено, що серед країн, які потенційно залучені до формування військового контингенту, є Велика Британія, Франція, країни Балтії та країни Північної Європи. Україна в першу чергу веде переговори з Францією та Великою Британією, тому що вони висловили готовність взяти лідерство в цьому процесі. Наразі з союзниками тривають обговорення контингенту та його формування. Як заявили начальники штабу збройних сил Франції та Великої Британії генерал Т. Буркхард та адмірал Е. Радакін, про план контингенту говорити зарано, тому що необхідно знати, якими будуть умови миру в Україні. Проте вже ведеться підготовка до вирішення варіантів цих умов. План стосується прогнозування залучення різних компонентів у повітрі, на суші та на морі. Йтиметься про те, щоб дозволити Україні почати нове життя як мирна країна. Але це також повне відновлення Збройних сил України (ЗСУ) та нарощування їх потенціалу як найсильніша гарантія. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4770611-kontynhent-bezpeky-dlia-ukrainy-scho-vidomo>

101. **Кротевич звинуватив Сирського у спрощеному підході до ведення війни** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 9 квіт. – Електрон. дані. Йдеться про те, що підполковник Богдан Кротевич, відомий під позивним "Тавр", розкритикував Головнокомандувача Збройних сил України (ЗСУ) Олександра Сирського в неспроможності проводити ефективні наступальні дії та в значних втратах серед українських військових через хибні командні рішення. Про це він заявив в інтерв'ю виданню «The Guardian». "Сирський надто зосередився на атаці на Росію, коли у нас були

величезні проблеми із захистом Покровська на південному Донбасі. Він залишався там занадто довго, і це призвело до великих втрат", - сказав він. Кротеви́ч також розкритикував підхід Головнокомандувача ЗСУ до ведення бойових дій, зауваживши, що його стратегія зводиться лише до двох варіантів: у разі наступу ворога - кидати в бій більше військ, а коли сили противника переважають - відступати, прикриваючи це необхідністю збереження життя бійців. За словами Б. Кротеви́ча, єдиний результативний удар було завдано по Курську в серпні 2024 р., коли українські війська скористалися слабким місцем в обороні противника. Втім, ця операція суттєво не змінила загальної ситуації на фронті. Текст : <https://gazeta.ua/articles/life/ krotevich-zvinuvativ-sirskogo-u-sproschenu-pidhodi-do-vedennya-vijni/1214157>

102. **Кругленко О. Велика Британія офіційно підтвердила дату зустрічі Контактної групи у форматі Рамштайн** [Електронний ресурс] / Олександрина Кругленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 2 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що зустріч Контактної групи з оборони України у форматі "Рамштайн" відбудеться 11 квітня в Брюсселі, про що офіційно підтвердила Великобританія. Головуватимуть на ній Великобританія та Німеччина. Перед цим, 10 квітня, в Брюсселі відбудеться зустріч "коаліції охочих", організована секретарем з оборони Великої Британії Джоном Гілі та міністром збройних сил Франції Себастьяном Лекорню. Очікується, що на наступному "Рамштайні" оголосять нові оборонні пакети для України.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/velikobritaniya-ofitsijno-pidтверdila-datu-zustrichi-kontaktnoji-hrupi-u-formati-ramshtajn.html>

103. **Кругленко О. Гроссі готовий залишити МАГАТЕ задля посади генсека ООН** [Електронний ресурс] / Олександрина Кругленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 2 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що генеральний директор МАГАТЕ Рафаель Гроссі заявив про свій намір балотуватися на посаду генерального секретаря ООН, яка стане вакантною у 2026 р. після завершення повноважень Антоніу Гутерріша. Гроссі вказав на важливість*

ролі генерального секретаря в умовах глобальної нестабільності та «паралічу» Ради Безпеки ООН. Окреслено виклики, пов'язані з нерозповсюдженням ядерної зброї, вплив геополітичної напруги між США, Росією і Китаєм, а також про роботу МАГАТЕ в умовах воєнних конфліктів, зокрема навколо ЗАЕС. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/hrossi-hotovij-zalishiti-mahate-zadlja-posadi-henseka-on.html>

104. Кругленко О. Чехія виділить 100 мільйонів євро на оновлення українських лікувальних закладів [Електронний ресурс] / Олександрина Кругленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 2 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що під час українсько-чеського медичного бізнес-форуму в Києві оголошено, що Чехія виділяє понад 100 млн євро на модернізацію шести українських лікарень у межах програми «Ukraine Facility». Зокрема, фінансування отримають медзаклади у Львові, Рівному, Волинській, Дніпропетровській, Київській областях та у Кривому Розі. Чехія також розглядає можливість оновлення ще семи лікарень. До проєктів активно залучаються чеські компанії, які займаються будівництвом, постачанням обладнання та підготовкою персоналу. Окрім інвестицій, делегація ознайомила з роботою українських медиків, зокрема в Інституті травматології та ортопедії. Ініціатива є частиною ширшої підтримки України з боку Чехії, яка також допомагає у військовій та політичній сферах.* Текст: <https://zn.ua/ukr/europe/chekhija-vidilit-100-miljoniv-jevro-na-onovlennja-ukrajinskikh-likuvalnikh-zakladiv.html>

105. Культура може бути не лише засобом реабілітації ветеранів, а й полем для їхніх професійних можливостей [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 квіт. [№ 319]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у Луцькому національному технічному університеті відбувся виїзний круглий стіл Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань соціальної політики та захисту прав ветеранів. Тема заходу - «Освіта як передумова відновлення ветеранів та членів їхніх сімей». «Спільно з Тарасом Тарасенком, народним депутатом, ми*

започаткували серію форумів «Ветерани — Шлях додому», перший з яких відбувся саме на Волині. Минув майже рік від першого форуму, і ми переходимо до нового формату, який стане наступним практичним етапом розроблення механізмів підтримки військовослужбовців та їхніх родин», — розповіла перша заступниця голови Комітету з питань гуманітарної та інформаційної політики Ірина Констанкевич. Під час обговорення порушили питання фінансової підтримки освіти для військовослужбовців, їхніх дітей та сімей загиблих або зниклих безвісти. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/383245>

106. **Купновицька У. Полонені з КНР: що означає захоплення китайців на боці РФ, та яких ще іноземців вербує ворог** [Електронний ресурс] / Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 9 квіт. — Електрон. дані. Зазначено, що затримання українськими військовими двох китайських солдатів, які воювали за ЗС РФ, стало не лише резонансною новиною, а й викликало занепокоєння на міжнародному рівні. Вказано, що зараз РФ активно мобілізує всі ресурси, в тому числі китайців, російська поліція проводить облави на іммігрантів, які стали пріоритетною категорією для мобілізації. Розглянуто, як громадяни КНР опинилися на фронті та які наслідки це може мати для глобальної політики. На думку експертів, поява китайців на фронті в Україні не є чимось несподіваним, проте затримання цих бійців несе певні переваги для України. Якщо буде доведено, що КНР причетна до вербування своїх громадян чи їх відправки на війну — це може мати серйозні наслідки. США та Європейський Союз (ЄС) отримають додаткові підстави для запровадження жорстких секторальних санкцій проти РФ, зокрема в банківському й енергетичному секторах. Це буде не лише військовий, а й значний політичний успіх України. Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/701373-poloneni-z-knr-shcho-oznachaye-zahoplennya-kitayciv-na-boci-rf-ta-yakih-shche-inozemciv-verbuye-vorog>

107. **Купновицька У. Спочатку армія, а потім робота: що не так з ідеєю ОП про військову службу для держслужбовців** [Електронний ресурс]

/ Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 4 квіт. — Електрон. дані.
На думку заступника керівника Офісу Президента України (ОПУ), полковника Павла Паліси, кожний, хто працює на державу і отримує зарплату з бюджету, має пройти військову службу. Розглянуто, як цю ідею реалізовуватимуть, та хто залишає за собою право добровільного проходження базової військової підготовки. Зазначено, що ідея обов'язкової військової підготовки для державних службовців нині активно обговорюється на різних рівнях. У контексті тривалої війни та зміни парадигми національної безпеки вона може стати частиною нової мобілізаційної моделі України.
Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/700681-posilennya-mobilizaciji-derzhsluzhbovcy-povinni-proyti-bzvp>

108. Купновицька У. Суверенітет на вагу літію: чим загрожує Україні нова угода зі США про корисні копалини [Електронний ресурс] / Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані.
Йдеться про те, що наступного тижня відбудеться новий раунд переговорів зі США щодо корисних копалин України. За словами міністра економіки України Юлії Свириденко, наразі існує документ, який відображає позицію юридичної команди Міністерства фінансів США, але він не є спільною позицією сторін. Українська сторона має визначити свої "червоні лінії" та основні принципи переговорів перед початком обговорень. Розглянуто, що пропонують американці, чому в угоді немає жодного слова про гарантії безпеки, чи погодиться Україна на угоду про корисні копалини та які подальші сценарії.
Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/701212-mineralna-ugoda-ukrajini-ta-ssha-riziki-ta-perspektivi-dlya-krajini>

109. Лебедина О. Німеччина фінансує альтернативу Starlink для України [Електронний ресурс] / Оксана Лебедина // Дзеркало тижня. – 2025. – 4 квіт. – Електрон. дані. *Розглянуто питання заміни супутникового інтернету Starlink для України, зокрема фінансування урядом Німеччини послуг супутникового інтернету через французьку компанію «Eutelsat». Ця компанія вже близько року надає високошвидкісний інтернет через*

німецького дистриб'ютора, і хоча в Україні наразі працює менше тисячі терміналів «Eutelsat», компанія планує збільшити їх кількість до 5 - 10 тис. найближчими тижнями. Водночас зазначено, що хоча наявні альтернативи Starlink, такі як Eutelsat, вони мають вищий рівень затримки, меншу пропускну здатність і гірше покриття порівняно з технологією Ілона Маска.

Текст: <https://zn.ua/ukr/TECHNOLOGIES/nimechchina-finansuje-alternativu-starlink-dlja-ukrajini.html>

110. Лебедина О. Норвегія збільшила допомогу Україні на \$4,6 млрд [Електронний ресурс] / Оксана Лебедина // Дзеркало тижня. – 2025. – 4 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що уряд Норвегії 4 квітня 2025 р. схвалив розширення пакета допомоги Україні, збільшивши його на 50 млрд норвезьких крон (приблизно \$4,6 млрд). Таким чином, загальна сума підтримки в 2025 р. досягне 85 млрд крон (\$7,8 млрд). Міністр фінансів Норвегії Єнс Столтенберг підкреслив, що в межах цього пакета буде збільшена військова допомога, яка потроїться. Додаткові кошти будуть використовуватися за межами Норвегії, що дозволить уникнути тиску на національну економіку. Це рішення є частиною стратегії зміцнення обороноздатності України в умовах війни з РФ.* Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/norvehija-zbilshila-dopomohu-ukrajini-na-4-6-mlrd.html>

111. Лебедина О. Уряд виділив перші 2 мільярди гривень прифронтовим громадам — Зеленський [Електронний ресурс] / Оксана Лебедина // Дзеркало тижня. – 2025. – 4 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про рішення уряду України виділити перші 2 млрд грн для підтримки 200 прифронтових та прикордонних громад. Президент України Володимир Зеленський оголосив про цей крок, підкреслюючи важливість фінансової підтримки для цих територій у складних умовах війни. Гроші будуть спрямовані на відновлення інфраструктури та покращання соціальних послуг, що є критично важливим для стабільності та розвитку цих регіонів.* Текст:

<https://zn.ua/ukr/UKRAINE/urjad-vidiliv-pershi-2-miljardi-hriven-na-pidtrimku-200-prifrontovikh-i-prikordonnikh-hromad-zelenskij.html>

112. **Леся Забуранна: Дії росії спонукають до того, щоб дипломатичні перемовини з нею велися більш жорстко** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 4 квіт. [№ 318]. – Електрон. дані. *Як заявила народна депутатка, заступниця голови парламентського Комітету із питань бюджету Леся Забуранна, країна-агресор РФ не хоче миру, а всіляко затягує переговорний процес, водночас продовжуючи жорстокі атаки, спрямовані проти мирного населення України. За її словами, такі дії спонукають до більш жорсткого ведення дипломатичних перемовин із РФ. Вона додала, що всі дії РФ спонукають до того, щоб будь-які дипломатичні перемовини велися з нею в більш жорсткому контексті.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383248>

113. **Липчанський М. Генштаб: ЗСУ уразили чотири пункти управління РФ** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // *Korrespondent.net* : [вебсайт]. – 2025. – 5 квіт. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1137-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1136-ту, добу на фронті зафіксовано 145 бойових зіткнень. На Покровському напрямку ЗСУ зупинили 40 атак агресора, на Лиманському – 39, на Торецькому – 20. На Курському напрямку ворог здійснив 362 артилерійські обстріли, з них вісім - із реактивних систем залпового вогню (РСЗВ), завдав 13 авіаційних ударів, під час яких було скинуто 20 КАБ.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4770000-henshtab-zsu-urazyly-chotyry-punkty-upravlinnia-rf>

114. **Липчанський М. Генштаб назвав найскладніші напрямки фронту** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // *Korrespondent.net* : [вебсайт]. – 2025. – 1 квіт. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх*

напрямах фронту станом на ранок 1133-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1132-гу, добу на фронті зафіксовано 216 бойових зіткнень. Найважча ситуація – на Покровському та Лиманському напрямках. В операційній зоні у Курській області Росії підрозділи Сил оборони України за добу зупинили 27 атак російських загарбників. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4768724-henshtab-nazvav-naiskladnishi-napriamky-frontu>

115. **Липчанський М. Генштаб розповів, де ЗСУ відбивали атаки росіян** [Електронний ресурс] / М. Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 квіт. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1141-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1140-ву, добу на фронті зафіксовано 161 бойове зіткнення. Росіяни найчастіше атакували на Покровському, Торецькому, Лиманському та Курському напрямках. В операційній зоні на Курщині підрозділи Сил оборони України відбили 25 атак. Противник завдав 35 авіаударів із застосуванням 50 керованих бомб і здійснив 323 артобстріли, зокрема сім – із реактивних систем залпового вогню (РСЗВ). Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4771036-henshtab-rozpoviv-de-zsu-vidbyvaly-ataky-rosiian>

116. **Липчанський М. Генштаб: Росія посилила тиск під Покровськом** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 3 квіт. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1135-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1134-ту, добу на фронті зафіксовано 216 бойових зіткнень. Більшість штурмів (80) окупанти провели на Покровському напрямку. На Курському напрямку за добу ЗСУ відбили 28 атак противника. Ворог здійснив 343 артилерійських обстрілів, із них п'ять - із реактивних систем залпового вогню (РСЗВ); завдав 20

<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4769361-henshtab-rosiia-posylyla-tysk-pid-pokrovskom>

117. **Липчанський М. ЗСУ відбили 64 атаки РФ під Покровськом – Генштаб** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1134-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1133-тю, добу на фронті зафіксовано 176 бойових зіткнень. Ворог п'ять разів атакував позиції українських захисників поблизу Привільного та в бік Новополя на Гуляйпільському напрямку. Найбільша активність ворога спостерігається на Покровському напрямку.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4769034-zsu-vidbyly-64-ataky-rf-pid-pokrovskom-henshtab>

118. **Липчанський М. ЗСУ вразили 11 районів зосередження росіян** [Електронний ресурс] / М. Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 квіт. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1142-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1141-шу, добу на фронті зафіксовано 149 бойових зіткнень. На Покровському напрямку захисники зупинили 40 наступальних дій ворога. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили 11 районів зосередження особового складу та техніки, засіб ППО та дві гармати російських загарбників.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4771359-zsu-vrazyly-11-raioniv-zoseredzhennia-rosiiian>

119. **Липчанський М. РФ найчастіше атакує під Покровськом – Генштаб** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 квіт. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1136-ої доби широкомасштабної*

збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1135-ту, добу на фронті зафіксовано 156 бойових зіткнень. Найгарячішим залишається Покровський напрямок, де захисники зупинили 57 атак ворога, також 29 разів росіяни атакували Торецький напрямок і 13 – плацдарм на Куриціні.

Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4769662-rf-naichastishe-atakuie-pid-pokrovskom-henshtab>

120. Липчанський М. Серед українських посадовців зростає кількість декларацій із криптовалютою [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. Зазначено, що українські чиновники торік подали понад 2,1 тис. декларацій із криптовалютою, що 2,2 раза більше, ніж до повномасштабної війни. Загалом, за останній рік таких декларацій зросло на 10 %. Найбільше криптовалюту декларують представники силових структур. Лідером серед них стала Національна поліція України - 322 декларації – 15 % від усіх поданих. Чиновники найчастіше декларують криптодолари Tether, Bitcoin та Ethereum; найбільше декларантів у Києві та області, на Харківщині, Дніпропетровщині та Львівщині. Рекордсменом за кількістю біткоїнів став голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань екологічної політики Олег Бондаренко, який задекларував 80 BTC (близько 279,4 млн грн). Найбільше «Ethereum» вказав депутат Сергій Майзель - 200 токенів (15,5 млн грн). Текст: <https://ua.korrespondent.net/business/financial/4769080-sered-ukrainskykh-posadovtsiv-zrosla-kilkist-deklaratsii-iz-kryptovaluitoui>

121. Липчанський М. Українським біженцям загрожує втрата правового статусу в ЄС – ЗМІ [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 квіт. — Електрон. дані. Вказано, що країни Європейського Союзу (ЄС) прихистили з початку повномасштабного вторгнення РФ в Україну майже 4,3 млн українців, перебування яких на території ЄС регламентується Директивою про тимчасовий захист, що дозволяє країнам ЄС надавати право на проживання, роботу та доступ до послуг українцям, більшість із яких оселилися в Польщі, Німеччині, Чехії та

Словаччині. Ця мережа безпеки може бути зруйнована після припинення вогню в Україні: країни ЄС будуть змушені вирішувати, чи згортати захист, чи наполягати на інтеграції, чи підштовхувати біженців до повернення додому. Нагадано, що торік уряди країн ЄС домовилися продовжити дію тимчасового захисту до березня 2026 р. Однак Європейська комісія (ЄК) вже почала розглядати наступні кроки, зокрема, щодо можливого продовження чи неперодовження тимчасового захисту тощо. Рада ЄС планує розглянути це питання на наступному засіданні міністрів внутрішніх справ у червні. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/worldabus/4770381-ukrainskym-bizhentsiam-zahrozhuie-vtrata-pravovoho-statusu-v-yes-zmi>

122. **Лиса А. Від російських мін в Україні загинули 355 цивільних, з них 18 дітей – МОУ** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. Вказано, що з початку повномасштабного вторгнення РФ в Україні зафіксовано 811 інцидентів із цивільним населенням, спричинених вибухонебезпечними залишками війни. Постраждали 1158 осіб, із яких 355 загинули, серед них 18 дітей. Нині загроза від вибухонебезпечних предметів стосується понад 6 млн українців, особливо на деокупованих територіях. Найбільше забруднені Харківська, Миколаївська та Херсонська області - на них припадає понад половина усіх випадків. Окреслено особливості російських мін, що робить їх украй небезпечними й унеможливорює проведення відновлювальних робіт на деокупованих територіях, а також - про хаотичність мінування загарбниками українських територій. Зазначено, що від початку повномасштабної російської агресії підрозділи розмінування Сил безпеки та оборони України виявили й знищили майже 920 000 вибухонебезпечних предметів. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4770746-vid-rosiiskykh-min-v-ukraini-zahynuly-355-tsyvilnykh-z-nykh-18-ditei-mou>

123. **Лиса А. Повернення на службу після СЗЧ: у ДБР пояснили оновлений алгоритм** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net :

[вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. Наведено роз'яснення Державного бюро розслідувань щодо оновленого алгоритму дій після вчинення військовим самовільного залишення частини (СЗЧ), який почав діяти з 01.03.2025. Так, якщо СЗЧ до трьох днів: кримінальне провадження не порушується; військовий може повернутися до частини, яку залишив; при поверненні відновлюються виплата грошового та здійснення продовольчого, речового, інших видів забезпечення. Якщо СЗЧ понад три дні, вчинено вперше та військовослужбовець бажає повернутись на службу: порушується кримінальне провадження; військовий особисто звертається через застосунок «Армія+» до командира (начальника) військової частини (установи) та отримує письмову згоду на подальше проходження служби; подає до прокурора, органа досудового розслідування (ДБР або Нацполіції), суду клопотання про намір повернутися на службу та додає письмову згоду командира. До суду направляються матеріали для звільнення такого військовослужбовця від кримінальної відповідальності. Військовослужбовець надає командиру рішення суду та повертається на службу. Якщо СЗЧ понад три дні та вчинене повторно або військовослужбовець не бажає повернутись на службу: порушується кримінальне провадження; військовослужбовця розшукують і затримують; йому обирається запобіжний захід; стосовно нього направляється до суду обвинувальний акт. Суд виносить вирок (передбачено покарання у вигляді позбавлення волі від 5 до 10 років). Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4770841-povernennia-na-sluzhbu-pislia-szch-u-dbr-poiasnily-onovlenyi-alhorytm>

124. **Лиса А. Розвідка розшукала 39 суден «зернового флоту РФ»** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. Вказано, що Служба зовнішньої розвідки України (СЗР України) вже має докази про 39 суден і понад 80 капітанів (переважно громадян РФ), залучених до незаконного вивезення українського зерна з тимчасово окупованих територій (ТОТ). «Із початку окупації РФ території Сходу та Півдня України російські війська здійснюють мародерство та

грабежі, а представники окупаційної влади «віджимають» бізнес, вивозять промислове обладнання та сільськогосподарську техніку», - зазначили у СЗР України. Наголошено, що під патронатом Кремля налагоджено схему незаконного вивезення та збуту аграрної продукції, вирощеної на ТОТ України, що дає змогу РФ щороку вивозити з ТОТ близько 3 млн. тонн зерна, переважно до країн Африки та Близького Сходу, насамперед до Єгипту та Сирії. Наразі вже створено прецеденти санкціонування суден і капітанів, причетних до операцій із реалізації зерна з ТОТ на ринках третіх країн. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4770956-rozvidka-rozshukala-39-suden-zernovoho-flotu-rf>

125. **Лиса А. У Дії запустили пріоритетне одруження для військових** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. Наведено інформацію пресслужби Міністерства цифрової трансформації України (Мінцифри) про те, що захисники та захисниці відтепер можуть пріоритетно обирати дату та час онлайн-церемонії одруження у застосунку «Дія» - послугу запустили спільно з Міністерством оборони України (МО України). Щоб скористатися послугою, потрібно зайти у застосунок «Армія+», обрати у вкладці «Сервіси» пропозицію «шлюб онлайн». Далі автоматично користувача буде перенаправлено в «Дію», де можна буде забронювати зручну дату онлайн-церемонії. Наголошено, що наразі шлюб онлайн у «Дії» - єдиний спосіб одружитися без поїздки до ДРАЦСу та паперової бюрократії. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4770787-u-dii-zapustily-priorytetne-odruzhennia-dlia-viiskovykh>

126. **Лиса А. Україна приєдналася до космічних і медичних програм ЄС** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. Вказано, що під час засідання Ради асоціації «Україна – ЄС» 09.04.2025 у Брюсселі було підписано п'ять двосторонніх угод між Україною, Європейським Союзом (ЄС) та Європейським інвестиційним банком (ЄІБ), серед яких: угода між Україною й ЄІБ «Програма відновлення

України III» Трани В; угода «Відновлення водопостачання і водовідведення України» між Україною та ЄІБ; фінансова угода «Централізоване теплопостачання України»; угода між Україною та ЄС про участь України в компонентах програми «Copernicus» і підкомпонентах «Події космічної погоди», «Об'єкти, що зближуються з Землею», «Обізнаність про космічну обстановку» Космічної програми ЄС. Україна також приєдналася до Договору про спільні закупівлі заходів медичного захисту. Коментуючи Угоду про участь України в космічних програмах ЄС, Прем'єр-міністр України Денис Шмигаль наголосив, що «ця співпраця сприятиме розвитку космічних технологій в Україні, допоможе українським підприємствам інтегруватися в європейський космічний ринок та сприятиме економічному відновленню країни». Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4771181-ukraina-priednalasia-do-kosmichnykh-i-medychnykh-prohram-yes>

127. Лиса А. Уряд оновив порядок бронювання військовозобов'язаних [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. Йдеться про зміни у Порядку бронювання військовозобов'язаних від мобілізації, зафіксованих у Постанові Кабінету Міністрів України (КМ України) № 360 від 28.03.2025. Так, до загальної кількості військовозобов'язаних більше не включатимуть осіб, заброньованих іншими підприємствами, установами та організаціями; повне бронювання отримали працівники двох державних підприємств Міністерства оборони: Агентство оборонних закупівель і Державний оператор тилу; дозволено бронювати до 75 % працівників підприємств, які займаються виробництвом і транспортуванням теплової енергії, надають послуги з централізованого водопостачання, водовідведення, централізованого постачання гарячої води та управління побутовими відходами; змінено вимоги до рівня зарплати для бронювання (умова про 20 тис. гривень не поширюється на працівників окремих підприємств). Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4769068-uriad-onovyyv-poriadok-bronuivannia-viiskovozoboviazanykh>

128. **Літвин І. Генштаб назвав найгарячіший напрямок фронту** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 6 квіт. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1138-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1137-му, добу на фронті зафіксовано 178 бойових зіткнень. Найбільше ворог атакував на Покровському напрямку. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили 12 районів зосередження особового складу, озброєння та військової техніки та засіб протиповітряної оборони ворога.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4770161-henshtab-nazvav-naihariachishyi-napriamok-frontu>

129. **Літвин І. Трибунал не судитиме Путіна за військові злочини, доки він президент – ЗМІ** [Електронний ресурс] / І. Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 квіт. — Електрон. дані. *Наведено інформацію «Euronews» із посиланням на європейських чиновників про те, що Спеціальний трибунал, який західні країни планують створити для переслідування за агресію проти України, не судитиме заочно російського диктатора В. Путіна доти, доки він залишається президентом РФ. Це положення поширюватиметься на прем'єр-міністра РФ М. Мішустіна та міністра закордонних справ РФ С. Лаврова. Судове переслідування цих високопосадовців буде дозволено лише в тому випадку, якщо обвинувачені будуть фізично присутні у залі суду, що мало ймовірно. Такі умови викладено у проєкті угоди, яка забезпечить правову основу для створення Спеціального трибуналу в межах Ради Європи. Вказано, що технічна робота завершилася у березні: підготовлено три проєкти документів: двостороння угода між Україною та Радою Європи, статут Спеціального трибуналу, угода, що визначає порядок управління Спеціальним трибуналом. Їх підписання має відбутися у Києві 9 травня, що збігається з Днем Європи.* Текст:

<https://ua.korrespondent.net/world/4771618-trybunal-ne-sudyty-me-putina-za-viiskovi-zlochyny-doky-vin-prezydent-zmi>

130. **Лугова Ю. Вчиняли інформаційні диверсії: на Київщині діяло підпільне PR-агентство** [Електронний ресурс] / Юлія Лугова // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 квіт. — Електрон. дані. *Зазначено, що на Київщині співробітники Служби безпеки України (СБУ) викрили підпільне PR-агентство, яке працювало на спецслужби РФ і вчиняло інформаційні диверсії проти України. Фігуранти працювали здебільшого на «медійному ринку» Європейського Союзу (ЄС), поширюючи матеріали, що дискредитують нашу державу і виправдовують російську агресію. Вказано, що для цього вони створили понад 200 сайтів, які фактично дублювали офіційні рупори Кремля. Для уникнення блокування всі вони були зареєстровані на фейкові акаунти. Їм повідомили про підозру за ч. 2 ст. 111 Кримінального кодексу України (КК України) – державна зрада, вчинена в умовах воєнного стану.* Текст: <https://fakty.ua/452362-sovershali-informacionnye-diversii-v-kievskoj-oblasti-dejstvovalo-podpolnoe-pr-agentstvo>

131. **Лутович Д. Мінус 10 тисяч: Пентагон розглядає варіант виведення військ США зі Східної Європи, — NBC** [Електронний ресурс] / Дмитро Лутович // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. *Як повідомив телеканал «NBC News», за інформацією американських і європейських чиновників, які обізнані з внутрішніми обговореннями в Пентагоні, розглядають виведення до половини з 20 тис. американських військовослужбовців, перекинутих у Польщу, Румунію та інші країни регіону. Цей контингент був відправлений за адміністрації Президента США Джо Байдена для зміцнення східного флангу НАТО після початку повномасштабної війни РФ проти України. Хоча чисельність військ, що готуються до відправлення назад у США, ще обговорюється, внутрішні дискусії не вибухають на тлі мирних ініціатив нинішнього Президента Дональда Трампа. На думку європейських чиновників, такий крок може бути сприйнятий Москвою як ослаблення стримувального потенціалу НАТО.* Текст:

<https://focus.ua/uk/voennye-novosti/701204-ssha-mozhut-vivesti-10-tisyach-svojih-soldativ-zi-shidnoji-yevropi-nbc>

132. **Лутович Д. Ротація через 90 днів: у Міноборони пропонують альтернативу закону про демобілізацію** [Електронний ресурс] / Дмитро Лутович // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. Зазначено, що Міністерство оборони України (МО України) представило новий механізм ротації військовослужбовців, що передбачає "кілька місяців відпочинку" після 90 днів безперервної участі в бойових діях. Народний депутат України та член Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань національної безпеки, оборони та розвідки Федір Веніславський повідомив, що новий механізм є альтернативою закону про демобілізацію. Він наголосив, що цей механізм уже розроблено МО України й очікує затвердження, однак його неможливо закріпити на законодавчому рівні, оскільки це вимагає гнучкого підходу та оперативних рішень. Найімовірніше, механізм регулюватиметься підзаконними нормативними актами або директивами Головнокомандувача Збройних сил України (ЗСУ). Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/700264-zakon-pro-demobilizaciyu-u-minoboroni-zaproponovali-rotaciyu-viyskovosluzhbovciv-cherez-90-dniv>

133. **Лутович Д. У додатку "Армія+" додано нові рапорти для звільнення з військової служби** [Електронний ресурс] / Дмитро Лутович // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. Міністерство оборони України (МО України) повідомило про розширення функціоналу мобільного застосунку "Армія+" — тепер у ньому доступні шість нових видів рапортів, що стосуються звільнення з військової служби за сімейними обставинами або станом здоров'я. Зазначено, що кожен рапорт супроводжується детальною довідкою, яка містить роз'яснення щодо процедури подання та списку необхідних документів. При цьому алгоритм подачі документів максимально спрощено, а на кожному етапі присутні підказки, які допоможуть користувачам коректно оформити запит і надіслати його команду. Текст:

<https://focus.ua/uk/voennye-novosti/700304-v-armiya-dodali-novi-raporti-dlya-zvilnennya-z-viyskovoji-sluzhbi>

134. **Мазун О. Без "політиків вищого рівня": в ЗМІ розповіли про нові переговори з США щодо угоди про надра** [Електронний ресурс] / Олена Мазун // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. За повідомленням "Bloomberg", 11 – 12 квітня українські чиновники відвідають США для переговорів щодо угоди про корисні копалини. Згідно з інформацією від двох чиновників, до складу делегації увійдуть заступники міністрів економіки та юстиції України. На переговорах будуть відсутні "політики вищого рівня", оскільки перемовини з адміністрацією Президента США Дональда Трампа наразі потребують технічних консультацій. Також зазначено, що Київ призначив міжнародну юридичну фірму для консультування щодо переговорів. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/701233-ugoda-pro-korisni-kopalini-koli-vidbudutsya-novi-peregovori>

135. **Мазун О. З початку переговорів РФ збільшила кількість ударів по Україні більш ніж на 50 відсотків, — ЗМІ** [Електронний ресурс] / Олена Мазун // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 4 квіт. — Електрон. дані. Зазначено, що кількість ударів російських безпілотників по Україні зросла більш, ніж на 50 % з моменту початку мирних переговорів у середині лютого. Про це свідчить аналіз видання «The Telegraph» із посиланням на дані командування Повітряних сил України. Вказано, що Москва посилила свої атаки, щоб змусити Київ піти на поступки та захопити якомога більше територій. Аналіз також показав, що сплеск атак стався тоді, коли Президент США Дональд Трамп публічно розкритикував Президента України Володимира Зеленського в Овальному кабінеті, а США припинили обмінюватися розвідданими з Україною. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/700683-pislya-pochatku-mirnih-peremovin-kilkist-obstriliv-rf-zbilshilas>

136. **Мазун О. Заборона російської мови може ускладнити рух України до Європейського Союзу, — нардеп** [Електронний ресурс] / Олена Мазун // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 4 квіт. — Електрон. дані. Як заявив

народний депутат від політичної партії "Слуга народу", голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань освіти, науки та інновацій Сергій Бабак, враховуючи прагнення України до вступу до Європейського Союзу (ЄС), а також рекомендації Венеціанської комісії та вимоги окремих держав-членів ЄС, ми не можемо в освітньому законодавстві встановити пряму заборону щодо використання мов корінних народів і національних меншин України, у тому числі щодо російської мови, як в освітньому процесі, так і під час перерв у школах. За словами С. Бабака, така норма буде розглядатися як дискримінаційна і може ускладнити рух України до ЄС.

Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/700642-zaborona-rosiyskoji-movi-nardep-rozpoviv-pro-zagrozi>

137. Мазун О. Росія хоче заселити на окупованих територіях 5 мільйонів росіян до 2030 року, — Андрющенко [Електронний ресурс] / Олена Мазун // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 6 квіт. — Електрон. дані. Як повідомив керівник Центру вивчення окупації, колишній радник мера Маріуполя Петро Андрющенко у Telegram-каналі, РФ планує збільшити кількість населення на тимчасово окупованих територіях (ТОТ) України. Він розповів, що в Ростові-на-Дону проходить форум "Інтеграція-2025", на якому присутні чиновники РФ та окупаційних адміністрацій. Вони розраховують довести кількість людей на окупованих територіях (за виключенням Криму) до 2030 р. до 10 млн. Вказано, що на сьогодні реальна чисельність там не доходить до 5 млн. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/700908-rf-planuye-zaseliti-na-tot-5-mln-rosiyan-podrobici>

138. Макогон С. Від погроз до реальності — як Європа пережила зиму без українського транзиту [Електронний ресурс] / Сергій Макогон // Дзеркало тижня. — 2025. — 8 квіт. — Електрон. дані. Проаналізовано наслідки припинення транзиту російського газу через Україну, що сталося кілька місяців тому, і оцінено, чи досягла Україна своєї мети — зменшити експортні доходи Росії, які Кремль використовує для фінансування війни. Зауважено, що попри занепокоєння деяких європейських політиків, Європа змогла

адаптуватися до відсутності російського газу завдяки альтернативним джерелам, зокрема імпорту скрапленого газу. Українська газотранспортна система також продовжила функціонувати стабільно, і хоча доходи від транзиту зменшились, це не мало критичного впливу на країну. Водночас РФ зазнала значних економічних втрат через скорочення експорту газу, що призвело до падіння видобутку. Висвітлено роль України в майбутніх перемовинах з РФ та можливості для подальших змін на газовому ринку Європи. Текст: <https://zn.ua/ukr/energetics/vid-pohroz-do-realnosti-jak-jevropa-perezhila-zimu-bez-ukrajinskoho-tranzitu.html>

139. **Макрофінансова стабільність: співпраця з МВФ триває** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 4 квіт. [№ 70]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що в Києві відбулася зустріч Прем'єр-міністра України Дениса Шмигала з делегацією Міжнародного валютного фонду (МВФ) на чолі із заступницею голови Європейського департаменту Умою Рамакрішнан. Д. Шмигаль висловив вдячність команді МВФ за успішний сьомий перегляд програми EFF, що дало змогу нашій країні отримати 400 млн доларів чергового траншу. «Міжнародний валютний фонд відіграє важливу роль у забезпеченні макрофінансової стабільності України та роботі з іншими міжнародними партнерами щодо залучення фінансової допомоги. Упевнені у продовженні тісної та плідної співпраці», — сказав Прем'єр-міністр. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/makrofinansova-stabilnist-spiivpracya-z-mvf-trivaye/>

140. **Марченко О. Є різні варіанти: Єврокомісія перегляне статус українців після 2026 року** [Електронний ресурс] / Олена Марченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 квіт. — Електрон. дані. За повідомленням "Української правди", речник Європейської комісії Маркус Ламмерт заявив, що комісія ще не ухвалила рішення щодо подальшого продовження статусу тимчасового захисту для громадян України після березня 2026 р. Натомість, за його словами, Єврокомісія наразі розглядає можливість надання українцям інших правових статусів для продовження їхнього перебування на території

Європейського Союзу (ЄС). Він також вказав, що в межах цього процесу ЄС розглядає різноманітні опції, включно з переходом українців до інших національних статусів, зокрема за умовами роботи, навчання чи сімейних обставин. Крім того, обговорюється підтримка тих, хто вирішить повернутись в Україну. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/701060-v-yes-pereglyanut-status-ukrajinskih-bizhenciv-ale-pislya-2026-roku>

141. **Марченко О. Німеччина обмежила прийом українських біженців: чому уряд вдався до такого кроку** [Електронний ресурс] / Олена Марченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. Як повідомило німецьке видання «Handelsblatt», уряд тимчасово заморозив переселення осіб, які потребують особливого захисту. Вказано, що такі обмеження будуть стосуватися й українців, що переїздять до Європейського Союзу (ЄС) від війни. Міністерство внутрішніх справ (МВС) та Агентство Організації Об'єднаних Націй у справах біженців (УВКБ ООН) пояснили, що наразі не буде прийнято жодних нових зобов'язань щодо прийому біженців за цією програмою. Проте, Німеччина також вказує, що будуть і винятки – мова йде про випадки, які перебувають на завершальних етапах процесу. Зазначено, що у попередньому коаліційному документі німецькі парламентарі домовилися зупинити добровільні федеральні програми прийому біженців і не давати старт новим програмам такого змісту. Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/701202-nimechchina-obmezhila-priyom-ukrajinskih-bizhenciv-chomu-uryad-vdavsya-do-takogo-kroku>

142. **Марченко О. Озброєння для Європи: ЄС створює спільний фонд, подробиці** [Електронний ресурс] / Олена Марченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 квіт. — Електрон. дані. За повідомленням «Reuters», міністри фінансів Європейського Союзу (ЄС) цього тижня розглянуть питання створення спільного міжурядового оборонного фонду, який зможе закуповувати та володіти оборонним обладнанням. До цього фонду можуть приєднатися Велика Британія та Україна. Зазначено, що цей документ є частиною обговорень в ЄС щодо фінансування підготовки до потенційної

загрози з боку РФ. Європейські уряди визнають, що більше не можуть повністю покладатися на США в питаннях безпеки. Вказано, що ЄС вже запланував збільшити військові витрати на 800 млрд євро впродовж наступних чотирьох років, що здійснюватиметься через ослаблення фінансальних обмежень на оборонні інвестиції та спільні запозичення для великих оборонних проєктів під заставу бюджету ЄС. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/700959-ozbroyennya-dlya-yevropi-yes-stvoryuye-spilniy-fond>

143. **Марченко О. Росія переманює американців на переговорах: чому українці все менше вірять у мирний процес** [Електронний ресурс] / Олена Марченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 4 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що з початку війни в Україні РФ поступово перевершує США в переговорах, що стосуються завершення конфлікту. Американська дипломатія не здатна скласти конкуренцію досвідченим колишнім радянським чиновникам, які мають десятки років досвіду у веденні переговорів і добре розуміють ситуацію в Україні. Таку думку висловили аналітики та посадовці НАТО, які стурбовані розвитком мирного процесу, повідомило видання «The Washington Post». Зазначено, що адміністрація Президента США Дональда Трампа неодноразово заявляла про прогрес у мирних переговорах, зокрема щодо часткового припинення вогню на об'єктах енергетичної інфраструктури та в Чорному морі. Однак різні сторони по-своєму трактують досягнуті домовленості, і бойові дії продовжуються без значних змін.* Текст: <https://focus.ua/uk/world/700693-rosiya-peremanyuye-amerikanciv-na-peregovorah-chomu-ukrajinci-vse-menshe-viryat-u-mirniy-proces>

144. **Марченко О. Якщо переговори проваляться: Кремль готується до продовження війни, — Bloomberg** [Електронний ресурс] / Олена Марченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 квіт. — Електрон. дані. *Як повідомило видання «Bloomberg», РФ не відмовиться від війни, навіть якщо мирні переговори не дадуть результату. Кремль сподівається на Президента США Дональда Трампа, але продовжує готуватися до подальшої ескалації та*

не переймається можливими санкціями. Зазначено, що "прийнятними умовами" для РФ фактично є капітуляція України. В. Путін наполягає, що Київ має відмовитися від євроатлантичного курсу, зокрема членства в НАТО, а також погодитися на обмеження власних збройних сил. Окрім того, Кремль вимагає закріплення окупації захоплених територій, апелюючи до так званих «реалій на місцях». Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/700571-peregovori-pro-pripinennya-viyni-putin-rozglyadaye-mozhливист-prodovzhuvati-viynu>

145. МЗС закликала міжнародну спільноту засудити злочини РФ проти духовенства та вірян на ТОТ [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 10 квіт. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Міністерство закордонних справ (МЗС) України привертає увагу міжнародної спільноти до грубих, систематичних і тривалих порушень релігійної свободи на тимчасово окупованих РФ територіях України. Про це йдеться у заяві зовнішньополітичного відомства України. Зазначено, що під виглядом "канонічного порядку" відбувається примусове підпорядкування громад МП, переслідування духовенства, знищення храмів і нав'язування ідеології "руського міра". Від репресій страждають представники Православної Церкви України (ПЦУ), протестантські громади, Римо- та Греко-Католицька Церкви, мусульманські організації, а також ті представники Української Православної Церкви (УПЦ), які не погоджуються з окупаційним режимом. Проти них фабрикуються кримінальні справи, проводяться обшуки, чиняться погрози та фізичний тиск. Зафіксовано понад 30 незаконно утримуваних релігійних діячів, випадки ув'язнень, захоплення храмів, тиск і погрози. Україна закликає міжнародну спільноту засудити дії РФ, посилити тиск на агресора та захистити право на свободу віросповідання. Текст: https://risu.ua/mzs-zaklikalo-mizhнародnu-spilnotu-zasuditi-zlochini-rf-proti-duhovenstva-ta-viryan-na-tot_n155358

146. Микитюк В. Європа на роздоріжжі: чи готовий континент до самооборони? [Електронний ресурс] / Вікторія Микитюк // Fakty.ua :

[вебсайт]. – 2025. – 1 квіт. — Електрон. дані. Зазначено, що прийом Дональдом Трампом Президента України Володимира Зеленського в Білому домі став блискавичним ударом по трансатлантичному Альянсу, розвіявши тривалі ілюзії в Європі щодо того, чи буде їхній «американський кузен» разом із ними протистояти російській агресії. Занепокоєна, можливо навіть налякана, Європа нарешті прийшла до тями щодо своїх потреб у самообороні в епоху Д. Трампа. Вказано, що вже давно стало незручною правдою для Європи, що її захист від вторгнення в кінцевому рахунку залежить від американської армії, що з'являється з-за горизонту, але впевненості у цій підтримці більше немає. Текст: <https://fakty.ua/452363-evropa-na-raspute-gotov-li-kontinent-k-samooborone>

147. **Микитюк В. Зеленський розпочав підготовку до виборів, — ЗМІ** [Електронний ресурс] / Вікторія Микитюк // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 квіт. — Електрон. дані. Як повідомило видання «The Economist», зараз триває серйозна підготовка до того, що Президент України Володимир Зеленський вдруге постане перед виборцями, і досить скоро. Перше підтвердження може з'явитися напередодні або 05.05.2025, коли має відбутися голосування в парламенті за продовження воєнного стану, термін якого спливає 08.05.2025. Зазначено, що скасування воєнного стану є необхідним першим етапом для запуску виборчого процесу. Закон вимагає щонайменше 60 днів для проведення передвиборчої кампанії, тож найранніша можливість — початок липня. Але деякі джерела стверджують, що кампанія триватиме три місяці: саме стільки часу, як виборчі органи повідомили парламенту, їм потрібно для відновлення списків виборців у розпал війни. На думку експертів, вибори можуть допомогти В. Путіну дестабілізувати Україну навіть у разі перемоги В. Зеленського, а внутрішня нестабільність буде більшим ризиком для України у 2025 р., ніж бої на лінії фронту. Текст: <https://fakty.ua/452345-zelenskij-nachal-podgotovku-k-vyboram---smi>

148. **Микитюк В. путін вже не здатен закінчити війну, навіть якби захотів — ЗМІ** [Електронний ресурс] / Вікторія Микитюк // Fakty.ua :

[вебсайт]. – 2025. – 6 квіт. — Електрон. дані. За повідомленням «Foreign Policy», попри деякі нещодавні досягнення РФ на місцях, шанси на вирішальну воєнну перемогу РФ залишаються вкрай малими, адже збройні сили РФ витрачають людей і техніку, і аналітики сумніваються в тому, як довго російська економіка зможе виробляти достатньо, щоб прогодувати фронт. Як стверджує українська розвідка, Кремль визнає, що війна має закінчитися до 2026 р., якщо РФ хоче уникнути серйозного погіршення своєї геополітичної могутності. На думку експертів, В. Путін, бажаючи передусім зберегти власну безпеку, може вважати, що ризики припинення війни є більшими, ніж ризики її продовження. Зазначено, що припинення величезного стимулювання витрат, яке принесла війна, також може покласти край соціальній стабільності, на якій В. Путін побудував своє 125-річне правління. Текст: <https://fakty.ua/452581-putin-uzhe-v-sostoyanii-zakonchit-voynu-dazhe-esli-by-zahotel---smi>

149. Міжнародні партнери посилять підтримку ветеранів
[Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 8 квіт. [№ 72]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Міністерство у справах ветеранів ініціювало новий формат координації міжнародної підтримки українських ветеранів і ветеранок. Зазначено, що заступник міністра у справах ветеранів Олег Шиманський провів першу зустріч із представниками посольств і міжнародних організацій для узгодження дієвих програм подальшої підтримки захисників України. До обговорення співпраці долучилися 12 закордонних партнерів, зокрема Посольства США, Великої Британії, Швеції, Нідерландів, Канади, Данії, Франції, представництва Європейського Союзу і НАТО, а також міжнародні організації IOM, IREX та Expertise France. Під час зустрічі партнери обговорили всі наявні програми підтримки, Стратегію ветеранської політики до 2030 р. та напрями подальшої роботи. Серед пріоритетних напрямів спільних зусиль — цифровізація послуг для ветеранів, медична та психологічна реабілітація, професійна адаптація, підтримка ветеранського підприємництва й інтеграція у цивільне життя.

Окремо учасники діалогу обговорили питання активного залучення ветеранів до економічного відновлення країни. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/mizhnarodni-partneri-posilyat-pidtrimku-veteraniv/>

150. **”Місто сили” та GIZ завершили реалізацію першої стадії проєкту з юридичної допомоги цивільному населенню** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. *Окреслено результати першої стадії спільного проєкту ”Право на відновлення” з юридичної допомоги цивільному населенню, реалізованого Громадським об’єднанням (ГО) ”Місто сили” разом із Німецьким товариством міжнародного співробітництва (GIZ). Зазначено, що ключовим фокусом цього проєкту став весь спектр юридичних проблем людей на території Херсонської області з метою зафіксувати всі втрати, що виникли внаслідок повномасштабного вторгнення і окупації, особливо внесення претензій українців до державного та міжнародного Реєстрів збитків.* Текст: <https://pravo.ua/misto-syly-ta-giz-zavershyly-realizatsiiu-pershoi-stadii-proiektu-po-iurydychnii-dopomozi-tsyvilnomu-naselenniu/>

151. **Містяни вшанували полеглих у боях за Чернігівщину у третю річницю визволення області** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 квіт. [№ 316]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у Чернігові відбулися заходи з нагоди річниці звільнення регіону від російських окупаційних військ. Цього дня відбулися поминальні заходи на кладовищах «Забарівка», «Ялівщина», «Яцево». Поминальні літії здійснив керуючий Чернігівської єпархії Православної церкви України єпископ Чернігівський та Ніжинський Антоній у співслужінні духовенства єпархії. Нагадано, що 6 березня 2022 р. Указом Президента України Володимира Зеленського Чернігову присвоєно почесну відзнаку «Місто-герой України».* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383190>

152. **Мозговий І. Кабмін змінив умови відстрочки від мобілізації для студентів та педагогів: кого позбавлять на неї права** [Електронний ресурс] / Іван Мозговий // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 4 квіт. — Електрон.

дані. Як повідомив представник Кабінету Міністрів України (КМ України) у Верховній Раді України (ВР України) Тарас Мельничук, уряд затвердив законопроект про внесення змін до ст. 23 Закону «Про мобілізаційну підготовку та мобілізацію». Законопроект змінює перелік тих, хто не підлягає мобілізації, та обмежує вік студентів, які можуть претендувати на відстрочку. Зокрема, відстрочку від мобілізації надаватимуть тим, хто на момент вступу до закладу освіти не досяг 25-річного віку, вперше здобуває освітній рівень та навчається на денній або дуальній формі. Проект також передбачає надання права на відстрочку педагогам позашкільної освіти, які керують гуртками (зокрема, екологічними, технічними та військово-патріотичними), якщо вони були працевлаштовані на основній роботі до початку 2025 р. Водночас відстрочку не зможуть отримати чоловіки віком від 25 років, які вдруге навчаються на тому самому або нижчому рівні освіти, а також ті, хто навчається за кордоном після 24.02.2022. Текст: <https://fakty.ua/452534-kabmin-izmenil-usloviya-otsrochki-ot-mobilizacii-dlya-studentov-i-pedagogov-kogo-lishat-na-nee-prava>

153. **Мозговий І. «На це точно потрібна реакція США, Європи та всіх у світі, хто хоче, щоб був мир»: на Донбасі ЗСУ взяли в полон китайців** [Електронний ресурс] / Іван Мозговий // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. Як повідомив Президент України Володимир Зеленський, військові Збройних сил України (ЗСУ) взяли в полон двох громадян Китаю, які воювали на боці агресора. Між іншим, в Центрі протидії дезінформації (ЦПД) повідомили, що Кремль шукає альтернативні варіанти поповнення величезних втрат особового складу на війні проти України. Зокрема особи без громадянства зможуть вступати на воєнну службу за контрактом, їм обіцяють в обмін на підписання контракту надання громадянства за спрощеною процедурою. Зазначено, що Міністерство закордонних справ України (МЗС України) викликало тимчасового повіреного у справах Китаю. Текст: <https://fakty.ua/452695-na-eto-tochno-nuzhna-reakciya->

[ssha-ievropy-i-vseh-v-mire-kto-hochet-chtob-by-l-mir-na-donbasse-vsuvzjali-v-plen-kitajcev](#)

154. **Москаленко Ю. Майбутній уряд Німеччини збільшить допомогу Україні та продовжить підтримку членства в НАТО – ЗМІ** [Електронний ресурс] / Юлія Москаленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 квіт. – Електрон. дані. *Як вказано у коаліційній угоді майбутнього уряду Німеччини, країна продовжить, і навіть збільшить свою допомогу Україні, щоб забезпечити її здатність ефективно захищатися від російської агресії. Німеччина також підтримує членство України в НАТО та співпрацюватиме з партнерами для створення стратегії сталого миру, де Україна буде діяти з позиції сили. Угода також містить зобов'язання Німеччини брати участь у відновленні України та знаходити способи використання заморожених активів РФ для надання допомоги. Проте в документі не йдеться про участь Німеччини у миротворчих силах Європи або передачу Україні зброї з дальнім радіусом дії. Лідери майбутнього уряду висловлюють сподівання, що підтримка України залишатиметься основним напрямом їхньої політики, незважаючи на можливі дискусії.* Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/majbutnij-urjad-nimechchini-zbilshit-dopomohu-ukrajini-ta-prodovzhit-pidtrimku-chlenstva-v-nato-zmi.html>

155. **Москаленко Ю. Наказ про мобілізацію Насірова скасували** [Електронний ресурс] / Юлія Москаленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що мобілізацію Романа Насірова, ексочільника Державної фіскальної служби України, визнали протиправною та скасували. Він був призваний на військову службу у Збройні сили України (ЗСУ) в межах мобілізації, однак наказ про його призов був скасований командиром військової частини, оскільки він був незаконним. Зараз проводиться службове розслідування, а матеріали справи будуть передані правоохоронним органам для перевірки можливого перевищення повноважень. Нагадано, що Р. Насіров є підозрюваним у кількох кримінальних справах, зокрема у справі про ймовірний хабар у розмірі 722 млн грн за відшкодування*

ПДВ, а також у «газовій справі» Олександра Онищенка. Раніше він перебував у СІЗО до травня 2024 р., коли вийшов під заставу. Текст: <https://zn.ua/ukr/UKRAINE/nakaz-pro-mobilizatsiju-nasirova-skasuvali.html>

156. **Москаленко Ю. У РФ згадали про авіазапчастини, які через санкції не передають Москві. Кажуть, що зацікавлені у їх отриманні** [Електронний ресурс] / Юлія Москаленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про заяву російського міністра промисловості А. Аліханова, який стверджує, що США утримують авіазапчастини для російської авіаційної промисловості на суму 500 млн доларів. Аліханов виказав зацікавленість у розблокуванні цих поставок, оскільки запчастини вже були сплачені. Крім того, РФ хоче, щоб ремонтні роботи для літаків "Airbus" і "Boeing" проводилися без необхідності верифікації ліцензій іноземних виробників у умовах санкцій. Згадано також, що ця тема обговорюється в контексті переговорів між США, РФ та Україною про можливі поступки та припинення вогню в деяких секторах.* Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/u-rf-zhadali-pro-aviazapchastini-jaki-cherez-sanktsiji-ne-peredajut-moskvi-kazhut-shcho-zatsikavleni-u-jikh-otrimanni.html>

157. **На Закарпатті розподілили частину держсубвенції на житло для великих прийомних родин** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 квіт. [№ 317]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Закарпаття отримало понад 28 млн грн субвенції на придбання житла для дитячих будинків сімейного типу, які через війну вимушено перемістилися до регіону. Частину цих коштів під час засідання профільної регіональної комісії розподілили між бюджетами громад, де планують проживати великі прийомні родини. Зокрема, вже найближчим часом понад 11,5 млн грн отримають Ужгородська та Чинадіївська територіальні громади, які ще торік подали свої пропозиції щодо потреби в цільовій субвенції. Така підтримка зараз украй важлива для сімей, які прийняли на виховання від 5 до 10 дітей-сиріт та дітей,*

<https://www.golos.com.ua/article/383208>

158. **На Київщині буде створена Рада ветеранів** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 квіт. [№ 321]. – Електрон. дані. *Як повідомив голова Київської обласної державної адміністрації Микола Калашник, у Київській області створюється Рада ветеранів. «Люди, які пройшли горнило війни, не з чуток розуміють, що болить ветеранам і які рішення потрібні, щоб змінити ситуацію на краще. Їхній голос – це досвід, викарбуваний у реальних випробуваннях. Обласна Рада ветеранів має стати не формальним органом, а живим, дієвим інструментом, який реально допомагає. Тому проводимо консультації з усіма зацікавленими сторонами. Рада працюватиме заради ветеранів і разом із ними», — зазначив М. Калашник. Він переконаний, що до її складу повинні увійти ті, кого виберуть самі ветерани в громадах Київщини.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383287>

159. **На Чернігівщині оголосили тендер на будівництво центру реабілітації на місці зруйнованої лікарні** [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. *За повідомленням начальника Чернігівської ОВА В'ячеслава Чауса, на Чернігівщині оголосили тендер на будівництво обласного центру реабілітації та відновного лікування на місці зруйнованого російськими загарбниками закладу охорони здоров'я. За словами В. Чауса, з урахуванням реконструкції самого приміщення, облаштування укриття та закупівлі медобладнання вартість будівництва становитиме понад 865 млн грн. Чиновник наголосив, що це буде дуже сучасний центр комплексної реабілітації та лікування як військових, так і цивільних - фізичної, психологічної та соціальної.* Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/3977153-na-cernigivsini-ogolosili-tender-na-budivnictvo-centru-reabilitacii-na-misci-zrujnovanoi-likarni.html>

160. **Нардеп і військовий Костенко оцінив можливість нападу РФ на країни НАТО** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. –

1 квіт. – Електрон. дані. У коментарі для "Новини.LIVE" народний депутат України, секретар Комітету з питань нацбезпеки і оборони Верховної ради України (ВР України) заявив, що готовність Росії до війни з НАТО безпосередньо залежить від того, як розвиватиметься війна в Україні. За його словами, наразі Збройні сили України (ЗСУ) виснажують росіян настільки, що вони не зможуть вести війну з Альянсом. Також важливим є те, чи залишаться США у складі Альянсу в майбутньому. Небезпека зіткнення з РФ для Європи досить висока, а за підтримки Вашингтона ризик виникнення бойових дій значно нижчий, вважає він. "Якщо Європа залишиться сама, то загроза існує. Якщо будуть США - загроза менша. Але ще раз кажу - якщо Путін захопить Україну, і Європа та США її здадуть - тоді наступними стануть вони, це точно. Таке відчуття, що вони цього не розуміють", - пояснив нардеп. Текст : <https://gazeta.ua/articles/politics/nardep-i-vijskovij-kostenko-ociniv-mozhlivist-napadu-rf-na-krayini-nato/1213275>

161. **НАТО не бере участі в переговорах щодо завершення війни в Україні**, — генсек [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 5 квіт. – Електрон. дані. Згідно із заявою Генерального секретаря НАТО Марка Рютте, Північноатлантичний Альянс не бере участі у перемовинах щодо завершення війни між РФ та Україною. Він зазначив, що переговори просуваються повільно, але не через Україну, а через РФ, а «м'яч зараз явно на російському полі». Генсек також наголосив, що «у НАТО немає власних червоних ліній, тому що ми не є частиною цього процесу. Але, звичайно, загалом, ми хочемо, щоб Україна була гордою суверенною державою, яка рухається вперед. Це те, чого ми всі хочемо. Це має бути справедливий і тривалий мир. путін ніколи не повинен спробувати зробити це знову», — додав він. Текст : <https://wz.lviv.ua/news/530638-nato-ne-bere-uchasti-v-perehovorakh-shchodo-zavershennia-viiny-v-ukraini>

162. **Носальська І. Американські гірки настрою: кого Трамп сильніше покарає - Україну чи РФ** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 квіт. — Електрон. дані. Вказано, що

Президент Фінляндії А. Стубб під час візиту до США запропонував Д. Трампу встановити для Путіна дедлайн щодо повного припинення вогню в Україні, призначивши його на Пасху, 20 квітня. Невдовзі Трамп в інтерв'ю «NBC», заявив, що розлючений на Путіна через його заяви про нелегітимність Президента України В. Зеленського та повідомив, що готовий накласти на РФ вторинні санкції у випадку, якщо угода про припинення вогню не запрацює. Але у тому ж інтерв'ю Трамп застеріг В. Зеленського: якщо Україна не погодиться на кабальну угоду щодо корисних копалин - будуть проблеми, а також ще раз нагадав, що у НАТО Україні не бути. За словами дипломата, експосла України у США Валерія Чалого, досвідчений фінський політик, один із лідерів Європи, після узгодженої позиції з Президентом України В. Зеленським, Франції – Емманюелем Макроном, прем'єром Великої Британії Кіром Стармером, а також із усіма прем'єрами країн Північної Європи та керівництвом Європейського Союзу (ЄС), надіслав Америці сигнал про те, що російський очільник має отримати більший тиск і «дедлайн». Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4768918-amerykanski-hirky-nastroui-koho-tramp-sylnishe-pokaraie-ukrainu-chy-rf>

163. **Носальська І. Наче з холодильника: що РФ віддасть за заблоковані Заходом кошти** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська// Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. У контексті візиту спецпредставника В. Путіна К. Дмитрієва до США, який експерти пояснюють намаганням РФ «розморозити» 300 млрд. накопичень, розглянуто, чи можуть ці кошти дістатися Україні. Коментуючи цей візит, Президент України Володимир Зеленський наголосив, що за наявної у РФ стагфляції, головне питання росіян – як вивести заморожені на Заході активи. Наголошено, що Європейський Союз (ЄС) не збирається йти росіянам на поступки: під доходи від заморожених активів РФ Києву видано кредити країнами G7, включаючи ЄС, США, Канаду й Японію. І надалі Брюссель не має наміру послаблювати цю фінансову підтримку. Однак, якщо російська угода з Трампом ”вигорить”, часткова фактична відмова від заморожених активів

РФ виглядатиме як компроміс із боку Москви та як відповідна плата за розблокування процесу зняття санкцій. А якщо цієї угоди не буде, тоді доля активів, як і раніше, залишиться розмінною монетою для торгу у перемовинах із росіянами. Втім В. Зеленський висловив сподівання, що США не підуть на зняття санкцій проти РФ, а посилять обмеження. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4770870-nache-z-kholodylnyka-scho-rf-viddast-za-zablokovani-zakhodom-koshty>

164. Носальська І. Перші десять тисяч: що означає виведення військових США з Європи [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про рішення Вашингтона передислокувати до інших районів Польщі персонал і військову техніку зі Жешува - ключового хабу західної військової допомоги Україні. Зараз на території Європи (у Польщі та країнах Балтії) перебувають приблизно 100 тис. військових: буде виведено 10 тис., що є половиною від контингенту, який розгорнув Д. Байден у 2022 р. для зміцнення країн, що межують з Україною. Це рішення погоджено з владою Польщі та інших союзників по НАТО. За словами експертів, ця запланована, погоджена обома сторонами операція, може бути лише першим кроком Вашингтона з виведення своїх військ із Європи та нести для неї загрозу; в Європі немає організації, яка могла б здійснювати координацію збройних сил країн НАТО та ЄС, немає армії ЄС. «The Economist» пише, що Європа тихо перетворює Україну на воєнну машину, що досягається збільшенням надання військової допомоги. При цьому ЄС планує її подвоїти до 40 млрд євро у 2025 р., зосередившись на закупівлі озброєння та масштабуванні української оборонної промисловості. Це і є та сама «стратегія дикобраза», що її активно просуває голова зовнішньополітичного відомства ЄС Кая Каллас. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4771558-pershi-desiat-tysiach-scho-oznachaie-vyvedennia-viiskovykh-ssha-z-yevropy>*

165. Носальська І. Розхитування Європи: навіщо це роблять США за допомоги Росії [Електронний ресурс] / Ірина Носальська //

Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 3 квіт. — Електрон. дані. Зважаючи на публічні заяви адміністрації США та скандальне листування в «Signal», що розглядається експертами як спроба прибрати Європейський Союз (ЄС) із ліги великих світових гравців, з'ясовано, що протиставляє ЄС новій зовнішній політиці США. Вказано: найперше, що може зробити Європа для захисту самої себе - об'єднатися у військовій допомозі Україні. Адже, за словами експертів, сьогодні мова йде вже «не просто про кордони НАТО 1997 року, а про всю Європу». Тож країни ЄС уже зібрали понад половину з 5 млрд євро, необхідних для закупівлі щонайменше 2 млн. боєприпасів для ЗСУ. Йдеться і про те, що майбутній канцлер Фрідріх Мерц виграв голосування в парламенті за скасування конституційного боргового гальма Німеччини, що дозволяє необмежено витратити кошти на оборону та безпеку: протягом наступного десятиліття цей крок принесе Німеччині 600 млрд. євро. Також важливим моментом є негайне вичищення з європейських рядів «троянських коней» Путіна. Тож, новий уряд Німеччини вже вніс у проєкт коаліційної угоди намір вимагати від ЄС призупинення фінансування та права голосу для тих країн, котрі порушують ключові принципи співдружності - такі, як верховенство права. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4769541-rozkhytuvannia-yevrovy-navischo-tse-roblat-ssha-za-dopomohy-rosii>

166. **Олександр Корнієнко: Євроінтеграція — це амбітна робота, яку Україна готова виконати** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 квіт. [№ 316]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко взяв участь у конференції «Вступ України до ЄС: вибір зроблено, питання часу». У своєму виступі він акцентував, що вибір на користь членства в ЄС давно зроблений українським народом і сьогодні країна як ніколи близька до повноцінного вступу: «Бути членами Євросоюзу — це вибір усього українського народу, який давно зроблений та голосно озвучений». За словами Першого віцеспікера, за останні три роки Україна в активному темпі виконувала всі поставлені завдання для

відкриття переговорного процесу. «Ми ще не знаємо точно, але від 500 до 700 законів треба буде ухвалити у достатньо короткий термін. Якщо ми хочемо бути готовими до 2029 року, відповідно, все треба зробити до 2029 року, а вже початок 2025 року. Треба ці закони розробити, написати, узгодити», — зазначив він, додавши, що їх необхідно адаптувати до європейського права, скомунікувати з суспільством і експертним середовищем. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383194>

167. Олександр Корнієнко обговорив питання миру та співпраці на 150-й Асамблеї Міжпарламентського союзу [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. — 2025. — 8 квіт. [№ 320]. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко провів низку двосторонніх зустрічей з міжнародними колегами на полях 150-ої Асамблеї Міжпарламентського союзу. У діалозі з парламентарями Республіки Корея О. Корнієнко наголосив на важливості розширювання нашої співпраці задля якнайшвидшого завершення війни в Україні та досягнення тривалого і справедливого миру. Із членами парламенту Швеції Перший віцеспікер обговорив посилення підтримки України та справедливий мирний процес. Під час зустрічі з представницею Австралії, сенаторкою Деборою О'Ніл, Перший заступник Голови ВР України проінформував про поточну безпекову ситуацію, ворожі обстріли та наслідки. На зустрічі з Віцепрезидентом Європейського Парламенту Ніку Штефанута зосередили увагу на євроінтеграційному процесі України.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383279>

168. Олександр Корнієнко: У Рівненській області обговорили розвиток деревообробної галузі та енергетичні виклики в умовах війни [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. — 2025. — 5 квіт. [№ 319]. — Електрон. дані. *Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) відвідав із робочим візитом Рівненську область, основна увага під час якого була*

зосереджена на деревообробній та енергетичній сферах. У межах візиту проведено нараду з представниками бізнесу за участі центральних органів виконавчої влади, обласних військових адміністрацій та Державної екологічної інспекції. Учасники обговорили проблемні питання лісової, деревообробної та меблевої галузі у форматі роботи Тимчасової спеціальної комісії (ТСК) ВР України. Окрема увага була приділена енергетичним питанням. Відбулася нарада з теплопостачальними підприємствами та головами територіальних громад області щодо завершення опалювального сезону 2024 — 2025 рр.. і підготовки до нового. Увагу приділили впровадженню когенераційних установок та проблемним питанням майбутнього опалювального періоду. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383243>

169. Олександр Корнієнко: Ukraine Facility — критично важливий для економічної стабільності України [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 квіт. [№ 315]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Верховній Раді України (ВР України) відбулася зустріч Першого заступника Голови парламенту Олександра Корнієнка з Генеральним директором Директорату Європейської Комісії з питань розширення та Східного партнерства Гертом Яном Купманом. Під час зустрічі обговорювали питання довгострокової підтримки Європейським Союзом (ЄС) економічної стабільності України в межах інструменту «Ukraine Facility». О. Корнієнко наголосив, що ця фінансова допомога має критичне значення для відновлення держави. Він також нагадав, що у 2024 р. Україна вже отримала 16,1 млрд євро, успішно виконавши 36 індикаторів реформ, із яких дев'ять — достроково. За словами Першого заступника Голови ВР України, комплексна і стійка фінансова стратегія для України здатна не лише підтримати внутрішню стійкість, а й посилити глобальне лідерство ЄС у врегулюванні кризових ситуацій. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383175>

170. Олександр Федієнко: Ми заклали основу для формування ландшафту майбутньої безпеки України у кіберпросторі [Електронний

ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 квіт. [№ 315]. – Електрон. дані. *Як розповів народний депутат, член парламентського Комітету з питань національної безпеки, оборони та розвідки Олександр Федієнко, Україна виконала ще одну з умов на шляху до євроінтеграції, ухваливши в другому читанні законопроект № 11290, який передбачає посилення захисту інформації та кіберзахисту державних інформаційних ресурсів. Він додав, що також у законопроекті унормовується питання щодо навчання для фахівців державних інституцій з питань кіберзахисту. «Загалом це достатньо великий фундаментальний проект закону, і він формує початковий ландшафт майбутньої безпеки України у кіберпросторі», — наголосив народний депутат.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383178>

171. Олексій Мовчан: Україна та Японія: про партнерство, підтримку і спільну боротьбу за мир [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 квіт. [№ 316]. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що заступник голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку Олексій Мовчан у складі української делегації перебував із робочим візитом у Токіо. Він розповів, що поспілкувалися з міністром закордонних справ Японії, міністром землі, інфраструктури, транспорту та туризму, а також міністром юстиції. У стінах парламенту Японії зустрівся зі Спікером Палати представників та Спікером Палати радників. Зазначив, що особливу увагу під час спілкування приділили темі безпеки. Японія, яка поступово трансформує власну політику в цій сфері, вже сьогодні демонструє готовність до відповідального лідерства. Торкнулися теми «Трьох принципів експорту озброєнь» – не як формальності, а як потенційної точки прориву у зміцненні оборонного партнерства.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383204>

172. Олена Кондратюк: Позбавлення ідентичності та мілітаризація українських дітей з боку росії потребують особливої уваги та публічного засудження ОБСЄ [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов.

Ради України // Голос України. – 2025. – 9 квіт. [№ 321]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Заступниця Голови Верховної Ради України (ВР України) Олена Кондратюк зустрілася у парламенті з Верховним комісаром ОБСЄ у справах національних меншин Крістофом Кампом. Під час зустрічі вона наголосила, що жорстокий ракетний удар РФ по Кривому Рогу, посилення терору проти цивільного населення, позбавлення ідентичності українських дітей, масштабні й системні порушення прав людини на тимчасово окупованих територіях України, зокрема у Криму, — все це потребує особливої уваги, засудження та чіткої публічної реакції з боку ОБСЄ та її інституцій. Вона також повідомила, що порушувала це питання під час заходів зимової сесії Парламентської асамблеї ОБСЄ у Відні. О. Кондратюк закликала Верховного комісара приділити пріоритетну увагу абсолютно неприйнятній практиці зміни ідентичності та мілітаризації українських дітей з боку РФ, а також задіяти так званий "Московський механізм" ОБСЄ для моніторингу стану дотримання прав і свобод 1,6 млн українських дітей на тимчасово окупованих територіях. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383298>

173. **«Очікуємо, що керівництво ВР не створюватиме перешкод лідеру опозиції щодо міжпарламентської дипломатії»** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 10 квіт. – Електрон. дані. Йдеться про звернення партії «Європейська Солідарність» до Голови Верховної Ради України Руслана Стефанчука з вимогою невідкладно підписати міжнародні відрядження народного депутата України Петра Порошенка, зокрема для участі у Конгресі Європейської народної партії (ЄНП), засіданні Ради Україна - НАТО, саміті Мюнхенської безпекової конференції та інших важливих дипломатичних подіях. «Україна критично залежить від двопартійної підтримки США і збереження антипутінської коаліції в світі. Ми очікуємо від західних партнерів швидких дій щодо реальної військово-технічної допомоги, але все це потребує професійної дипломатичної роботи, міжпарламентської дипломатії, відновлення комунікацій зі США, фахової

адвокації назовні...»,— йдеться в заяві партії. Текст : <https://wz.lviv.ua/news/530893-ochikuiemo-shcho-kerivnytstvo-vr-pid-tyskom-bankovoi-ne-stvoriuvatyme-pereshkod-lideru-opozytsii-shchodo-mizhparlamentskoi-dyplomatii>

174. **П'ятьох українських дітей повернули з ТОТ** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 квіт. [№ 315]. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що п'ятеро дітей віком від 11 до 16 років повернулися з тимчасово окупованих територій (ТОТ) України — Криму, Донеччини, Луганщини та Запоріжжя. Повернення відбулося за посередництва Держави Катар у межах реалізації плану дій Президента України «Bring Kids Back UA». Уповноважений Верховної Ради України (ВР України) з прав людини Дмитро Лубінець повідомив, що серед повернутих — 12-річна дівчинка, яка проживала на ТОТ у складних умовах, мала конфлікти з матір'ю, а її батько перебуває в полоні. «Робота щодо повернення всіх депортованих і примусово переміщених дітей триває», — підсумував Дмитро Лубінець.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383164>

175. **ПАРЕ ухвалила резолюцію «Іноземне втручання — загроза демократичній безпеці в Європі»** [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 9 квіт. – Електрон. дані. *Про це повідомила голова постійної делегації Верховної Ради України (ВР України) у ПАРЄ Марія Мезенцева та зазначила, що усі поправки української делегації були враховані у тексті. У резолюції РФ названо головним агресором у сфері гібридного втручання. Вона атакує вибори, інформаційний простір, довіру до інституцій; використовує соцмережі як зброю. Кремль використовує блогерів та «інфлюенсерів» для поширення наративів проти Європи та України; фейкові «антивоєнні рухи» — не про мир, а про «спецоперації». Ці рухи використовуються РФ для розколу європейського суспільства. Також зазначено, що вибори мають бути вільними і чесними; втручання ставить під загрозу суть демократії; АІ має працювати на демократію. Вказано і про підтримку ініціативи щодо використання ШІ для захисту виборів, перевірки інформації та публічної*

підзвітності. У резолюції наголошено, що Європа має об'єднуватися, та закладено необхідність спільної стратегії. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/pare-uhvalila-rezolyuciyu-inozemne-vtruchannya--zagroza-demokraticniy-bezpeci-v-evropi.html>

176. **Парламентська делегація Верховної Ради України відвідала з робочим візитом Японію** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 квіт. [№ 315]. – Електрон. дані. Зазначено, що члени делегації у ході візиту провели зустрічі зі Спікером Палати представників парламенту Японії — Фукушіро Нукагою та Спікером Палати радників парламенту Японії — Масакадзу Секігуті. Представник Президента у Верховній Раді України (ВР України) Галина Михайлюк як голова делегації висловила вдячність парламенту Японії за потужну військову та гуманітарну допомогу Україні. З огляду на еволюцію політики безпеки Японії, делегація наголосила на необхідності розширення обговорення «Трьох принципів експорту зброї» для подальшого зміцнення оборонної взаємодії між нашими країнами. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383176>

177. **Партію техніки передали для десяти бригад ТрО, які воюють на різних ділянках фронту** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 6 квіт. – Електрон. дані. Йдеться про передачу народним депутатом України, лідером партії «Європейська солідарність» Петром Порошенком партії техніки та дефіцитного спорядження для 10 бригад Тероборони (ТрО), які воюють на фронті. Вартість допомоги — 10 млн грн. Це пересувні авторемонтні майстерні, прально-душові комплекси, комплекси управління системою безпілотних літальних апаратів «Посейдон», велика партія шин, які у війську є витратним матеріалом. «Ми маємо бути сильнішими. І не повинні йти на жодні компроміси щодо здатності ЗСУ захищати нашу державу. Нарощувати інвестиції в оборонну промисловість, переводити економіку на військові рейки не тільки в Україні, а й в Європі. ... Силами нашої команди продовжуємо розвивати приватну оборонну промисловість, виготовляти та передавати техніку у військо», — написав П. Порошенко у

соцмережах. Текст : <https://wz.lviv.ua/news/530684-partiiu-tekhniky-peredaly-dlia-desiaty-bryhad-tro-iaki-voiuut-na-riznykh-diliankakh-frontu>

178. **Пархомчук Т. Війна як криваве шоу геополітичних масок. Хто й для чого "зливає" Україну?** [Електронний ресурс] / Тетяна Пархомчук // Україна молода. – 2025. – 9 квіт. – Електрон. дані. Проаналізовано політику Сполучених Штатів Америки та європейських країн щодо надання допомоги Україні. Вказано на значне погіршення безпекової ситуації в світі в зв'язку з відмовою президента РФ В. Путіна припинити агресію та почати мирні перемовини. Зокрема зазначено, що за даними британської розвідки, РФ готує новий масштабний наступ на Україну по всій лінії фронту, який може тривати від шести до дев'яти місяців. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/3953/180/188789/>

179. **Перший віцеспікер Олександр Корнієнко: Єдність і стійкість народу стали причиною визволення міста** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 квіт. [№ 315]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко відвідав Бучу і взяв участь у заходах з нагоди третьої річниці визволення міста від російських окупантів. «Разом із міським головою Бучі Анатолієм Федоруком, головою Київської обласної державної адміністрації Миколою Калашиником та представниками духовенства вшанували пам'ять загиблих українців», — повідомив він на своїй фейсбук-сторінці. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383159>

180. **Першу партію нових дронів на оптоволокну передали на фронт** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. Йдеться про те, що народний депутат України, лідер партії «Європейська солідарність» Петро Порошенко передав на фронт першу партію дронів на оптоволокну. Як повідомив п'ятий Президент України, робота над новим видом дронів розпочалася ще у вересні - жовтні минулого року. Він також повідомив, що лівову частку задекларованих доходів за минулий рік спрямував

саме на військові розробки і закупівлю техніки для Сил оборони. Текст : <https://wz.lviv.ua/news/530465-pershu-partiiu-novykh-droniv-na-optovolokni-peredaly-na-front>

181. **Повернули 11 дітей з ТОТ України та РФ** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 квіт. [№ 317]. – Електрон. дані. Омбудсман України Дмитро Лубінець повідомив, що вдалося повернути дев'ятьох дітей з тимчасово окупованої території (ТОТ) України, ще двох — з території РФ. Повернення здійснили в межах реалізації затвердженого плану дій Президента України «Bring Kids Back UA». Зауважено, що вік дітей — від 2 до 17 років. Перебуваючи на ТОТ, родини жили під постійним тиском окупаційного режиму через свою проукраїнську позицію, зазнавали переслідувань, залякування та позбавлення базових прав, що створювало серйозні ризики для їхніх дітей. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383223>

182. **Покальчук О. Терористи-підлітки. Вибуховий вік на службі у ФСБ** [Електронний ресурс] / Олег Покальчук // Дзеркало тижня. – 2025. – 8 квіт. – Електрон. дані. Розглянуто питання, що стосуються тероризму серед неповнолітніх, аналізуючи соціальні та психологічні фактори, які призводять до таких вчинків. Підкреслено, що навіть молоді люди можуть бути терористами, а не лише жертвами, і що їхні дії мають серйозні юридичні наслідки. Висвітлено вплив інфантилізації суспільства, зокрема на підлітків, які через незрілість мозку та пошук визнання часто піддаються ризикованій і насильницькій поведінці. Проблема посилюється недоліком моральних обмежень, кризою сім'ї та суспільних норм, а також доступністю та популяризацією різних форм руйнівних ідей через медіа. Проаналізовано соціальні стереотипи, політичні впливи, пропаганду та вербувальні процеси, які підтримують насильницьку поведінку в молодіжних середовищах, зокрема в контексті війни і соціальних потрясінь. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/teroristi-pidlitki-vibukhovij-vik-na-sluzhbi-u-fsb.html>

183. Посилення інформаційної стійкості суспільства та готовності сфери культури до дій у кризових ситуаціях [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 квіт. [№ 318]. – Електрон. дані. *Повідомлено, що тривають зустрічі представників Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань гуманітарної та інформаційної політики з урядовцями Литовської Республіки. Коментуючи підсумки зустрічі, заступниця голови Комітету ВР України з питань гуманітарної та інформаційної політики Євгенія Кравчук зазначила: «Дуже важливо об'єднувати зусилля, ділитися досвідом і будувати горизонтальні зв'язки між нашими країнами. Це критично важливо для Балтії та України, де російський інформаційний вплив досі залишається серйозною загрозою». Користуючись нагодою, політикиня звернулася до литовських колег з проханням сприяти відстоюванню безпекових інтересів України у зносинах з офіційними представництвами популярних соціальних мереж і месенджерів, які на вимогу Єврокомісії відкрили свої офіси в ЄС. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383252>*

184. Право ветеранів та їх родин на отримання безоплатної правничої допомоги [Електронний ресурс] // Закон і бізнес. – 2025. – 8 квіт. - Електрон. дані. *За інформацією Міністерства юстиції України, держава гарантує ветеранам війни та їхнім родинам безоплатну правничу допомогу (БПД). Розглянуто, яким чином можна отримати необхідну юридичну підтримку з важливих питань, зокрема, хто має право на допомогу (ветерани війни, члени сімей загиблих (померлих) ветеранів війни, члени сімей загиблих (померлих) Захисників і Захисниць України мають право на безоплатну первинну та вторинну правничу допомогу з будь-яких правових питань через систему надання БПД); яку допомогу можна отримати (юридичні консультації, допомогу зі складенням заяв, скарг тощо; допомогу зі зверненням до суду (складання документів до суду, представництво інтересів)); як отримати допомогу (отримати послуги системи надання БПД*

можна дистанційно та очно). Текст: https://zib.com.ua/ua/166435-pravo_veteraniv_ta_ih_rodin_na_otrimannya_bezoplatnoi_pravni.html

185. Предстоятель ПЦУ зустрівся з послом Канади в Україні [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Митрополит Київський і всієї України Епіфаній 8 квітня зустрівся у своїй резиденції з Надзвичайним і повноважним послом Канади в Україні Наталкою Цмоць. Сторони обговорили належне вшанування полеглих українських воїнів, які віддали життя за свободу та незалежність Батьківщини. Увагу було приділено й меморіалу «Стіна пам'яті», що розташований на мурах Свято-Михайлівського Золотоверхого монастиря. Мова йшла і про діяльність Всеукраїнської Ради Церков і релігійних організацій (ВРЦіРО), процес долучення громад до Православної Церкви України (ПЦУ), загрози, пов'язані з деструктивною російською діяльністю у релігійній сфері, значення моральних і духовних цінностей, які мають переважати над матеріальними, розвиток капеланського служіння у війську, сприяння українським вимушеним переселенцям у Канаді та важливість збереження української ідентичності в діаспорі.* Текст: https://risu.ua/predstoyatel-pcu-zustrivsyia-z-poslom-kanadi-v-ukrayini_n155318

186. Прифронтовим регіонам — підвищена увага [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 5 квіт. [№ 71]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що під час робочої поїздки на Сумщину Президентові України Володимир Зеленському доповіли про перебіг Курської операції та оперативну обстановку на ділянці фронту. Українські воїни продовжують утримувати буферну зону на території РФ, щоб запобігти наступу на Сумщину. Окремо обговорили ефективність бригад, потреби угруповання, застосування дронів і РЕБ, а також боротьбу з ворожими БпЛА різних типів. Президент поспілкувався з воїнами та відзначив їх орденами Богдана Хмельницького III ступеня і Данила Галицького. Повідомлено, що на Сумщині Президент відвідав командні пункти 36-ої окремої бригади морської піхоти ім. контрадмірала Михайла Білинського та 82-ої окремої десантно-*

<https://ukurier.gov.ua/uk/articles/prifrontovim-regionam-pidvishena-uvaga/>

187. **Про Національну систему кваліфікацій** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 квіт. [№ 318]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що під головуванням Сергія Бабака відбулося засідання Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань освіти, науки та інновацій, під час якого народні депутати одностайно ухвалили рекомендувати парламенту за результатами розгляду в першому читанні: ухвалити за основу проекти законів України «Про Національну систему кваліфікацій» (реєстр. № 12305 від 11.12.2024), «Про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо надання пільг на оплату житлово-комунальних послуг» (реєстр. № 12427 від 20.01.2025), «Про внесення змін до Закону України «Про забезпечення прав і свобод внутрішньо переміщених осіб» та інших законів України» (реєстр. № 12301 від 11.12.2024). Також розглянули три контрольні питання: про стан підготовки підзаконних нормативно-правових актів на виконання Закону України «Про дошкільну освіту» від 06.06.2024 р., про стан виконання Прикінцевих положень Закону України «Про внесення змін до деяких законів України щодо розвитку індивідуальних освітніх траєкторій та вдосконалення освітнього процесу (№ 3642-IX від 23.04.2024) і про стан виконання Прикінцевих положень Закону України «Про внесення змін до деяких законів України щодо функціонування інтегрованих інформаційних систем у сфері освіти» № 2457-IX.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383238>

188. **Ракетний удар по об'єктах ЮНЕСКО в Одесі: повідомлено про підозру адміралам і полковнику зс рф** [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 5 квіт. – Електрон. дані. *За повідомленням пресслужби Офісу Генерального прокурора, трьом російським воєначальникам повідомлено про підозру в порушенні законів і звичаїв війни. "5 листопада 2023 року було завдано удар протикорабельною ракетою 3М55 "Онікс" по центральній*

частині м. Одеса, де знаходяться пам'ятки історії, архітектури та містобудування, які перебувають у Списку Всесвітньої спадщини ЮНЕСКО. За даними слідства, за наказом командувача чф вmf рф його заступник спланував цей удар та віддав відповідне розпорядження своєму підлеглому – командирі 15 окремої берегової ракетної бригади чф вmf зс рф", – ідеться в повідомленні. За інформацією Офісу Генпрокурора, удар призвів до пошкодження семи об'єктів культурної спадщини українського народу, які відповідно до норм міжнародного гуманітарного права перебувають під посиленням захистом. Серед них – Палац Потоцького та Будинки Боффо. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/raketniy-udar-po-obektah-yunesko-v-odesi-povidomleno-pro-pidozru-admiralam-i-polkovniku-zs-rf.html>

189. **Рашевська К. Катерина Рашевська: "Інтерес РФ – звести нанівець кейс про депортацію українських дітей у Міжнародному кримінальному суді"** [Електронний ресурс] / Катерина Рашевська ; бесіду вела Олена Струк // LB.ua : [інтернет-сайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. Подано матеріали бесіди з юристкою Регіонального центру прав людини Катериною Рашевською, яка документує факти депортації дітей в РФ. Вона розповіла про розслідування цих злочинів і роботу з повернення дітей в Україну, а також спрогнозувала можливі наслідки та ризики у зв'язку зі зміною політики США після перемоги Дональда Трампа на президентських виборах. К. Рашевська наголосила, що РФ намагається уникнути відповідальності, дискредитувати Україну та запобігти розгляду своїх злочинів у Міжнародному кримінальному суді (МКС), а також зазначила, що Росія не хоче повертати дітей, займається мілітаризацією та політичною індоктринацією дітей на окупованих територіях, починаючи вже з дитячих садочків, а на підконтрольних Україні територіях вербує дітей та підлітків для здійснення терористичних актів і диверсій. Юристка акцентувала на невідкладних заходах, яких необхідно вжити, щоб запобігти депортаціям і використанню дітей РФ у своїх цілях, зокрема: продовжувати реформу з деінституалізації, щоб діти були в родинах, а не в закладах; виробити

зрозумілі й робочі алгоритми евакуації закладів; проводити просвітницькі кампанії з приводу загроз вербування українських дітей; пояснювати батькам на прифронтових територіях, що ховаються від евакуації, які загрози існують для їх дітей, тощо. Текст:

https://lb.ua/society/2025/04/08/669412_katerina_rashevskaya_interes_rf_.html

190. **Резніченко В. "Для них рішення ухвалене": після війни 50 % українців не повернуться з-за кордону, — нардепка** [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 9 квіт. — Електрон. дані. На думку голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань фінансів, податкової та митної політики Ніни Южаніної, після потенційного завершення бойових дій з-за кордону повернеться не більше половини українських біженців. За її словами, люди, які навчилися виживати в західних країнах, не захочуть вертатися до України, де зберігатиметься загроза повторного нападу РФ. Народна обраниця зазначила, що активні бойові дії можуть поновитися у будь-який момент, а ще більше розхитує ситуацію невизначеність щодо постачання озброєння від США та спроможності країн ЄС об'єднатися натомість для військової підтримки України. Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/701366-dlya-nih-rishennya-uhvalene-pislya-viyni-50-ukrajinciv-ne-povernutsya-z-za-kordonu-nardepka>

191. **Резніченко В. Не бачить в РФ загрози, та вимагає більше грошей на оборону: в НАТО здивовані позицією Трампа, — АР** [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 2 квіт. — Електрон. дані. Йдеться про те, що дипломати країн-членів Північноатлантичного альянсу (НАТО) не розуміють позиції Президента США Дональда Трампа. Союзники збентежені тим, що американський лідер вимагає подвоїти видатки на оборону та водночас прагне відновити відносини з РФ, яку члени НАТО вважають найбільшою загрозою безпеці. Водночас Канада та країни Європи розуміють, що повинні збільшувати витрати, щоб мати змогу захистити себе та продовжувати озброювати Україну. Вказано, що на саміті в червні лідери Альянсу збільшать цільовий

показник видатків до військового бюджету НАТО з 2 % до понад 3 % валового внутрішнього податку (ВВП). Текст: <https://focus.ua/uk/world/700393-chleni-nato-spantelicheni-poziciyeyu-trampa-shchodo-rf-ap>

192. Реформа децентралізації довела свою життєздатність [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 квіт. [№ 316]. – Електрон. дані. Народна депутатка України Лариса Білозір повідомила, що виповнилося 11 років від старту реформи децентралізації — однієї з найуспішніших та найважливіших трансформацій в історії незалежної України. «Незважаючи на виклики пов'язані з війною, реформа довела свою життєздатність, вистоявши навіть у найскладніші часи. І навіть більше — вона продемонструвала свою важливість для оборони та відновлення країни», — наголосила народна обраниця. Вона подякувала всім, хто був і залишається причетним до цих історичних змін, творення нової моделі системи управління, та щодня своєю працею доводить їх ефективність. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383198>

193. Рідним зниклих безвісти за особливих обставин стало простіше отримати відстрочку від мобілізації [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 8 квіт. – Електрон. дані. Наведено роз'яснення юристів безоплатної правової допомоги (БПД) щодо права на відстрочку від мобілізації. Зазначено, що рідні зниклих безвісти за особливих обставин мають право на відстрочку від мобілізації. Раніше, щоб підтвердити своє право, родичам необхідно було звертатися до суду та чекати на рішення про визнання особи зниклою безвісти за особливих обставин. Тепер отримати відстрочку стало простіше. Розглянуто що змінилося, як отримати витяг, куди надсилати документи щодо відстрочки від мобілізації. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/ridnim-zniklih-bezvisti-za-osoblivih-obstavin-stalo-prostishe-otrimati-vidstrochku-vid-mobilizaciyi-.html>

194. Розраховуємо на євроінтеграційну підтримку Австрії [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 1 квіт. [№ 67]. – Електрон. дані.

Зазначено, що під час першої онлайн-розмови Прем'єр-міністра України Дениса Шмигала з Федеральним канцлером Австрії Крістіаном Штокером йшлося про програми підтримки України, євроінтеграцію, санкції та економічну співпрацю між державами. Д. Шмигаль відзначив активну співпрацю з австрійським бізнесом та його вагомий внесок у підтримку української економіки. Також Прем'єр-міністр подякував за фінансову допомогу, яку Україна отримує в межах програми ЄС «Ukraine Facility».

Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/rozrahovuyemo-na-yevrointegracijnu-pidtrimku-avstr/>

195. **Розраховуємо на розширення фінансування данської моделі в майбутньому** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 5 квіт. [№ 71]. – Електрон. дані. *Йдеться про зустріч Прем'єр-міністра України Дениса Шмигала з міністром фінансів Данії Ніколаєм Вамменом, на якій сторони обговорили фінансову підтримку, посилення двосторонньої торгівлі та реалізацію спільних проєктів. Глава українського уряду наголосив, що Данія залишається одним із ключових партнерів нашої країни, надавши 8,3 млрд євро фінансової допомоги Україні під час повномасштабної війни. Окремо Д. Шмигаль відзначив успішність механізму данської моделі фінансування українського оборонно-промислового комплексу (ОПК). Прем'єр-міністр акцентував увагу на важливості участі Данії в Українській платформі донорів. За його словами, на 2025 р. є план покриття потреб бюджету, розпочато роботу над забезпеченням підтримки на 2026 р.* Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/rozrahovuyemo-na-rozshirenniya-finansuvannya-dansko/>

196. **Ромашова Н. Велике перемир'я на Великдень: чи піде Путін на припинення вогню до 20 квітня** [Електронний ресурс] / Наталія Ромашова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 4 квіт. — Електрон. дані. *За повідомленням «Reuters», у Білому домі визнали, що В. Путін активно гальмує спроби Вашингтона якнайшвидше домовитися про припинення російсько-української війни. Розглянуто, чи можливо укласти перемир'я до Великодня або ж 30*

квітня, на яке якраз припадає 100 днів перебування Президента США Дональда Трампа при владі. Зазначено, що американські чиновники найвищого рівня днями предметно обговорили, які додаткові економічні та дипломатичні заходи можуть підштовхнути Кремль до поступок на шляху мирного врегулювання. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/700620-velike-peremir-ya-na-velikden-chi-pide-putin-na-pripinennya-vognyu-do-20-kvitnya>

197. **Ромашова Н. НАТО вже "мертве": чи зможе Європа створити свій блок з центром впливу в Україні** [Електронний ресурс] / Наталія Ромашова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. Зазначено, що Президент США Дональд Трамп заявив, що прагнення України стати членом НАТО могло стати причиною повномасштабного вторгнення РФ. Американський лідер також наголосив, що Київ ніколи не стане членом Північноатлантичного Альянсу. Тим часом під час нещодавніх переговорів зі США у Саудівській Аравії українська делегація запевнила, що не розглядатиме відмову від членства в НАТО як частину можливої мирної угоди, і Київ надалі, як це прописано в Конституції, рухатиметься шляхом євроатлантичної інтеграції. Розглянуто, чи дійсно двері військово-політичного блоку є назавжди зачиненими для України і які безпекові альтернативи слід шукати вже зараз. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/700270-nato-vzhe-mertve-chi-zmozhe-yevropa-stvoriti-sviy-blok-s-centrom-vplivu-v-ukrajini>

198. **Ромашова Н. Ультиматум Трампа: за яких умов президент США буде схиляти Україну до миру на умовах Путіна** [Електронний ресурс] / Наталія Ромашова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 квіт. — Електрон. дані. За повідомленням «The Telegraph», офіційний Київ може зіштовхнутися з ультиматумом Президента США Дональда Трампа, який буде змушувати Україну піти на угоду з РФ на умовах В. Путіна під загрозою повної зупинки усієї допомоги США. Висвітлено думки експертів, наскільки реалістичним є цей сценарій, чому ймовірна капітуляція України є катастрофою для Д. Трампа та чи є у нього вагомі важелі тиску на Президента України Володимира Зеленського. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/701071-ultimatum->

[trampa-za-yakih-umov-prezident-ssha-bude-shilyati-ukrajinu-do-miru-na-umovah-putina](#)

199. **Руслан Стефанчук і Роберта Мецола відкрили спільне засідання комітетів Верховної Ради і Європарламенту** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 квіт. [№ 322]. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук разом із Президенткою Європейського парламенту Робертою Мецолою відкрили друге спільне засідання комітетів ВР України та Європарламенту. Наголошено, що цей міжпарламентський формат став унікальною платформою для діалогу між Україною та ЄС, що набуває особливої ваги в умовах повномасштабної війни та глобальних трансформацій. Формат було започатковано два роки тому, і, як підкреслив Голова ВР України, сьогоднішня зустріч вкотре підтвердила його ефективність та актуальність. Під час засідання парламентарі обговорили ключові питання співпраці, зокрема посилення безпекової, економічної та гуманітарної допомоги Україні, адаптацію українського законодавства до права ЄС, а також роль парламентів у процесі наближення України до повноцінного членства в Євросоюзі.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383307>

200. **Рухаємося до повноцінного членства в Європейському Союзі** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 квіт. [№ 316]. – Електрон. дані. *Як повідомили у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань цифрової трансформації, 31 березня – 1 квітня в Брюсселі (Бельгія) відбулась двостороння зустріч представників України та Європейської Комісії в межах офіційного скринінгу відповідності українського законодавства праву ЄС за переговорним Розділом 10 «Цифрова трансформація та медіа». Такі зустрічі є частиною процесу перевірки відповідності законодавства України як країни-кандидата до права ЄС. Зауважено, що завдяки системній та послідовній роботі Україна вже зробила величезні кроки до повноцінного приєднання до політики «Roam like at*

home» (Роумінг як вдома). Також ми стали єдиною країною – не членом ЄС серед 20 держав-розробників Європейського гаманця цифрової ідентифікації та приєдналася до програми «Цифрова Європа». Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383205>

201. Савін Т. Верховна Рада займеться ТЦК: як розслідуватимуть злочини військкомів (відео) [Електронний ресурс] / Тимур Савін // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. *Як заявив народний депутат від партії "Слуга народу" ("СН"), член Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань правоохоронної діяльності Олександр Бакумов, тимчасова слідча комісія (ТСК) при ВР України розслідуватиме порушення законодавства працівниками територіальних центрів комплектування та соціальної підтримки (ТЦК та СП). За його словами, у віданні комісії будуть випадки незаконної мобілізації заброньованих українців. Усі зібрані матеріали направлять органам правопорядку для ухвалення рішень відповідно до їхніх компетенцій. Розглянуто, що загрожує працівникам ТЦК та СП за порушення закону.* Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/701276-zlochini-pracivnikiv-tck-u-radi-hochut-rozsliduvati-spravi>

202. Савін Т. Повернення до довоєнного часу: Європа не продовжить "торговельний безвіз" з Україною, — ЗМІ [Електронний ресурс] / Тимур Савін // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 квіт. — Електрон. дані. *Зазначено, що після 05.06.2025 автономні торговельні заходи, надані Україні, закінчаться і умови торгівлі будуть на довоєнному рівні. Однак Європейський Союз (ЄС) збирається запропонувати сприятливі для України зміни. Чинівники обговорюють ідею залишити торговельні преференції для деяких найменувань українських експортних позицій, включно зі сталлю. Вказано, що Європа продовжить обговорювати зміни до ст. 29 Угоди про асоціацію між Україною та ЄС з метою напрацювання максимально вигідних умов для обох сторін і підтримки економіки України, яка постраждала від війни.* Текст: <https://focus.ua/uk/politics/701456-povernennya-do-dovoyennogo-chasu-yevropa-ne-prodovzhit-torgovelnii-bezviz-z-ukrajinoju-zmi>

203. **Савінцев С. "Визнали, що Путін чинить опір": команда Трампа більше не вірить у швидке перемир'я, — ЗМІ** [Електронний ресурс] / Сергій Савінцев // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 2 квіт. — Електрон. дані. За повідомленням "Reuters", в адміністрації Президента США Дональда Трампа вважають, що навряд чи зможуть досягти припинення вогню в Україні у найближчі декілька місяців. Американські високопосадовці розробляють нові плани тиску як на РФ, так і на Україну, оскільки зрив "миротворчих" зусиль Д. Трампа став би для нього анафемою. Зазначено, що чиновники кілька тижнів у приватних розмовах скаржилися на український опір угоді про корисні копалини та просуванню мирних переговорів, однак останніми днями все більше розчаровуються в Москві. Тож Вашингтон розглядає можливість введення проти РФ нових мит і санкцій. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/700246-u-trampa-bilshe-ne-viryat-v-shvidke-pripinennya-vognyu-reuters>

204. **Савінцев С. Трамп запровадив "взаємні мита" для держав по всьому світу: скільки платитиме Україна** [Електронний ресурс] / Сергій Савінцев // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 3 квіт. — Електрон. дані. Зазначено, що Президент США Дональд Трамп підписав указ щодо запровадження "взаємних мит" для держав усього світу, внаслідок чого ф'ючерси на американські акції різко знизилися. За його словами, деякі держави, зокрема Таїланд, Індія, В'єтнам, ведуть несправедливу тарифну політику і податкові режими щодо американських товарів. Як відповідь на це для 60 "найбільших порушників" адміністрація Д. Трампа ввела високі мита. Як видно з таблиці "взаємних тарифів", для українських товарів Д. Трамп встановив мито у розмірі 10 %. Вказано, що взаємні тарифи набудуть чинності 09.04.2025, а мінімальний базовий тариф 10 % усі країни почнуть платити з 05.04.2025. За словами Д. Трампа, отримані гроші від мит будуть спрямовані на зниження податків, погашення зовнішнього боргу. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/700421-tramp-zaprovadiv-vzayemni-mita-dlya-derzhav-usogo-svitu-yakiy-tarif-dlya-ukrajini>

205. **Садомська Б. «Піаніст» із Миколаєва. Історія Едуарда Двухіменного, загиблого в полоні** [Електронний ресурс] / Богдана Садомська // Дзеркало тижня. – 2025. – 6 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про трагічну історію Едуарда Двухіменного — українського воїна, який у 59 років добровільно став до лав Збройних сил України (ЗСУ) на початку повномасштабного вторгнення Росії. У мирному житті він був залізничником, любив музику, родину та спорт. Після зникнення безвісти у квітні 2022 р. родина довгий час не мала інформації про його долю. Лише у 2024 р. стало відомо, що Едуард потрапив у російський полон і помер у червні 2023-го. Через спогади сина Євгена автор статті малює зворушливий образ батька — принципового, вимогливого, але турботливого чоловіка, який прожив життя з гідністю та самовідданістю. Історія Едуарда є відображенням мужності тисяч українців, що боронять свою країну.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/pianist-iz-mikolajeva-istorija-eduarda-dvukhimennoho-zahibloho-v-poloni.html>

206. **Салімонович Л. Росія віками намагається знищити національну ідентичність українців - освітня галузь активно реагує** [Електронний ресурс] / Лариса Салімонович // Україна молода. – 2025. – 9 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про методологічний семінар "Стратегічні орієнтири та інноваційні практики утвердження української національної ідентичності в умовах воєнного стану", проведений у Національній академії педагогічних наук України (НАПН України). Учасники зібрання вказали на загрозу не лише територіальній цілісності, а й існуванню української нації як такої, та окреслили нові виклики, що виникли в умовах війни. Заступник голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань молоді та спорту Василь Мокан наголосив на важливості ухвалення Закону "Про основні засади державної політики у сфері утвердження української національної та громадянської ідентичності", а завідувачка відділу національно-патріотичного виховання Інституту проблем виховання НАПН України Катерина Журба акцентувала на значенні української мови, а також*

зазначила, що на окупованих територіях окупанти оголосили тотальну війну українській ідентичності: десятки тисяч дітей вивезли на так зване "перевиховання" до РФ; створюють "виправні" табори у регіонах, що втратили зв'язок з Україною; є факти кримінального викрадення, коли громадяни Росії всиновлюють малюків і підлітків при їхніх живих батьках. Також проблемним у цьому сенсі є і масовий від'їзд дітей з метою безпеки до західних країн, де вони часто не мають можливості відвідувати українські національні центри, а то й змушені вчитися в російських школах. К. Журба розповіла про системну методологічну допомогу, яку науковці надають освітянам, та відзначила, що українці за кордоном "завжди повинні відчувати зв'язок з Україною і знати, що їх тут з нетерпінням чекають". Текст:

<https://umoloda.kyiv.ua/number/3953/188/188817/>

207. **Салімонович Л. Точка опори. Американський меценат Делл Лой Хансен продовжує відновлювати будинки, зруйновані війною** [Електронний ресурс] / Лариса Салімонович // Україна молода. – 2025. – 9 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про діяльність американського мецената Делла Лоя Хансена. Зазначено, що заснований меценатом благодійний фонд допомагає мешканцям села Слобода на Чернігівщині відбудовувати будинки, зруйновані російськими агресорами. Наведено розповіді жителів села про своє життя в умовах російської окупації.* Текст:

<https://umoloda.kyiv.ua/number/3953/188/188790/>

208. **Саме від людського капіталу залежатиме економічне відновлення України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 квіт. [№ 322]. – Електрон. дані. *Як вважає народний депутат України Данило Гетманцев, аргументи і стимули для того, щоб люди повернулися, нам потрібно шукати вже зараз. «У Європейській Комісії заявили, що рішення про продовження статусу тимчасового захисту для українців після березня 2026 року ще не прийнято. При цьому речник ЄК наголосив, що визначення такого статусу у майбутньому може бути передано до компетенції національних урядів країн-*

членів», — проінформував народний обранець. «Я не вважаю, що держава, в якій людина проголошена Конституцією найвищою цінністю, має просто змиритись із тим, що 70 % українських біженців не повернуться ніколи. Це і буде наша величезна поразка. Тому я буду добиватися, щоб у порядку денному роботи Парламенту постійно були важливі для людей питання післявоєнної відбудови — розвиток територій, розмінування, створення робочих місць, підтримка ветеранів і постраждалих від війни. І водночас буду боротися проти тих явищ, що розчаровують людей, — з корупцією, «тінню» та «схемами», — додав Д. Гетманцев. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/383313>

209. **Світ може змусити росію зупинити війну** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 квіт. [№ 321]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко виступив перед учасниками 150-ої Асамблеї Міжпарламентського союзу, присвятивши свій виступ темі шляхів досягнення соціального розвитку та справедливості в суспільствах. «Прагнення до розвитку — це те, що об'єднує всіх у все більш поляризований та розділений роботі. Це також складний процес, що вимагає концентрації ресурсів і узгоджених дій для досягнення значного прогресу», — зазначив він. Та наголосив: жоден розвиток, орієнтований на людину, неможливий там, де люди страждають від війни або неспровокованої агресії. Нещодавнім прикладом загроз, що роблять неможливим розвиток, орієнтований на людину, стала російська атака на житловий район у м. Кривий Ріг 4 квітня 2025 р., внаслідок якої загинуло 20 людей, зокрема 9 дітей. За словами Першого віцеспікера, міністр закордонних справ України Андрій Сибіга ініціює термінове засідання Ради безпеки ООН і позачергове засідання Постійної ради ОБСЄ. «Я вірю, що ця Асамблея створить основу для співпраці, орієнтованої на дії, щоб змусити рф припинити війну. Вдячний Президенту Узбекистану за його вчорашню промову, в якій він висловив

рішучу підтримку Україні», — зауважив О. Корнієнко. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383293>

210. **Світ не забуде і не пробачить ці злочини** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 квіт. [№ 315]. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук разом із головами парламентів європейських країн вшанував пам'ять жертв трагедії в Бучі. Спікер українського парламенту підкреслив, що три роки після визволення Бучі не стерли ані болю, ані правди тих днів. Він подякував міжнародним партнерам за підтримку та спільну данину пам'яті, адже це важливий жест солідарності, який свідчить, що світова спільнота не забуде і не пробачить цей жахливий злочин проти людяності. Голова ВР України додав, що Україна доб'ється справедливості, а покарання настигне всіх винних.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383158>

211. **Семеренко І. "Працює над повним припиненням вогню": Трамп відреагував на ідею створення "тимчасової адміністрації" в Україні** [Електронний ресурс] / Ірина Семеренко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 квіт. — Електрон. дані. *Зазначено, що Президент США Дональд Трамп та його адміністрація обізнані з ідеєю очільника Кремля В. Путіна щодо створення "тимчасової адміністрації" в Україні: у Білому домі кажуть, що Д. Трамп таку ідею "не оцінив". Водночас він незадоволений як Президентом України Володимиром Зеленським, так і В. Путіним. Вказано, що Д. Трамп працює над "повним припиненням" вогню та завершенням російсько-української війни.* Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/700062-mirna-ugoda-tramp-ne-pogodivsy-na-ideyu-putina-shchodo-ukrajini>

212. **Семеренко І. Хочуть, щоб у Трампа "увірвався терпець": хто з Європи та коли може очолити переговори з Кремлем** [Електронний ресурс] / Ірина Семеренко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 квіт. — Електрон. дані. *Як повідомило видання "The Telegraph", Президент Франції Емманюель Макрон збирається стати головною особою в Європі, яка буде проводити*

переговори з Кремлем. Водночас офіційні західні особи сподіваються, що Президент США Дональд Трамп "втратить терпіння" щодо РФ і почне діяти рішучіше. Зазначено, що Франція та Велика Британія "вітають" спроби Д. Трампа вести дипломатичний процес, аби зупинити війну. Однак вони водночас заявляють про необхідність "тиснути" на Кремль далі, аби примусити посадити за стіл переговорів. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/700811-mirni-peregovori-makron-zbirayetsya-govoriti-z-kremlem-zmi>

213. **Сергій Нагорняк:** Додаткові кошти від ЄБРР допоможуть державним і приватним компаніям підвищити енергетичну стійкість України [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 8 квіт. [№ 320]. – Електрон. дані. Як заявив народний депутат, член парламентського Комітету з питань енергетики та житлово-комунальних послуг Сергій Нагорняк, Європейський банк реконструкції та розвитку (ЄБРР) розширює до 3 млрд євро цьогорічну програму кредитування енергетичного сектора України, щоб допомогти нашій енергетиці відновитися. Він наголосив, що грошима зможуть скористатися як державні, так і приватні українські компанії, що загалом підвищить енергетичну стійкість нашої держави. За словами народного обранця, ЄБРР розглядає великий обсяг інвестицій приватним компаніям для будівництва вітропарків і сонячних електростанцій із системами акумуляції енергії. Він додав, що іноземні інвестори зацікавлені в реалізації в Україні своїх проєктів, оскільки у нас від моменту появи ідеї до її реалізації потрібно в рази менше часу, ніж, приміром, у ЄС. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383286>

214. **Синицін М. Енергетичне перемир'я по-російськи: експерт розповів, чого домагається путін** [Електронний ресурс] / Микита Синицін // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 квіт. — Електрон. дані. На думку військового експерта Дмитра Снегирьова, російські атаки одразу після укладення домовленостей про припинення ударів по енергетиці доводять, що дотримуватися будь-яких домовленостей В. Путін не збирається. І це є частиною російської стратегії на майбутніх переговорах про можливе

перемир'я і мир. За словами експерта, основна мета цієї тактики — змусити українську та американську сторону визнати недотримання ними своїх попередніх зобов'язань. І використовуючи виключно інформаційні наративи, підвищити власні вимоги щодо зняття санкцій у сфері енергетичної політики. Зокрема, щоб припинити власні удари по українській енергосистемі, вони вимагатимуть значних економічних, політичних і територіальних поступок з боку нашої держави. Текст: <https://fakty.ua/452459-energeticheskoe-peremirie-po-russki-ekspert-rasskazal-chego-dobivaetsya-putin>

215. 40 християнських лідерів вимагають від Росії повернення майже 20 тисяч викрадених українських дітей [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 10 квіт. – Електрон. дані. *Зазначено, що Коаліція християнських організацій звернулася до Президента США Дональда Трампа та держсекретаря Марко Рубіо із закликом вплинути на РФ для негайного повернення майже 20 000 українських дітей, насильно вивезених із України з початку повномасштабної війни у 2022 р. Про це йдеться у відкритому листі, підписаному представниками різних християнських конфесій та політичних поглядів. У листі наголошено, що діти віком від чотирьох місяців до 17 років зазнали політичного перевиховання, примусової русифікації, військової підготовки, фізичного насильства та були позбавлені базової турботи. Деяких передали в російські родини, змінили свідоцтва про народження, щоб стерти їхню українську ідентичність. «Ми закликаємо адміністрацію Трампа зробити питання повернення дітей пріоритетом мирних переговорів між Україною та РФ. Жодна угода не повинна підписуватися без попереднього повернення цих дітей на Батьківщину», — зазначено у зверненні. Підписанти підкреслили, що безумовне повернення дітей — це моральний та юридичний обов'язок міжнародної спільноти. Текст: https://risu.ua/hristiyanski-lideri-vimagayut-vid-rosiyi-povernennya-majzhe-20-tisyach-vikradenih-ukrayinskih-ditej_n155347*

216. Сперчун О. Підтримка волонтерів: уряд затвердив нові гарантії [Електронний ресурс] / Олександр Сперчун // Юрид. практика. –2025.

– 3 квіт. — Електрон. дані. *Окреслено основні положення Постанови Кабінету Міністрів України (КМ України) № 260 від 07.03.2025 про внесення зміни до Порядку та умов виплати одноразової грошової допомоги у разі загибелі (смерті) або інвалідності волонтера внаслідок поранення, отриманого під час надання волонтерської допомоги. Документом запроваджується спрощений механізм отримання допомоги. Наголошено, що українська система підтримки волонтерів є однією з найбільш прогресивних у світі – подібні механізми соціального захисту волонтерів існують у Сполучених Штатах Америки (США), Ізраїлі та деяких країнах Європейського Союзу (ЄС), проте в Україні спектр гарантій ширший і враховує специфіку діяльності в умовах війни.* Текст: <https://pravo.ua/pidtrymka-volonteriv-uriad-zatverdvy-novi-harantii/>

217. **Стадник А. Порухення умов енергетичного перемир'я: Росія атакувала дроном Херсонську ТЕЦ** [Електронний ресурс] / Андрій Стадник // Дзеркало тижня. – 2025. – 4 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про порушення Росією умов енергетичного перемир'я через атаку на Херсонську ТЕЦ за допомогою безпілотної. Проаналізовано наслідки цієї атаки, яка спричинила серйозні пошкодження інфраструктури та вплинула на енергетичну стабільність регіону. Наголошено, як такі дії порушують домовленості щодо припинення атак на об'єкти енергетичної інфраструктури та створюють додаткові проблеми для місцевого населення та економіки.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/porushennja-umov-enerhetichnoho-peremirja-rosija-atakuvala-dronom-khersonsku-tets.html>

218. **Стадник А. У Мін'юсті розповіли, скільки ув'язнених бажають долучитися до лав ЗСУ** [Електронний ресурс] / Андрій Стадник // Дзеркало тижня. – 2025. – 2 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що станом на квітень 2024 р. понад 8000 колишніх ув'язнених стали частиною Збройних сил України (ЗСУ), воюючи в легендарних підрозділах, таких як 1-ий окремий штурмовий батальйон «Да Вінчі», 92-га окрема штурмова бригада та 93-тя механізована бригада «Холодний Яр». Ці добровольці долучилися до ЗСУ ще в серпні 2022 р., і багато з них вже отримали державні нагороди за відвагу.*

Міністерство юстиції повідомило, що нині розглядається понад 900 заяв від осіб, які хочуть приєднатися до армії. Адміністрації пенітенціарних установ відіграють ключову роль в організації медичних оглядів і підготовці документів для звільнення та служби в армії. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/u-minjusti-rozpovili-skilki-uvjaznenikh-bazhajut-doluchitisja-do-lav-zsu.html>

219. Стадник А. Україна готова обміняти полонених північнокорейців на воїнів ЗСУ з полону РФ – Зеленський [Електронний ресурс] / Андрій Стадник // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про намір України обміняти громадян Північної Кореї, які потрапили в полон до Сил оборони в Курській області, на українських військових, які перебувають у російському полоні. Президент Володимир Зеленський заявив, що ці громадяни, попри важкі поранення, вижили та перебувають в Україні. Також Служба безпеки України доставила до Києва двох громадян Китаю, яких взяли в полон під час боїв, і журналісти матимуть можливість поспілкуватися з ними. Згадано реакцію Китаю на участь своїх громадян у військових діях, а також зауваження США щодо загрози глобальній стабільності через роль Китаю у підтримці РФ у війні проти України.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/ukrajina-hotova-obminjati-polonenikh-pivnichnokorejtsiv-na-vojiniv-zsu-z-polonu-rf-zelenskij.html>

220. Стійкість демократії — це не лише про вибори чи інституції [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 квіт. [№ 318]. – Електрон. дані. *«Провели важливу зустріч в Брюсселі з командою European External Action Service — EEAS StratCom — сфокусувалися на спільній боротьбі з іноземним втручанням в інформаційний простір України та Європи. російська дезінформація не визнає кордонів, тож і наша відповідь має бути скоординованою», — проінформувала народна депутатка України Євгенія Кравчук. За її словами, обговорювалося і питання реалізації ініціативи «European Democracy Shield», до якої Україна готова активно долучатися. «Окремий акцент — підтримка вільних, незалежних медіа. ЄС має «step in» активніше, і ми вдячні за ті зусилля, які вже є. Але*

маємо зробити більше», — наголосила політикиня. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383239>

221. Стійкість української демократії — не менш стратегічне питання, ніж безпека чи економіка [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. — 2025. — 3 квіт. [№ 317]. — Електрон. дані. *Подано інформацію, що голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань гуманітарної та інформаційної політики Микита Потураєв та заступниця голови Комітету Євгенія Кравчук зустрілись з Танелом Тангом, радником Президента Єворади з питань зовнішньої політики, зокрема у сфері розширення ЄС. Учасники зустрічі обговорили ключові питання євроінтеграції та виклики, які стоять не лише перед Україною, а й перед самим ЄС на шляху до великого розширення. Вони висловили спільне переконання: Європа буде сильнішою з Україною. Також порушили тему реформ, які Україна впроваджує, зокрема, важливість медійної реформи та подальшого розвитку незалежного суспільного мовника.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383224>

222. 150-те засідання Міжпарламентської Асамблеї [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. — 2025. — 8 квіт. [№ 320]. — Електрон. дані. *Подано інформацію, що у Ташкенті відбулося 150-те засідання Міжпарламентської Асамблеї, яке стало важливою подією в історії міжпарламентської співпраці. Участь у засіданні взяла і українська делегація на чолі з Першим заступником Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександром Корнієнком. Під час виступу Перший віце-спікер подякував партнерам за підтримку України та наголосив на важливості збереження уваги до боротьби українського народу за свободу та європейське майбутнє. Окрему увагу він приділив питанням відповідальності держави-агресора, посилення санкцій та притягнення до відповідальності за воєнні злочини. Наголошено, що Ташкентська зустріч засвідчила незмінність принципів, що лежать в основі діяльності Асамблеї: повага до міжнародного права, діалог культур і мирне співіснування. 150-те засідання стало не лише*

символічним ювілеєм, а й черговим кроком до поглиблення міжпарламентської довіри, спільного бачення викликів і консолідації зусиль задля майбутнього.

Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383280>

223. Ткаченко М. Україна може отримати модернізовані британські вертольоти Puma: що про них відомо [Електронний ресурс] / Микита Ткаченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 2 квіт. – Електрон. дані. *Приділено увагу можливій передачі Україні транспортних вертольотів «Puma HC.Mk 2», які Велика Британія нещодавно вивела з експлуатації після 54 років служби. Йдеться про 8 – 10 модернізованих машин, що можуть доповнити вже наявні в Україні вісім вертольотів «SA330 Puma», отриманих від Португалії. Такий крок сприятиме уніфікації авіапарку та забезпечить Сили оборони ефективними транспортними засобами. Вертольоти мають оновлену авіоніку, потужні двигуни, дальність польоту до 550 км і здатність перевозити до 12 бійців або шість поранених. Передача може відбутися без попереднього оголошення, як це вже траплялося раніше з іншими типами техніки.* Текст: <http://zn.ua/ukr/war/ukrajina-mozhe-otrimati-modernizovani-britanski-vertoloti-puma-shcho-pro-nikh-vidomo.html>

224. У Дії запрацювала компенсація на будівництво нового будинку замість знищеного [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. *Зазначено, що Програма «єВідновлення» отримала важливе оновлення — тепер власники знищених унаслідок бойових дій приватних будинків можуть отримати державну компенсацію для будівництва нового житла на власній земельній ділянці. Послуга доступна тим, хто має право власності на знищений будинок і земельну ділянку під забудову на підконтрольній території, де не ведуться бойові дії. Перші 600 родин уже цього тижня отримають виплати для відновлення власного житла. Раніше компенсація була доступна лише у вигляді житлового сертифіката на придбання оселі, тепер же з'явилася альтернатива — самостійно збудувати будинок із державною підтримкою. Програму реалізують Міністерство розвитку громад та територій України і*

Міністерство цифрової трансформації України. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/u-diyi-zapracyuvala-kompensaciya-na-budivnictvo-novogo-budinku-zamist-znishchenogo.html>

225. **У Києві відбувся міжконфесійний релігійний форум за участі духовного радника Трампа** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що особистий духовний радник Президента США Дональда Трампа пастор Марк Бернс прибув в Україну та взяв участь у міжконфесійному релігійному форумі, який об'єднав представників релігійних конфесій і громад, що працюють в Україні. Про це повідомив головний рабин України Моше Реувен Асман, який запросив М. Бернса приїхати. Пастор Бернс відвідав Бучу, Ірпінь та Бородянку, щоб на власні очі побачити наслідки злочинів російської армії проти мирного населення України та почути свідчення тих, хто пережив окупацію. Це глибоко вразило його, і він висловив болюче співчуття. Під час міжконфесійного форуму пастор вислухав свідчення віруючих, які продовжують служити своїм громадам під час війни. Головний рабин України висловив переконання, що М. Бернс донесе правду з України до американського керівництва.* Текст: https://risu.ua/u-kiyevi-vidbuvsya-mizhkonfesijnij-religijnij-forum-za-uchasti-duhovnogo-radnika-trampa_n155149

226. **У Луцьку відбулося виїзне засідання круглого столу на тему: «Освіта як передумова відновлення ветеранів та членів їх сімей»** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 квіт. [№ 321]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що 1 квітня 2025 р. в м. Луцьк Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань соціальної політики та захисту прав ветеранів спільно з Волинською обласною військовою адміністрацією, Волинською обласною радою та Луцькою міською радою провів виїзне засідання «круглого столу» на тему: «Освіта як передумова відновлення ветеранів та членів їх сімей» під головуванням заступника голови Комітету з питань соціальної політики та захисту прав ветеранів Тараса Тарасенка у змішаному форматі (з*

використанням режиму відеоконференції на платформі ZOOM). Під час виступу Т. Тарасенко наголосив, що освіта є важливим фактором для ветеранів, адже вона дає змогу започаткувати власний бізнес, створити щось нове або відновити себе після війни. Він вказав, що на підставі форумів «Ветерани – шлях додому» підготовлено резолюцію, яку надіслано на адреси Президента України, Прем'єр-міністра України, а також Голови ВР України. На цей час отримано відповідь від Міністерства у справах ветеранів України про дії, які вживаються всіма міністерствами для розвитку ветеранської політики. Т. Тарасенко також зазначив, що необхідно визначити конкретні кроки та терміни для створення нової парадигми освіти для ветеранів. За його словами, першочерговою умовою для їхнього відновлення є фізична реабілітація, однак у реабілітаційних центрах ветерани також мають можливість навчатися і здобувати нові знання. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383285>

227. **Україна залучає €200 мільйонів від ЄІБ на проєкти відновлення у громадах** [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. Зазначено, що Кабінет Міністрів України (КМ України) затвердив рішення, які дозволяють залучити 200 млн євро від Європейського інвестиційного банку для продовження реалізації “Програми відновлення України III” та на проєкт “Відновлення водопостачання і водовідведення України”. За словами віцепрем'єр-міністра з відновлення – міністра розвитку громад та територій України Олексія Кулеби, проєкт передбачає підтримку інвестицій у відновлення та реконструкцію водної інфраструктури. Зокрема, йдеться про реконструкцію і відновлення об'єктів водопостачання та водовідведення, здійснення заходів з відновлення, відбудови та покращання критичної та соціальної інфраструктури, оптимізацію існуючих систем, приведення їх у відповідність до підвищених стандартів сталого розвитку. Ще один трани спрямований на продовження підтримки громад, які постраждали від війни або прийняли значну кількість внутрішньо переміщених осіб (ВПО). У межах програми

фінансуються проекти з відновлення соціальної інфраструктури, житлово-комунальних об'єктів, будівництва та капітального ремонту житла, а також забезпечення муніципальним житлом. Відбір проектів здійснюється через цифрову систему, що забезпечує прозорість та ефективність використання коштів. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/3977292-ukraina-zalucae-200-miljoniv-vid-eib-na-proekti-vidnovlenna-u-gromadah.html>

228. **Україна на шляху до НАТО: новий уряд Німеччини обіцяє підтримку** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 10 квіт. – Електрон. дані. За даними інформаційного агентства «Укрінформ» майбутній уряд Німеччини обіцяє продовжити та збільшити підтримку України, включаючи її прагнення до вступу в НАТО. Це закріплено в коаліційній угоді, згідно з якою Німеччина надасть Україні всебічну допомогу, щоб вона могла ефективно протистояти російській агресії та стверджувати свої права на переговорах. Документ також містить твердження, що Німеччина працюватиме зі своїми партнерами над розробкою стратегії для досягнення справжнього та сталого миру, в якому Україна буде діяти з позиції сили та на рівних. Це також включає гарантії матеріальної та політичної безпеки для суверенної України. Німеччина зобов'язується брати участь у відбудові України та активно співпрацювати з партнерами для використання заморожених російських активів на користь фінансової, економічної та військової підтримки Києва. Однак у документі не згадується участь Німеччини у можливих європейських миротворчих силах або передачі Україні далекобійної зброї. Текст : https://gazeta.ua/articles/politics/_ukrayina-na-shlyahu-do-nato-novij-uryad-nimechchini-obicyaye-pidtrimku/1214245

229. **Україна обрала свій шлях — і це Європа!** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 8 квіт. [№ 320]. – Електрон. дані. Як проінформував народний депутат, перший заступник голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до Європейського Союзу Вадим Галайчук, відбулася

важлива конференція «Вступ України до ЄС: вибір зроблено, питання часу», під час якої офіційно запустили #Ukraine2EU — флагманську програму ЄС, що допоможе Україні ефективно пройти шлях до повноправного членства. «Програма надаватиме експертну допомогу Офісу віцепрем'єр-міністра, Міністерству юстиції, Верховній Раді та іншим ключовим органам, які працюють над євроінтеграцією. Як співголова Парламентського комітету асоціації Україна — ЄС розраховую, зокрема, і на підтримку ПКА», — зазначив В. Галайчук. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383276>

230. **Україна посилює співпрацю та інтеграцію з ЄС** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. — 2025. — 10 квіт. [№ 74]. — Електрон. дані. Подано інформацію, що у Брюсселі урядова команда на чолі із Прем'єр-міністром України Денисом Шмигалем взяла участь у 10-му засіданні Ради асоціації Україна — ЄС. У межах візиту українських урядовців до Брюсселя відбулися важливі зустрічі з керівництвом ЄС та були підписані документи, які стануть черговим кроком до поглиблення нашої співпраці й інтеграції України в європейське співтовариство. Як повідомив Прем'єр-міністр Денис Шмигаль, Україна отримає 300 млн євро від Європейського інвестиційного банку для відновлення енергетики та критичної інфраструктури. Прем'єр-міністр зазначив, що під час зустрічі з Надією Кальвіно обговорили реалізацію спільних проєктів і започаткування нових, зокрема в галузях транспорту, соціальної інфраструктури, енергоефективності та енергетики. Також зі слів Д. Шмигалья, Україна посилює співпрацю з ЄС у галузях космосу та медицини. Під час зустрічі йшлося про важливість спрямування на відновлення України російських коштів, які зберігаються на рахунках міжнародних фінансових інституцій. У фокусі уваги сторін були також макроекономічна ситуація, перебіг реформ і процес відбудови України. Крім того, важливою темою стала співпраця в оборонній галузі. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/ukrayina-posilyuye-spiivpracyu-ta-integraciyu-z-yes/>

231. Україна пройшла черговий етап скринінгу відповідності законодавства нормам ЄС за розділом 10 «Цифрова трансформація та медіа» [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 квіт. [№ 318]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань гуманітарної та інформаційної політики Микита Потураєв та його заступниця Євгенія Кравчук 31 березня та 1 квітня в Брюсселі взяли участь у двосторонній зустрічі представників України та Європейської комісії в межах офіційного скринінгу відповідності українського законодавства праву ЄС за переговорним Розділом 10 «Цифрова трансформація та медіа». «Цифрова трансформація і медіа – це важливий розділ. Він відкриватиметься після кластерів "Основи" та "Зовнішня політика". У нас у темах і цифровізації, і медіа є суттєві досягнення. Закон про медіа був визнаний Європейською комісією як такий, що відповідає усім стандартам ЄС і Ради Європи. Ми зараз доопрацьовуємо певні зміни й покращення, які ми бачимо під час практичної реалізації закону. У питанні цифрової трансформації Україна попереду навіть багатьох країн Європи, тож ми маємо слідувати, щоб не понизити свої стандарти», – зазначила Є. Кравчук. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383249>*

232. Українська делегація представила у Ташкенті виставку «Українська культурна спадщина та ідентичність: захист культури та релігійних свобод» [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 квіт. [№ 322]. – Електрон. дані. *Повідомлено, що це відбулося у межах засідання 150-ої Асамблеї Міжпарламентського союзу. Участь в офіційному відкритті взяли Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко, народна депутатка України, співголова міжфракційного об'єднання «Кримська платформа», Представниця Президента України в АР Крим у 2022 - 2024 рр. Таміла Ташева, муфтії Криму, голова Духовного управління мусульман Криму Айдер Рустемов та експертка Кримського інституту*

стратегічних досліджень, дослідниця культурної спадщини Ельміра Аблялімова-Чийгоз. Захід відбувся за підтримки офісу Кримської платформи. Акцентовано увагу, що представлені об'єкти відображають характерні риси кримськотатарської ідентичності — повагу до ремесла, зв'язок із релігією, родинними традиціями, а також прагнення зберегти спадщину попри історичні зміни та виклики. Виставка підкреслює важливість збереження цієї культури як невід'ємної частини багатонаціональної мозаїки України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383317>

233. **Українська парламентська делегація перебуває з робочим візитом у Сполучених Штатах Америки** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 квіт. [№ 322]. – Електрон. дані. Зазначено, що основна мета візиту – стратегічний діалог з американськими законодавцями щодо підтримки України у відповідь на повномасштабну агресію РФ. Делегація вже провела низку важливих зустрічей у Вашингтоні, зокрема з членами Групи підтримки України в Конгресі США – міжфракційного об'єднання, до складу якого входять законодавці обох партій, що вже тривалий час послідовно виступають за надання Україні військової допомоги, збереження санкційного тиску на РФ та притягнення до відповідальності за воєнні злочини. Представник Президента України у Верховній Раді України (ВР України) Галина Михайлюк наголосила на важливості забезпечення довгострокових гарантій безпеки, обов'язкової двопартійної підтримки та необхідності утримувати Україну серед пріоритетів зовнішньої політики США попри зміну політичного циклу. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383323>

234. **Українські парламентарі провели зустріч з міністром юстиції Японії Кейсуке Судзукі** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 квіт. [№ 316]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у межах офіційного візиту української делегації до Японії відбулася важлива розмова з міністром юстиції Кейсуке Судзукі, під час якої обговорили посилення співпраці у сфері верховенства права, боротьби

з корупцією та відновлення справедливості. Окрему увагу приділили питанню створення Спеціального трибуналу для притягнення РФ до відповідальності за злочин агресії. Це важливий механізм міжнародного правосуддя, який дозволить забезпечити притягнення агресора до відповідальності. Також порушили питання посилення санкцій проти РФ та закриття лазівок для їх обходу. Одним із ключових аспектів обговорення стали механізми використання заморожених російських активів для відбудови України – Японія вже передбачила \$3,1 млрд, що є важливим прецедентом для інших країн. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383203>

235. **Уряд спрямує на підтримку АПК понад 6 мільярдів гривень** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 5 квіт. [№ 71]. – Електрон. дані. Як повідомив Прем'єр-міністр України Денис Шмигаль під час засідання Кабінету Міністрів України (КМ України) 4 квітня, від початку повномасштабного вторгнення до безпечного використання повернуто вже понад 35 000 кв. км територій. Він зазначив, що наша держава — найзамінованіша країна у світі й понад 174 тис. кв. км території зазнали впливу війни. За його словами, до процесу очищення залучені 260 машин розмінування, працюють 87 операторів протимінної діяльності, майже 5,5 тис. чоловіків та жінок ліквідовують російські міни на наших землях. Особливу увагу приділяють роботі із сільськогосподарською землею. Прем'єр також зазначив, що аграрний експорт залишається основою для торгівлі та становить понад 50 % усього, що Україна продає за кордон. Він наголосив, що в період глобальної торговельної нестабільності уряд посилюватиме підтримку вітчизняних виробників і експортерів, використовуючи відповідні механізми. Зокрема, програма «Зроблено в Україні» передбачає 500 млн грн на компенсацію за купівлю української сільгосптехніки. Крім того, держава компенсує аграріям до 25 % вартості цієї техніки, виробленої в Україні. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/uryad-spryamuye-na-pidtrimku-apk-ponad-6-milyardiv/>

236. **Ухвалено Стратегію розвитку культури на період до 2030 року** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 квіт. [№ 315]. – Електрон. дані. *Як повідомив Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань гуманітарної та інформаційної політики, 28 березня 2025 р. Кабінет Міністрів України (КМ України) ухвалив Стратегію розвитку культури на період до 2030 р. Зазначено, що разом зі Стратегією затверджено операційний план її реалізації на 2025 — 2027 рр. Акцентовано увагу, що це перший комплексний стратегічний документ у сфері культури, що пропонує її нове бачення в широкому контексті державотворення, зокрема і як важливого складника національної безпеки та сталого розвитку держави. Текст:* <https://www.golos.com.ua/article/383155>

237. **Федорів Є. Україні насправді може бути краще без Америки Трампа — The Hill** [Електронний ресурс] / Єва Федорів // Дзеркало тижня. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що позиція Трампа і його прихильників, які виступають за РФ та ставляться до України як до менш важливого партнера, створює серйозні сумніви щодо участі України в переговорах під його посередництвом. Історик і політолог Олександр Мотиль підкреслив, що Трамп та його колеги не розуміють основних фактів про Україну і Росію, що робить їх позицію вкрай сумнівною для України. Також зазначено, що Трамп, ймовірно, припинить військову та фінансову допомогу Україні, що може змусити країну шукати інші джерела підтримки, зокрема у Європі та військово-промисловому комплексі (ВПК). Аналітик Олександр Коваленко зазначає, що хоча без США буде складно, Україна може вистояти, якщо твердо захищатиме свої інтереси. Загалом, стаття закликає до роздумів про доцільність участі України в угодах за участю США за нинішніх умов, підкреслюючи, що навіть без прямої підтримки з боку США Україна може продовжувати боротися за свої інтереси. Текст:* <https://zn.ua/ukr/POLITICS/ukrajini-naspravdi-mozhe-buti-krashche-bez-ameriki-trampa-the-hill-.html>

238. **Франція вважає підтримку України одним із своїх головних пріоритетів** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 7 квіт. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Франція визначила підтримку України як один із ключових пріоритетів. У 2025 р. держава змінює свої стратегічні орієнтири, зосереджуючись на розвитку міжнародних партнерств, які поділяють її цінності, та на наданні допомоги тим, хто цього найбільше потребує. Про це йдеться у рішенні Ради з міжнародних партнерств при Президенті Франції. "Франція приділяє особливу увагу країнам, що постраждали від криз і конфліктів, зокрема, через гуманітарні та відновлювальні заходи, а також через підтримку макрофінансової стабілізації. З огляду на пряму загрозу, що нависла над Європою, Франція підтверджує, що Україна вважається пріоритетом у величезній підтримці", - сказано в документі. Зазначено, що нові стратегічні орієнтири були предметом консультацій з громадянським суспільством і бізнесом. Текст :* <https://gazeta.ua/articles/world-life/ franciya-vvazhaye-pidtrimku-ukrayini-odnim-iz-svoyih-golovnih-prioritetiv/1213890>

239. **Хаджирадева В. Три європейські країни допоможуть Україні в інтеграції з ЄС** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадева // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про флагманську програму Європейського Союзу (ЄС) «Ukraine2EU», ініційовану Литвою й Данією, із долученням Швеції, що стартувала 01.04.2025 та покликана допомогти Україні успішно завершити процес вступу та підготуватися до членства в ЄС. Програмою передбачено надання стратегічної підтримки ключовим українським органам влади, зокрема Офісу віцепрем'єр-міністра – міністра юстиції України, Урядовому офісу з питань європейської та євроатлантичної інтеграції, Верховній Раді України (ВР України), а також українським громадським організаціям, що сприяють цим зусиллям. Акцентовано, що наразі триває активний скринінг законодавства України. Усі закони розбили на шість кластерів, аби простіше було звіряти з європейським зразком. Цьогоріч за головування Польщі та Данії у раді ЄС*

Україна ставить амбітну мету - відкрити якщо не всі, то бодай 3 із 6 таких кластерів. Свою роботу у цьому питанні Україна вже виконала, а буксують увесь процес тепер у Брюсселі. Винуватицею затримки є Угорщина, яка відмовляється надавати Києву військову допомогу, виступає за налагодження відносин із Москвою тощо. Наголошено, що через позицію Угорщини у Брюсселі розмірковують про можливість ухвалення рішень більшістю голосів і відмову від принципа одностайності. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4769761-try-yevropeiski-krainy-dopomozhut-ukraini-v-intehratsii-z-yes>

240. **Хаджирадєва В.** Україна отримала черговий транш від МВФ, а разом з ним нові вимоги [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. Наведено інформацію Прем'єр-міністра України Дениса Шмигала про надходження до державного бюджету близько 400 млн доларів чергового траншу Міжнародного валютного фонду (МВФ). На прохання України цей транш - менший, ніж планувалося раніше, і менший за попередні. Як пояснив голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань фінансів, податкової та митної політики Данило Гетманцев, прохання України до МВФ зменшити розмір траншу із раніше запланованих 0,92 млрд до 0,4 млрд доларів є технічним рішенням, при ухваленні якого керувалися достатньою поточною ліквідністю та потребами платіжного балансу. Зауважено, що попри отримання Україною чергового траншу, з виконанням вимог МВФ не все добре: терміни чотирьох діючих маяків перенесено. Мова про: призначення нового керівника Бюро економічної безпеки (БЕБ); подання законопроекту про ризик критичних третіх осіб фінансового сектора; публікацію зовнішнього аудиту ефективності Національного антикорупційного бюро України (НАБУ); внесення змін до Кримінального процесуального кодексу для посилення боротьби з корупцією, у т.ч. у контексті скасування так званих «правок Лозового». Окреслено нові структурні маяки, які додав МВФ в оновлений меморандум. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/articles/4769124-ukraina-otrymala-cherhovyi-transh-vid-mvf-a-razom-z-nym-novi-vymohy>

241. **Хаджирадєва В. Україна та Європейська асоціація вільної торгівлі оновили угоду про ЗВТ** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що Україна та держави Європейської асоціації вільної торгівлі (ЄАВТ) – Ісландія, Ліхтенштейн, Норвегія та Швейцарія підписали модернізовану угоду про вільну торгівлю. За інформацією Міністерства економіки, основними статтями експорту до України є риба та морепродукти, ліки та фармацевтична продукція, зброя та боєприпаси, транспортні засоби, електротехніка. Основними статтями імпорту до держав ЄАВТ є: жири та олії, дорогоцінне каміння та метали, одяг і аксесуари), меблі та матраци, алкогольні та безалкогольні напої. В Україні вважають, що створювати нові та оновлювати старі угоди про зони вільної торгівлі (ЗВТ) важливо з огляду на тарифну війну, розпочату Президентом США Д. Трампом. На думку експертів, одним із пріоритетних завдань для України, є укладення угод про вільну торгівлю з країнами ПанЄвроМед, адже левова частка українського експорту припадає на країни Європо-Середземноморського регіону. Серед інших зовнішньоекономічних пріоритетів – ратифікація угоди про ЗВТ з Туреччиною.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4771470-ukraina-ta-yevropeiska-asotsiatsiia-vilnoi-torhivli-onovyly-uhodu-pro-zvt>

242. **Хаджирадєва В. Україна та ЄС торгуватимуть по-іншому** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. *Вказано, що Європейська комісія (ЄК) готує новий формат торговельних відносин із Україною після завершення 05.06.2025 дії чинного механізму торговельної лібералізації. ЄК не планує продовжувати дію поточного пільгового режиму безмитної торгівлі з Україною, запровадженого у 2022 р. для підтримки української економіки. Наразі розглядається можливість укладення нової угоди в межах Поглибленої та*

всеохоплюючої зони вільної торгівлі (ПВЗВТ, англ. DCFTA). Крім додаткових запобіжних заходів для захисту європейських фермерів, угода передбачатиме встановлення квот на чутливу сільськогосподарську продукцію з України та нові захисні положення; Україна повинна буде адаптуватися до стандартів безпеки харчових продуктів і добробуту тварин, які діють в ЄС. У ЄК вважають, що такий формат сприятиме поступовій інтеграції України до єдиного ринку ЄС та підготовці до майбутнього членства. За словами економістів, скасування торговельного безвізу для України відобразиться саме на аграрних експортерах, зокрема, значно постраждають зернова та молочна галузі. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4770773-ukraina-ta-yes-torhuvatymut-po-inshomu>

243. **Хаджирадєва В. Чи можуть Зони вільної торгівлі захистити від агресивної політики США** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 квіт. — Електрон. дані. Зазначено, що, налякані торговою війною Президента США Д. Трампа, країни світу розмірковують над створенням Зон вільної торгівлі (ЗВТ) для захисту своїх економік. Так, угоду про ЗВТ обговорюють Японія, Китай і Південна Корея. В України теж є плани щодо ЗВТ із іншими державами, крім країн Європейського Союзу (ЄС). Розглянуто переваги інструменту ЗВТ і чи допоможе він в умовах тарифного тиску Трампа. Вказано, що наразі 76,8 % українського експорту товарів припадає на країни Європо-Середземноморського регіону, тому пріоритетним для України є укладення угод про ЗВТ із Єгиптом, Ліваном, Тунісом, Алжиром, Марокко, Сербією та ін. Також пропонується модернізувати Угоду про вільну торгівлю з Європейською асоціацією вільної торгівлі (ЕФТА), підготовлену 2024 р, яка має бути підписана в I півріччі 2025 р. Україною, Норвегією, Швейцарією, Ісландією та Ліхтенштейном. У питаннях аграрної торгівлі Україна співпрацює з Канадою, Австралією, Бразилією та іншими учасниками Кернської групи, з якими треба нарощувати об'єми торгівлі. Експерти наголошують: ЗВТ – це корисний інструмент, але він не дає повного захисту від агресивної

торгової політики США. Країнам доведеться не лише розширювати торгові спільки, а й шукати нових шляхів захисту, таких як технологічна незалежність, валютні угоди та розвиток внутрішніх ринків. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4768826-chy-mozhut-zony-vilnoi-torhivli-zakhystyty-vid-ahresyvnoi-polityky-ssha>

244. **Хаджирадєва В. Якими є перші наслідки торгової війни та чого ще чекати** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 квіт. — Електрон. дані. Зазначено, що торгова війна, яку розпочав Президент США Дональд Трамп, викликала низку наслідків для всієї світової економіки: фондові ринки падають, ціни на нафту знижуються, долар знецінюється. Серед інших негативних наслідків - зростання мит, зниження обсягів торгівлі, підвищення цін для споживачів, уповільнення економічного зростання, невизначеність для бізнесу. За словами експертів, можна ще чекати: переміщення виробництва; переорієнтації ринків, зміни глобального балансу сил. Торгова війна вплине і на Україну, як безпосередньо – у вигляді підвищення тарифів на наші товари на 10 % із боку США, так і опосередковано - якщо економіка ЄС сповільниться, то попит на українські товари може впасти. Водночас деякі експерти вважають, що для України торгова війна відкриває вікно можливостей. Так, післявоєнна Україна може відкрити нові економічні можливості в торгівлі й інвестиціях для приватного капіталу країн Європи, Азії та США; виступити в ролі посередника та сполучної ланки між Сходом (насамперед КНР) та Заходом (США та країнами ЄС), створивши у Києві Міжнародний інвестиційний ХАБ та «Українську корпорацію розвитку» на засадах державно-приватного партнерства з пільговою системою оподаткування та на блокчейн-фундаменті майбутнього. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4770452-yakymy-ye-pershi-naslidky-torhovo-viiny-ta-choho-sche-chekaty>

245. **Хмілевська В. "Гірше, ніж було в Бахмуті": що сьогодні відбувається в Часовому Яру** [Електронний ресурс] / Вікторія Хмілевська // Дзеркало тижня. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. Наведено інтерв'ю з

військовослужбовицею ЗСУ Вікторією Ковбасюк ("Руною"), головною сержанткою зенітно-артилерійського взводу 56-ої ОМПБр. Вона розповіла про ситуацію в Часовому Яру, де російські окупанти намагаються прорвати оборону, часто використовують дрони на оптоволокну, що створюють серйозну загрозу для українських захисників. Вікторія зазначила, що міста, як Часів Яр, значно постраждали від обстрілів, і багато будинків були знищені. Окрім цього, вона вказала, що росіяни мають значні ресурси та вдосконалюють свої технології, зокрема операційно використовують дрони з досвідченими пілотами. Текст: <https://zn.ua/ukr/UKRAINE/hirshe-nizh-bulo-v-bakhmuti-shcho-sohodni-vidbuvaetsja-v-chasovomu-jari.html>

246. **Хмілевська В. ЄС повинен витратити більше коштів для допомоги ЗСУ на фінансування українських або українсько-європейських оборонних підприємств – The Economist** [Електронний ресурс] / Вікторія Хмілевська // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 квіт. – Електрон. дані. Розглянуто стратегію зміцнення обороноздатності України на тлі можливого зменшення військової допомоги від США. Наголошено на важливості розвитку українського військово-промислового комплексу та запропоновано два шляхи підтримки: спрямування більшої частини європейської військової допомоги на українське виробництво зброї та створення спільних українсько-європейських проєктів. Такий підхід дозволив би Збройним силам України (ЗСУ) отримувати більше озброєння від вітчизняних виробників, вирішити проблеми з ППО та розробити сучасні наступальні ракети. Зазначено, що укладання контрактів з Україною стало б економічно ефективною альтернативою американській допомозі. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/jes-povinen-vitrachati-bilshe-koshtiv-dlja-dopomohi-zsu-na-finansuvannja-ukrajinskikh-abo-ukrajinsko-jevropejskikh-oboronnikh-pidprijemstv-the-economist.html>

247. **Хмілевська В. Сухаревський може стати командувачем одного з армійських корпусів – "Мілітарний"** [Електронний ресурс] / Вікторія Хмілевська // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 квіт. – Електрон. дані. Полковника

Вадима Сухаревського, який очолює Сили безпілотних систем (СБС) Збройних сил України з моменту їх створення у червні 2024 р., можуть звільнити з цієї посади, оскільки розглядається його призначення командувачем одного з новостворених армійських корпусів ЗСУ. Обговорення кадрової ротації триває вже кілька місяців, однак який саме корпус може очолити Сухаревський – наразі невідомо. До СБС він був заступником головнокомандувача та командував 59-ою мотопіхотною бригадою, яка нині є штурмовою бригадою СБС. Перехід до корпусної структури ЗСУ триває, і зокрема, Третя окрема штурмова бригада вже стала Третім армійським корпусом. Президент Володимир Зеленський наголосив на потребі прискорення цього процесу та аудиту потреб бойових підрозділів. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/sukharevskij-mozhe-stati-komanduvachem-odnoho-z-armijskikh-korpusiv-militarnij.html>

248. **Хмілевська В. У Китаї порадили Зеленському "утримуватися від безвідповідальних зауважень"** [Електронний ресурс] / Вікторія Хмілевська // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про реакцію Китаю на заяву Президента Володимира Зеленського щодо участі громадян КНР у війні на боці РФ. Вказано, що В. Зеленський повідомив, що Україна має дані щонайменше про 155 китайців, які воюють проти України. У відповідь речник МЗС Китаю Лінь Цзянь назвав ці слова безвідповідальними та заявив, що Китай не є стороною конфлікту, виступає за мирне врегулювання та застерігає своїх громадян від участі у збройних діях. Нагадано, що 8 квітня українські військові взяли у полон двох громадян Китаю, які воювали за РФ. Пекін наразі перевіряє цю інформацію. Україна заявила про готовність обміняти полонених китайців на своїх громадян, які перебувають у полоні РФ.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/u-kitaji-poradili-zelenskomu-utrimuvatisja-vid-bezvidpovidalnikh-zauvazhen-.html>

249. **Хмілевська В. Українським чоловікам за кордоном більше не потрібно показувати фізичні військово-облікові документи для отримання паспорта — Клименко** [Електронний ресурс] / Вікторія

Хмілевська // Дзеркало тижня. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про нове рішення уряду України, яке спрощує процес отримання закордонного паспорта для військовозобов'язаних чоловіків, які знаходяться за кордоном. Міністр внутрішніх справ Ігор Клименко пояснив, що тепер чоловіки віком від 18 до 60 років не повинні фізично пред'являти військово-облікові документи для оформлення паспорта. Натомість статус військового обліку перевірятиметься через електронні реєстри, і у разі відсутності даних, вони будуть внесені автоматично. Таким чином, чоловіки автоматично ставатимуть на облік без проходження військово-лікарської комісії (ВЛК) та отримуватимуть паспорт у визначені терміни.* Текст: <https://zn.ua/ukr/UKRAINE/ukrajinskim-cholovika-za-kordonom-bilshe-ne-potribno-pokazuvati-fizichni-vijskovo-oblikovi-dokumenty-dlja-otrimannja-pasporta-klimenko.html>

250. **Центр життєстійкості для тих, хто не втратив себе** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 2 квіт. [№ 68]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у Дарницькому районі Києва офіційно запрацював центр життєстійкості Нижньодуванської громади — перший простір такого формату для внутрішньо переміщених осіб (ВПО) з тимчасово окупованих територій (ТОТ) Луганської області. Зазначено, що соціальні менеджери, психологи та фахівці соціальної роботи надаватимуть тут безкоштовну психосоціальну підтримку, соціальні послуги та консультації для понад 4000 жителів громади, які вимушено переїхали до столиці через війну. Центр життєстійкості став підсумком співпраці Міністерства соціальної політики, місцевої влади, Нижньодуванської військової адміністрації та благодійного фонду «Карітас-Київ».* Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/centr-zhittjestijkosti-dlya-tih-hto-ne-vtrativ-seb/>

251. **Цибулько В. Мілітаризм і демократія. Націєтворчий фактор війни в українському контексті** [Електронний ресурс] / Володимир Цибулько // Україна молода. – 2025. – 9 квіт. – Електрон. дані. *На основі ідей західних мислителів - Самуеля Гантінгтона, Морріса Яновіца, Чарльза Тіллі,*

Ендрю Басевича та Збігнева Бжезінського, розглянуто вплив війни на українські реалії в контексті ролі військових у створенні нової еліти, що може замінити пострадянські та олігархічні структури. Зазначено, що сучасна Україна, перебуваючи в стані війни з РФ із 2014 р., є унікальним прикладом того, як мілітаризм і демократія можуть співіснувати та впливати на формування національної ідентичності. Наголошено, що війна стала не лише викликом для державності, а й потужним каталізатором націєтворення, зміцнюючи єдність суспільства та надаючи військовим, які стають символами нової України, особливу роль у формуванні сучасної нації. Вказано на важливість забезпечення цивільного контролю та уникнення авторитарних тенденцій задля збереження демократії й акцентовано, що "Україні належить пройти цей шлях, балансуючи між мілітаризмом і демократією, щоб вийти з війни не лише переможцем, а й сучасною консолідованою нацією".

Текст:

<https://umoloda.kyiv.ua/number/3953/180/188788/>

252. Цибулько В. Після фронту - у владу? Місце і місія Збройних сил України по війні [Електронний ресурс] / Володимир Цибулько // Україна молода. – 2025. – 2 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про роль Збройних сил України (ЗСУ) в суспільно-політичному житті, зокрема надано прогноз щодо можливого розвитку ситуації залежно від різних сценаріїв закінчення війни. Розглянуто варіанти, які склалися з місцем і місією збройних сил у різних країнах після Другої світової війни на прикладі Сполучених Штатів Америки (США), Великої Британії, Франції, Іспанії, Чилі та Туреччини.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/3952/180/188695/>

253. Цифрова держава для ветеранів: понад 416 тисяч посвідчень у Дії, 11 тисяч автоматичних УБД, Ветеранський спорт та нові сервіси [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 квіт. [№ 315]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Міністерство у справах ветеранів України спільно з Міністерством цифрової трансформації України представили ключові результати у цифровізації*

послуг для ветеранів війни та їхніх сімей. Також анонсували нові можливості, що зроблять державну підтримку для захисників і захисниць ще доступнішою. «Захисники і Захисниці не повинні витрачати час на черги, паперову тяганину та складні процедури. Саме тому разом із Мінцифрою ми створюємо цифрові рішення, які дають змогу отримувати необхідні послуги автоматично або в кілька кліків через Дію чи у будь-якому ЦНАПі. Ми усуваємо бюрократичні бар'єри, автоматизуємо надання статусів та соціальних гарантій, розширюємо можливості для освіти, реабілітації та розвитку. Наша мета — щоб кожен ветеран відчував підтримку держави на всіх етапах свого життя», — наголосила міністерка у справах ветеранів України Наталія Калмикова. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383172>

254. **Чекін Д. Готується нова зустріч представників РФ та США — Лавров** [Електронний ресурс] / Денис Чекін // Дзеркало тижня. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про заяви глави МЗС РФ С. Лаврова про підготовку другої зустрічі між представниками РФ та США, під час якої заплановано обговорення "ліквідації подразників у двосторонніх відносинах". Лавров наголосив, що дипломатичні труднощі почалися з адміністрації Обами, а Росія лише відповідала на дії США. Також згадано переговори в Саудівській Аравії щодо припинення вогню, де не вдалося досягти значного прориву. Висвітлено дипломатичні маневри РФ та їхнє позиціонування у відносинах із Заходом.* Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/hotujetsja-nova-zustrich-predstavnikov-rf-ta-ssha-lavrov.html>

255. **Члени Комітету з питань інтеграції України до ЄС зустрілися з міністеркою закордонних справ Німеччини Анналеною Бербок** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 квіт. [№ 317]. – Електрон. дані. *Зазначено, що під час зустрічі обговорювали питання подальшої підтримки України з боку ЄС, зокрема лідерської ролі Німеччини у цьому процесі. Голова Комітету з питань інтеграції України до ЄС Іванна Климпуш-Цинцадзе відзначила особисту роль пані міністерки в ініціюванні додаткової допомоги Німеччини Україні. Це було*

одним із найважливіших останніх рішень чинної урядової коаліції Німеччини, яка невдовзі складе свої повноваження. Українська політикиня зазначила, що Україна сподівається на допомогу Німеччини у відкритті перемовних кластерів із ЄС уже під час головування Польщі в Раді ЄС і продовження цього процесу під час головування Данії. Окрему увагу приділили викликам, з якими наша держава стикається на шляху євроінтеграції, зокрема, блокувальним діям Угорщини щодо відкриття перемовин із ЄС за першим кластером «Основи». Голова Комітету наполягла, що важливо продовжувати працювати також і над євроатлантичною інтеграцією України і що членство України в НАТО не може бути предметом будь-яких торгів із росією. «Це нам, а не росії вирішувати, коли Україна має приєднатися до НАТО», – сказала вона. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383201>

256. **Швейцарія подвоює допомогу на відбудову України** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 8 квіт. – Електрон. дані. Йдеться про те, що міністерка економіки України Юлія Свириденко та делегат Федеральної ради Швейцарії з питань України Жак Гербер підписали угоду щодо зміни до Меморандуму про взаєморозуміння між Міністерством економіки України та Державним секретаріатом Швейцарії з економічних питань. Згідно з документом, Швейцарська Конфедерація збільшить підтримку Конкурсу проєктів із відновлення України, в якому беруть участь швейцарські компанії, що вже працюють в Україні. Відтак загалом Швейцарія планує інвестувати до \$5,85 млрд у 12-річну програму підтримки. Текст : <https://wz.lviv.ua/news/530831-shveitsariia-podvoiuie-finansuvannia-proiektiv-vidbudovy-v-ukraini>

257. **Шевченко О. Візити у відповідь. Як Путін допомагає Сі Цзіньпіну будувати "китайську мрію"** [Електронний ресурс] / Ольга Шевченко, Ігаль Левін // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 квіт. — Електрон. дані. Зазначено, що багато хто тільки зараз починає помічати тісну взаємодію РФ та Китаю, обговорюючи її як несподіване нове явище у світових

справах. Насправді нічого нового тут немає, як зазначив доктор наук Гентського університету Сенс Хофстеде у своїй статті, яку переклав «Фокус». Вказано, що В. Путін відвідує Китай із державним візитом кожен парний рік, а кожен непарний - китайський президент відвідує РФ; Москва протягом багатьох років залишається найважливішим дипломатичним партнером Пекіна. За словами С. Хофстеде, довгострокові рішення Китаю щодо війни в Україні, яку він усе ще вперто називає «українською кризою», збігаються з головними пунктами російського уявлення про регіональний порядок, а риторика Кремля щодо причин війни в Україні перегукується з наративами про присутність НАТО в Азійсько-Тихоокеанському регіоні.

Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/701218-soyuz-rf-i-kitayu-yak-putin-dopomagaye-si-czinpinu-buduvati-kitaysku-mriyu>

258. Шевченко О. Новий світовий порядок: кому поступляться перевагою США у XXI столітті [Електронний ресурс] / Ольга Шевченко, Ігаль Левін // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 квіт. — Електрон. дані. Зазначено, що сьогодні, коли світ стикається зі зростанням впливу Китаю, агресивною політикою РФ та внутрішніми потрясіннями у США, експерти дедалі частіше ставлять собі запитання: чи не переживаємо ми найзначніший геополітичний зсув із часів Другої світової війни? Вказано, що нещодавно, лише через два місяці після початку другого президентського терміну Дональда Трампа, Кайя Каллас, головний дипломат Європейського Союзу (ЄС), заявила, що "міжнародний порядок зазнає змін такого масштабу, яких не спостерігалось з 1945 р.". Що таке "світовий порядок" і яким чином він підтримується або порушується йдеться у статті колишнього помічника міністра оборони США Джозефа Ная-молодшого, яку переклав «Фокус».

Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/700353-noviy-svitoviy-poryadok-nastaye-dzhozef-nay-nazivaye-prichini>

259. Шевченко Ю. Бажає 4 області й відмову від НАТО: Путін відхилив пропозиції Трампа закінчувати війну в Україні [Електронний ресурс] / Юлія Шевченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 квіт. — Електрон.

дані. Зазначено, що в РФ відмовилися від пропозиції США щодо припинення війни в Україні в її теперішньому вигляді, оскільки вони не вирішують проблем, які Москва вважає причиною конфлікту. Про це повідомило видання «Reuters» із посиланням на слова заступника міністра закордонних справ С. Рябова. Вказано, що останніми днями Президент США Дональд Трамп заявив, що "розлючений" на В. Путіна, і говорив про запровадження санкцій проти країн, які купують російську нафту, якщо він вважатиме, що РФ блокує угоду. В. Путін заявив, що хоче, щоб Україна відмовилася від своїх амбіцій щодо вступу в НАТО і щоб РФ отримала всі чотири регіони України, які вона називає своїми. Також у вимогах РФ — зменшення чисельності української армії. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/700226-zakinchennya-viyni-v-ukrajini-rf-vidkinula-propoziciji-ssha-reuters>

260. **Шевчук А. Військова омбудсменка назвала дві основні проблеми, на які скаржаться в ЗСУ** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. Наведено тези інтерв'ю для «Армія TV» Уповноваженої з питань захисту прав військовослужбовців і членів їхніх сімей Ольги Решетилової, яка назвала дві проблеми, з якими їй доводиться боротись зараз у ЗСУ. «Командири брешуть, дані спотворюються, а це призводить до катастроф. Друга біда - коли боєць, ризикуючи життям, не почувається гідно через ставлення начальства чи суспільства», - сказала омбудсменка. О. Решетилова впевнена, що за п'ять років ці «традиції» можуть відійти в минуле. Уже зараз її команда розбирає скарги - від дрібних порушень до серйозних випадків насильства. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4769277-viiskova-ombudsmenka-nazvala-dvi-osnovni-problemy-na-yaki-skarzhatsia-v-zsu>

261. **Шевчук А. Генштаб не підтримує законопроект МО про демобілізацію – ЗМІ** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 квіт. — Електрон. дані. Вказано, що у Міністерстві оборони України (МО України) підготували законопроект про демобілізацію. Однак Генеральний штаб ЗСУ не підтримує документ. Адже, якщо Верховна

Рада (ВР України) його ухвалить, доведеться одномоментно демобілізувати значну кількість військовослужбовців, що призведе до суттєвого зниження укомплектованості особовим складом бойових підрозділів: йдеться про 108 тис. воїнів, серед яких 14 тис. офіцерів. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4770408-henshtab-ne-pidtrymuie-zakonoproiekt-mo-pro-demobilizatsiui-zmi>

262. **Шевчук А. Генштаб озвучив успіхи ЗСУ на фронті** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1140-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1139-ту, добу на фронті зафіксовано 159 бойових зіткнень. Російські загарбники активні на Покровському та Торецькому напрямках. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили 17 районів зосередження особового складу та техніки, один пункт управління та радіолокаційну станцію зенітного ракетного комплексу (ЗРК) «Бук» російських загарбників. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4770670-henshtab-ozvuchyv-uspikhy-zsu-na-fronti>*

263. **Шевчук А. Зеленський обговорив з керівниками громад Чернігівщини відновлення регіону** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 3 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про робочу поїздку на Чернігівщину Президента України Володимира Зеленського, який провів зустріч із керівниками об'єднаних територіальних громад (ОТГ) області. У ході зустрічі керівник Чернігівської ОВА В'ячеслав Чаус проінформував про щоденні обстріли регіону Росією, загибель і поранення цивільних, зруйновані об'єкти інфраструктури та їх відбудову. Ішлося і про зусилля України для встановлення справедливого та стійкого миру і безпекові гарантії. Президент наголосив, що серед гарантій безпеки мають бути економічні, адже вони спрямовані на відновлення постраждалих регіонів. Також обговорили: підтримку підприємців і реалізацію програм підтримки*

бізнесу у прифронтових регіонах; забезпечення учнів безкоштовним харчуванням, збільшення кількості закупівель шкільних автобусів і будівництво укриттів у школах і дитячих садках. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4769503-zelenskyi-obhovoryv-z-kerivnykamy-hromad-chernihivschyny-vidnovlennia-rehionu>

264. **Шевчук А. На Покровському напрямку росіяни атакували 53 рази** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 квіт. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1139-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1138-му, добу на фронті зафіксовано 165 бойових зіткнень. Російські загарбники продовжують тиснути на Покровському напрямку, а також найбільш активно діють на Лиманському, Торецькому напрямках. На Курському напрямку ЗСУ відбили 35 атак противника. За добу ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили вісім районів зосередження особового складу, озброєння та військової техніки російських військ. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4770323-na-pokrovskomu-napriamku-rosiiany-atakuvaly-53-razy>

265. **Шевчук А. Принц Гаррі здійснив неоголошений візит до України** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 квіт. — Електрон. дані. Вказано, що Герцог Сассекський - британський принц Гаррі у межах неанонсованого візиту приїхав до Львова, де відвідав ортопедичну клініку, що займається лікуванням і реабілітацією поранених військовослужбовців і цивільних осіб. Подано фотографії з візиту, на яких видно, як принц Гаррі, одягнений у піджак із назвою його фонду «Ігри Нескорених», розмовляє з пораненими українськими ветеранами. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4771644-prynts-harri-zdiisnyv-neoholoshenyi-vizyt-do-ukrainy>

266. **Шевчук А. Росія активізувала інформаційну операцію проти України - зовнішня розвідка** [Електронний ресурс] / А. Шевчук //

Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Служби зовнішньої розвідки України (СЗРУ) про активізацію РФ інформаційної операції проти України, мета якої – «ліквідувати українську державність не на полі бою, а в головах людей: через делегітимізацію української влади, знецінення демократичних інституцій, нав'язування зовнішнього політичного сценарію з ознаками контрольованої капітуляції». Операція проводиться із задіянням можливостей спеціальних служб РФ - ФСБ, СВР, ГУ ГШ - під загальною координацією адміністрації В. Путіна. Під виглядом «миротворчих ініціатив» і «аналітичного дискурсу» українському та міжнародному суспільству нав'язується думка про нібито втрату легітимності українською владою через непроведення виборів під час воєнного стану; потребу в «тимчасовій адміністрації» під егідою ООН, США, ЄС або навіть у «форматі четвірки» з Росією; неможливість укладення Росією мирної угоди з українською владою, що, за задумом ворога, має стати *casus belli* для зміни політичного курсу. Наведено перелік формально західних або «нейтральних» медіа, через які проводиться операція, й які виступають як проксі для російських тез; акцентовано на анонімних Telegram-каналах, які видають себе за «інсайдерів» у ЗСУ чи політичному керівництві; відео в TikTok і YouTube з відповідними наративами тощо. Ці дії супроводжуються інфільтрацією кремлівських наративів у структури впливу країн-партнерів України, - наголосили у СЗРУ. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4769263-rosiia-aktyvizuvala-informatsiinu-operatsiui-proty-ukrainy-zovnishnia-rozvidka>*

267. **Шипуля В. Космічні війська України: не мрія, а стратегія** [Електронний ресурс] / Валерія Шипуля // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 3 квіт. — Електрон. дані. *Вказано, що під час форуму «Space For Ukraine» Міністерство оборони України (МО України) повідомило про створення Управління космічної політики (УКП), яке має об'єднати державні та приватні компанії та науковців космічної галузі для взаємодії з українським військом; займатиметься напрацюванням нормативно-правової бази,*

пошуком космічних технологій і стане єдиною точкою входу для взаємодії з внутрішніми та зовнішніми стейкхолдерами. Серед пріоритетів УКП: супутниковий зв'язок, космічна розвідка та система раннього оповіщення про ракетну небезпеку. Як зауважив член Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань національної безпеки, оборони та розвідки Федір Веніславський, в МО України планують створення Командування космічних сил як окремого виду ЗСУ, яке генеруватиме спроможності для розвитку Космічних сил України. На форумі МО України представило дорожню карту розвитку космічної сфери на 10 років. У співпраці з УКП планується розробка системи космічної підтримки військових операцій. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4769497-kosmichni-viiska-ukrainy-ne-mriia-a-stratehiia>

268. **Шипуля В. Купити або захопити Гренландію: США крокує до Третьої світової** [Електронний ресурс] / Валерія Шипуля // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. Вказано, що Гренландія, Данія та США протягом століття були поєднанні ефективними механізмами безпеки; адміністрація Д. Байдена хотіла співпрацювати з Канадою і Фінляндією, щоб перевершити РФ у криголамних можливостях. У Трампа ж Канаду та Данію визнають ворогами, ставлячи під загрозу попередні домовленості. І тут виграє лише РФ. Експерти називають стратегічною катастрофою американський імперіалізм, спрямований проти Данії та Канади. Вони припускають, що Америка майже напевно виграє війну за Гренландію, однак зіткнеться із катастрофічними побічними ефектами: НАТО припинить своє існування, бо у війну вступлять два його члени; невідомо, як реагуватимуть інші країни блоку на відкритий акт імперіалізму свого союзника. Наголошено, що поглинання Гренландії фактично нормалізує російський імперіалізм в Україні та потенційну агресію Китаю проти Тайваню; зміна політики США та бажання її лідера Д. Трампа «перекроїти» саму країну та світ - це прямий шлях до Третьої світової війни. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/articles/4769197-kupyty-abo-zakhopyty-hrenlandiui-ssha-krokuie-do-tretoi-svitovoi>

269. **Шипуля В. Нова угода про копалини: американці хочуть все** [Електронний ресурс] / Валерія Шипуля // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 квіт. — Електрон. дані. *Наведено коментарі Президента України Володимира Зеленського, народного депутата Ярослава Железняка, експертів щодо основних положень нової угоди, яка є безстроковою, охоплює всю територію України та передбачає видобуток усіх існуючих і нових копалин як державними, так і приватними компаніями. Як зазначають в Інституті вивчення війни (ISW), у РФ намагаються підірвати укладення угоди між США та Україною, пропонуючи свої рідкоземі. Вказано, що у проєкті угоди є пункт, на який ніколи не погодиться Україна: визнання всієї колишньої грантової допомоги за період адміністрації Д. Байдена як внесок США у фонд реконструкції. По суті, це визнання Україною боргу, що створює певні кабальні наслідки для України. На переконання експертів, Президент України не підпише такий документ, крім того, в нинішньому варіанті угода не відповідає Конституції України. Акцентовано на позиції Д. Трампа, який пригрозив «значними проблемами» у разі, якщо Україна відмовиться від цієї угоди.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4768886-nova-uhoda-pro-kopalyny-amerykantsi-khochut-vse>

270. **Шипуля В. «Перемир'я» з ракетами: скільки Трамп терпітиме Путіна** [Електронний ресурс] / Валерія Шипуля // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що після підтвердження Україною готовності на тимчасове перемир'я, очільник Кремля В. Путін продовжує тягнути час, використовуючи подвійний підхід і у відносинах із Президентом США Д. Трампом і Україною. З одного боку - відправив свого представника до Вашингтона для дипломатичних переговорів, з іншого - віддав наказ про мобілізацію 160 000 солдатів і планує весняний наступ. Як зазначають експерти, ці два підходи чудово ілюструють стратегію РФ. Путін не поспішає з переговорами з Трампом, щоб мати змогу*

прискорити свій наступ на полі бою в Україні, водночас роблячи ставку на досягнення нормалізації стосунків із дружнім Білим домом. У відповідь на затягування перемовин адміністрація Трампа планує «агресивне застосування санкцій», у тому числі й проти російського «тіньового флоту». Із різкою заявою виступив держсекретар США М. Рубіо, наголосивши, що Президент Трамп не потрапить у пастку нескінченних переговорів з РФ, а Москва має вирішити, чи готова вона до завершення повномасштабної війни проти Києва. Однак поки Трамп тільки починає здогадуватись про підступні наміри росіян, ті активізували атаки по Україні. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4770478-peremyria-z-raketamy-skillky-tramp-terpityme-putina>

271. **Шипуля В. США погрожує Ірану: чи можлива нова війна** [Електронний ресурс] / Валерія Шипуля // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 квіт. — Електрон. дані. *Із огляду на те, що Президент США Д. Трамп тисне на Іран із пропозицією про нову ядерну угоду та погрожує війною на відмову Тегерану, розглянуто, чи вдасться обмежити іранську ядерну програму та чи можлива нова війна на Близькому Сході. За прогнозами експертів, обидві сторони продовжуватимуть боротьбу через санкції, проксі-групи та дипломатичні маневри, але жодна не ризикне повномасштабною війною через високі втрати та глобальні наслідки. Військова ескалація можлива, якщо Іран перетне «червону лінію» ядерного порогу, але вона, ймовірно, буде обмеженою. Усе залежатиме від того, як США та Трамп зокрема, і Іран балансуватимуть між демонстрацією сили та уникненням катастрофи. Втім, по мірі розгортання бойових дій у Газі, на кордоні Сирії та Лівану, в Ємені та акваторії Червоного моря ризик того, що все може вийти з-під контролю, зростає.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4769752-ssha-pohrozhuie-iranu-chy-mozhlyva-nova-viina>

272. **Ще 45 українців повернулися з ТОТ України, рф і білорусі** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 8 квіт. [№ 320]. – Електрон. дані. *Уповноважений Верховної*

Ради України (ВР України) з прав людини Дмитро Лубінець повідомив про повернення 45 громадян України із тимчасово окупованих територій України, а також з території РФ і РБ.. Наголошено, що завдяки координації дій Офісу Омбудсмана, відповідних державних органів, гуманітарних організацій і міжнародних партнерів вдалося забезпечити безпечний виїзд людей, які зазнавали утисків, були обмежені в доступі до медичної допомоги та потребували правового супроводу. Серед евакуйованих — маломобільні особи, громадяни з тяжкими хронічними захворюваннями та ті, хто втратив документи. 23 українці було евакуйовано за допомогою спеціалізованого транспорту з медичним супроводом. Найстаршій особі — 93 роки. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383277>

273. **Щоб протистояти Росії, потрібно трильйони гривень – Костенко** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 8 квіт. – Електрон. дані. Як заявив народний депутат України, секретар парламентського комітету з питань національної безпеки, оборони та розвідки, полковник Служби безпеки України (СБУ) Роман Костенко у програмі Ігоря Долгова на «YouTube»-каналі Укрінформу, потреби Збройних сил України (ЗСУ) для протистояння збройній агресії РФ складають кілька трильйонів гривень. За його словами, наразі питання полягає саме в тому, як забезпечити більше коштів для оборони, аби мати змогу адекватно реагувати на виклики. "Війна зараз дуже дорога, і жодна окрема країна НАТО не змогла б самотійно протистояти Росії, оскільки в неї ще є великі запаси озброєнь і техніки, що залишилися з радянських часів", - підкреслив парламентарій. Він наголосив, що держава вже активно розвиває сектор власного виробництва зброї, але цей процес потрібно ще поглиблювати для ефективного функціонування. Текст : <https://gazeta.ua/articles/np/ sob-protistoyati-rosiyi-potribno-triljoni-griven-kostenko/1213982>

274. **Як отримати державну соціальну допомогу малозабезпеченим сім'ям: інфографіка** [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 7 квіт. – Електрон. дані. За інформацією Урядового порталу, якщо ваша сім'я має

низькі доходи, ви можете отримати державну соціальну допомогу. Виплату призначають на шість місяців і розраховують залежно від складу сім'ї та доходів. Наведено інфографіку, як подати заяву та які документи потрібні, зокрема, як визначається розмір допомоги. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/yak-otrimati-derzhavnu-socialnu-dopomogu-malozabezpechenim-simyam-infografika.html>

Книги, статті з наукових періодичних і продовжуваних видань

275. **Акопян К. Роль військових журналістів у системі розбудови стратегічних комунікацій Державної прикордонної служби України** [Електронний ресурс] / Карина Акопян // Вісн. Кн. палати. – 2024. – № 11. – С. 10-14. *Розглянуто основні аспекти діяльності військових журналістів Державної прикордонної служби України, зокрема їх роль і вплив на розвиток системи стратегічних комунікацій у цій системі. Схарактеризовано механізми формування та розвитку стратегічних комунікацій у Держприкордонслужбі як правоохоронному органі спеціального призначення. Сутність стратегічних комунікацій розкрито в контексті створення позитивного іміджу Державної прикордонної служби України та реформування її діяльності відповідно до стандартів Північноатлантичного альянсу.* Текст: <http://visnyk.ukrbook.net/article/view/320517>

276. **Бєлаш Ф. Історія створення прапорів, нарукавних емблем, нагрудних знаків сучасних ВМС ЗС України** / Федір Бєлаш. – Миколаїв : [б. в.], 2022. – 378, [2] с. : іл., табл. **Шифр зберігання в Бібліотеці: Б375193** *Висвітлено початок розбудови Військово-Морських сил України (ВМС України); наведено роди сил ВМС України та структуру. Викладено історію створення прапорів сучасних ВМС ЗС України та історію розвитку нарукавних емблем ВМС ЗС України. Представлено загальні відзнаки ВМС ЗС України, ювілейні відзнаки та заохочувальні відзнаки ВМС ЗСУ.*

277. Головань Т. Окремі аспекти соціального захисту військовослужбовців та працівників СБУ в контексті євроінтеграційних процесів України [Електронний ресурс] / Тетяна Головань, Микола Ждан // *Право.UA : наук.-практ. журн.* – 2025. – № 1. – С. 167-176. *Розглянуто питання соціального захисту військовослужбовців та працівників Служби безпеки України (СБУ), які активно захищають національну безпеку та суверенітет країни. Проаналізовано міжнародні акти та національні правові документи, прийняті в рамках Ради Європи та Європейського Союзу (ЄС), і зроблено висновок, що міжнародні стандарти у сфері соціального захисту мають широку і всебічну основу та охоплюють не лише соціальні ризики, що передують виникненню права на соціальний захист, але й зобов'язують країни забезпечувати доступність соціальних виплат для всіх громадян. Обґрунтовано необхідність інтеграції міжнародних соціальних стандартів у систему соціального захисту в Україні з урахуванням українських реалій та нових викликів, які виникають в умовах російського широкомасштабного вторгнення.* Текст: http://pravo.unesco-socio.in.ua/wp-content/uploads/archive/Pravo-ua-2025-1/Pravo_ua_2025_1_167.pdf

278. Гуцалюк М. В. Кіберзагрози під час гібридної війни та протидія організованих кіберзлочинності [Електронний ресурс] / М. В. Гуцалюк // *Інформація і право.* – 2025. – № 1 (52). – С. 123-131. *Розглянуто основні виклики кібербезпеки для України в умовах гібридної війни та зростаючої загрози організованої кіберзлочинності. Особливу увагу приділено аналізу масштабних кібератак на критичну інфраструктуру, загрозам дезінформації, кібершпигунству та використанню новітніх технологій у злочинних цілях. Окреслено ключові напрямки протидії кіберзагрозам, включаючи вдосконалення законодавства, міжнародну співпрацю, впровадження сучасних технологій та підготовку спеціалізованих кадрів. Акцентовано увагу на введенні поняття електронних доказів в Кримінальний процесуальний кодекс України (КПК України). Підкреслено важливість*

стратегічного підходу до кіберзахисту для забезпечення національної безпеки України. Текст: <http://il.ippi.org.ua/article/view/324708>

279. **Данильян О. Г. Захист прав людини в Україні в умовах воєнного стану** [Електронний ресурс] / О. Г. Данильян, О. П. Дзьобань // Інформація і право. – 2025. – № 1 (52). – С. 9-21. *Схарактеризовано з філософсько-правових позицій особливості захисту прав людини в умовах воєнного стану. Проаналізовано законодавче визначення воєнного стану, вказано, що він вводиться у разі загрози національній безпеці або територіальній цілісності. Розглянуто права, що підлягають обмеженню під час військових конфліктів. Досліджено механізми та гарантії дотримання прав людини в умовах воєнного стану.* Текст: <http://il.ippi.org.ua/article/view/324649>

280. **Дмитренко М. А. Інформаційно-психологічні операції в контексті інформаційної безпеки України** [Електронний ресурс] / М. А. Дмитренко // Інформація і право. – 2025. – № 1 (52). – С. 112-122. *Розглянуто проблеми осмислення інформаційної безпеки, аналізу й оцінки інформаційного протистояння та практичного впровадження ефективних інформаційно-політичних заходів для доведення до світової спільноти правди про агресивну сутність політики РФ, розвінчання міфів «руського миру», а також захисту населення від інформаційно-психологічних впливів і маніпуляцій.* Текст: <http://il.ippi.org.ua/article/view/324704>

281. **Загородня А. С. Роль ООН у врегулюванні та підтримці міжнародної безпеки: миротворчість і превентивна дипломатія** [Електронний ресурс] / Альона Сергіївна Загородня, Анна Володимирівна Кулик // Сучас. наук. журн. – 2024. – № 6 (4). – С. 112-120. *Проаналізовано роль міжнародних конфліктів у системі глобальної безпеки на початку XXI ст. Детально проаналізовано основні методи врегулювання міжнародних конфліктів, такі як превентивна дипломатія, посередництво та миротворчі операції під егідою ООН. Особливу увагу приділено концепції превентивної дипломатії, її історичному розвитку та практичному застосуванню.*

Наведено приклади миротворчих операцій ООН, які демонструють їх значення у підтримці миру та стабільності в регіонах, що охоплені конфліктами. Звернено увагу на ефективність превентивних заходів задля зменшення людських страждань і економічних втрат, пов'язаних із конфліктами, а також висвітлено виклики, що пов'язані з їх реалізацією.

Текст: <https://mosjournal.com/index.php/journal/article/view/104>

282. Збірник наукових розробок планувальних та конструктивних рішень споруд цивільного захисту / Антон Гасенко [та ін. ; за ред. О. Філоненко] ; М-во освіти і науки України, Нац. ун-т «Полтав. політехніка ім. Ю. Кондратюка», Навч.-наук. ін-т архітектури, будівництва та землеустрою. – Полтава : Астроя, 2023. – 209 с. : іл., табл. *Шифр зберігання в Бібліотеці: Б375133* Монографія присвячена актуальній проблемі з розробки ресурсоекономічних конструктивних та архітектурно-планувальних рішень споруд цивільного захисту як у нових, так і в реконструйованих будівлях із урахуванням багатофункціональності та максимальної інтеграції у громадський простір. Проєкт спрямований на вирішення нагальних соціальних проблем держави, пов'язаних із безпекою життя населення в умовах надзвичайної ситуації, воєнних (бойових) дій та терористичних актів.

283. Канцір В. Моніторинг окремих питань призначення покарання за "злочини агресії" [Електронний ресурс] / Володимир Канцір // Право.UA : наук.-практ. журн. – 2025. – № 1. – С. 50-55. *Здійснено моніторинг окремих питань призначення покарання за "злочин агресії" - усіх тих діянь, які мають прояв у плануванні, підготовці, розв'язуванні агресивної війни чи воєнного конфлікту. Проаналізовано відповідні норми Кримінального кодексу України (КК України) та вказано на певну проблематичність у системному підході до побудови кримінально-правових санкцій. Зазначено, що до 2022 р. норми про пропаганду, планування, підготовку, розв'язування та ведення агресивної війни у судовій правозастосовній діяльності фактично, не застосовувалися. Із урахуванням реалій сьогодення зроблено висновок про необхідність активної розробки ефективних кримінально-правових важелів*

протидії проявам агресії. Текст: http://pravo.unesco-socio.in.ua/wp-content/uploads/archive/Pravo-ua-2025-1/Pravo_ua_2025_1_050.pdf

284. Карпенко М. І. Кримінальна відповідальність за міжнародні злочини: питання законодавчого вирішення [Електронний ресурс] / М. І. Карпенко // Інформація і право. – 2025. – № 1 (52). – С. 149-154. *Проаналізовано окремі положення законодавства України про кримінальну відповідальність за злочини проти миру, безпеки людства, проти людяності та міжнародного правопорядку. Акцентовано увагу на певних невідповідностях змісту зазначених кримінальних правопорушень назві розд. XX Особливої частини Кримінального кодексу України (КК України). Звернено увагу на небезпечність вказаних злочинів для існування людства, на їх посягання на права, свободи, честь, гідність, життя, здоров'я невизначеної кількості людей. Запропоновано внести зміни до назви розд. XX Особливої частини та розмістити їх (правові норми про кримінальну відповідальність за вчинення міжнародних злочинів) на початку Особливої частини проєкту КК України.* Текст: <http://il.ippi.org.ua/article/view/324726>

285. Ланде Д. В. Змагальний штучний інтелект в інформаційних і кібернетичних війнах [Електронний ресурс] / Д. В. Ланде, Ю. Г. Даник // Інформація і право. – 2025. – № 1 (52). – С. 76-89. *Висвітлено роль змагального штучного інтелекту (ЗШІ) у сучасних гібридних конфліктах та їх невід'ємних інформаційних, кібернетичних і правових складових. Досліджено моделі кіберзагроз, що описують динаміку атакуючих і захисних стратегій у кіберпросторі, включаючи симуляцію різних типів атак і розробку механізмів їх нейтралізації. Приділено увагу інформаційним війнам, проаналізовано вплив маніпулятивного контенту на аудиторію та розроблено методи його виявлення, аналіз, блокування. Проаналізовано ЗШІ у контексті його застосування в інформаційних та кіберконфліктах із правової точки зору. Розглянуто роль міжнародного регулювання у контролі над розвитком і використанням таких технологій. Особливу увагу приділено питанням відповідальності за зловживання такими технологіями, визначенню меж*

правомірного використання та механізмів протидії незаконним кіберопераціям. Текст: <http://il.ippi.org.ua/article/view/324688>

286. Лідіч Б. В. Деякі питання соціального захисту осіб з інвалідністю в умовах воєнного стану [Електронний ресурс] / Богдан В'ячеславович Лідіч // Сучас. наук. журн. – 2024. – № 5 (3). – С. 8-14. *Проаналізовано виклики у досліджуваній сфері, породжені війною, та заходи, вжиті державою для створення умов для забезпечення прав і можливостей осіб із інвалідністю. Вказано, що тривала збройна агресія РФ проти України призводить до постійного зростання кількості осіб із інвалідністю, яке викликане низкою факторів, серед яких травми та поранення, як бойові, так і серед цивільного населення, обмежений доступ до медичної допомоги, постійний стрес тощо. Акцентовано на зростанні потреби у соціальній допомозі та соціальному захисті осіб із інвалідністю в умовах воєнного стану. Значну увагу приділено аналізу законодавчого регулювання створення сприятливих умов для працевлаштування осіб із інвалідністю.* Текст: <https://mosjournal.com/index.php/journal/article/view/76>

287. Малахов Г. Б. Проблеми реалізації антикорупційної стратегії у сфері оборонних закупівель [Електронний ресурс] / Г. Б. Малахов // Інформація і право. – 2025. – № 1 (52). – С. 132-140. *Проаналізовано стан реалізації Антикорупційної стратегії на 2021 – 2025 роки, механізм якої визначено відповідною Державною Антикорупційною програмою. Висвітлено проблеми її реалізації та заходи, які залишаються невиконаними у сфері запобігання корупції в секторі безпеки і оборони. Зазначено, що попередня Антикорупційна стратегія (на 2014 – 2017 роки) та державна програма з її виконання була не повною мірою реалізована. Проаналізовано європейський досвід боротьби з корупцією в секторі безпеки на предмет його запозичення в національне законодавство України. Запропоновано шляхи вирішення проблем реалізації Антикорупційної стратегії та заходи з удосконалення антикорупційного законодавства України.* Текст: <http://il.ippi.org.ua/article/view/324717>

288. **Маньгора В. В. Історичні етапи розвитку міжнародного гуманітарного права** [Електронний ресурс] / В. В. Маньгора, В. В. Грушко, О. С. Драгомерецька-Майданюк // Інформація і право. – 2025. – № 1 (52). – С. 155-169. *Висвітлено історичні етапи розвитку міжнародного гуманітарного права, здійснено періодизацію його історичного розвитку. Схарактеризовано основні риси розвитку кожного періоду та з'ясовано, що кожен етап періодизації допомагає зрозуміти, як міжнародне співтовариство адаптувало свої принципи до нових викликів, технологій і методів ведення війни, що сприяло розвитку більш гуманних і ефективних стандартів захисту цивільного населення і військовополонених, поранених і хворих.* Текст: <http://il.ippi.org.ua/article/view/324739>

289. **Маньгора В. В. Особливості та наслідки ратифікації Римського статуту Україною** [Електронний ресурс] / Володимир Васильович Маньгора, Марія Вікторівна Єнютіна, Владислав Вячеславович Леліовський // Успіхи і досягнення у науці. – 2025. – № 1. – С. 130-143. *Розглянуто особливості та наслідки ратифікації Римського статуту Міжнародного кримінального суду (МКС) Україною. Окреслено ключові етапи ратифікації, які відображають зміни в її внутрішній політиці та зовнішній стратегії, особливо на тлі подій Євромайдану та початку збройної агресії Росії. Наголошено, що ратифікація Римського статуту символізує прихильність України до принципів міжнародного правопорядку та верховенства права; підвищує правову спроможність держави забезпечувати справедливість і відповідальність за скоєні злочини; є важливим кроком у напрямку європейської інтеграції України; потребує адаптації національного законодавства до міжнародних стандартів, зокрема внесення змін до Кримінального кодексу України (КК України) та інших законодавчих актів.* Текст: <http://perspectives.pp.ua/index.php/sas/article/view/19139/19153>

290. **Мужиловська А. Ю. Україна на шляху до євроінтеграції: основні етапи та перспективи розвитку співробітництва з ЄС** [Електронний ресурс] / Анна Юріївна Мужиловська, Олександр

Олександрович Самков // Сучас. наук. журн. – 2024. – № 5 (3). – С. 88-96. *Проаналізовано перспективи, переваги та недоліки щодо співпраці та подальшої інтеграції України до Європейського Союзу. Вказано, що незважаючи на труднощі, євроінтеграційний курс залишається основним вектором розвитку, підтримуваним як на рівні влади, так і громадянського суспільства. Хоча країна поки що не є членом ЄС, вона відіграє вагомую роль у межах Східного партнерства та є ключовим партнером у питаннях енергетичної безпеки, боротьби з кіберзагрозами та зміцнення регіональної стабільності. Співпраця з ЄС у сфері безпеки та оборони значно посилилась від початку збройного конфлікту на сході України та набула безпрецедентного значення після повномасштабного вторгнення РФ в Україну.* Текст: <https://mosjournal.com/index.php/journal/article/view/86>

291. Насильницькі зникнення і переміщення українських дітей, 2022 - 2023 : Узагальнення для робочої групи ООН з питань насильницьких або недобровільних зникнень / [уклад.: Г. Овдієнко, М. Комаровський ; під заг. ред. Є. Захарова]. – Харків : Харків. правозахис. група : Права людини, 2024. – 19, 19 с. – Книга-перекрутка. – Кн. у одній оправі з одноімен. вид. англ. мовою. **Шифр зберігання в Бібліотеці: A836420** Цей стислий виклад охоплює період з 24 лютого 2022 р. по 31 березня 2023 р. За цей період документатори Т4Р (глобальної ініціативи «Трибунал для Путіна»), зібрали інформацію та внесли до бази даних 3796 випадків насильницьких зникнень, скоєних російськими військовими, їхньою владою та пов'язаними з ними групами незаконних збройних формувань на окупованих територіях. Особи жертв були ідентифіковані у 2878 випадках.

292. Носов Ю. Формування громадських центрів безпеки під час ревіталізації міст України [Електронний ресурс] / Юрій Носов // Укр. акад. мистецтва : зб. наук. пр. – Київ, 2024. – Вип. 36. – С. 53-60. *Мета дослідження - визначення факторів, що впливають на вибір місця розташування станцій громадської безпеки та їхніх функціональних особливостей в умовах післявоєнної ревіталізації. Запропоновано інтегроване розміщення служб для*

ліквідації кризових ситуацій в єдиному архітектурному об'єкті як економічно та функціонально доцільне рішення. Це може бути впроваджено у межах реформи служб швидкого реагування, оптимізуючи функції громадських будівель та підтримуючи сталу ревіталізацію міських територій. Текст: <https://journals.naoma.kyiv.ua/index.php/uam/article/view/122/114>

293. Панфілова Ю. М. Трансформація зовнішньої політики держави: роль інформаційної безпеки у сучасному світі [Електронний ресурс] / Юлія Михайлівна Панфілова, Вячеслав Володимирович Коба // Сучас. наук. журн. – 2024. – № 5 (3). – С. 97-104. Досліджено трансформацію зовнішньої політики держав, що відбувається під впливом новітніх інформаційних технологій, які надають нові можливості для маніпуляцій та впливу на свідомість громадян. Наголошено на важливості інформаційної безпеки як складової національної безпеки, що потребує розробки ефективних систем захисту інформаційної інфраструктури. Визначено три цілі зовнішньої політики держави та зазначено, що головною з них є національна безпека. Текст: <https://mosjournal.com/index.php/journal/article/view/87>

294. Пархоменко В. О. Деякі аспекти встановлення опіки та піклування над дітьми в Україні [Електронний ресурс] / В. О. Пархоменко // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 2. – С. 127-129. Проаналізовано українське законодавство у сфері захисту прав дітей, зокрема опіки та піклування в умовах воєнного стану. Визначено, що захист прав дітей є пріоритетом державної політики, що відображено у Конституції, міжнародних договорах і Законі «Про охорону дитинства». Окреслено розвиток нормативно-правового регулювання опіки та піклування, відповідність міжнародним стандартам та зміни, внесені через воєнні виклики. Розглянуто основні нормативні акти, зокрема Сімейний та Цивільний кодекси, акти Кабінету Міністрів України (КМ України), а також впроваджені зміни, які спрощують процедуру оформлення опіки, зокрема для дітей, постраждалих від війни. Увагу приділено механізму тимчасового влаштування дітей через електронні сервіси. Проаналізовано критерії

призначення опікунів, судову інтерпретацію норм і відсутність чітких критеріїв «найкращих інтересів дитини». Визначено проблеми в правозастосуванні та необхідність вдосконалення законодавства у цій сфері.

Текст: http://www.lsej.org.ua/2_2025/30.pdf

295. **Пісоцька К. О. Захист прав та інтересів дітей: фокус діяльності ювенальної превенції Національної поліції під час воєнного стану** [Електронний ресурс] / Каріна Олександрівна Пісоцька // Наук. перспективи. – 2025. – № 2. – С. 1542-1554. *Розглянуто особливості та специфіку діяльності ювенальної превенції Національної поліції України (НПУ) під час воєнного стану. Окреслено завдання та повноваження підрозділів ювенальної превенції щодо захисту прав і законних інтересів дитини, серед яких діяльність ювенальної превенції в частині евакуації дітей із зони бойових дій, а також профілактика правопорушень серед неповнолітніх під час воєнного стану в Україні. Вказано на численні порушення прав дитини у зв'язку із повномасштабним вторгненням РФ. Встановлено, що на сьогодні в Україні охорона прав та інтересів дитини є цілісною системою, що включає в себе заходи державного та недержавного характеру, спрямовані на забезпечення повноцінного життя, всебічного виховання і розвитку дитини та захисту її прав. Наголошено на таких важливих напрямках діяльності ювенальної превенції НПУ як: виявлення невиконання батьками обов'язків по догляду, вихованню чи розвитку дитини; забезпечення безпечового середовища дітей; формування правової свідомості дитини; профілактика правопорушень серед неповнолітніх* тощо. Текст:

<http://perspectives.pp.ua/index.php/np/article/view/20815/20791>

296. **Подання до Офісу Прокурора Міжнародного кримінального суду щодо злочину проти людяності (насильницького зникнення людей), ймовірно скоєного під час війни в Україні** / [уклад.: Г. Овдієнко, М. Комаровський, Є. Захаров ; під заг. ред.: І. Марчук, Є. Захаров]. – Харків : Харків. правозахис. група : Права людини, 2024. – 105, [1] с. : іл., табл. **Шифр зберігання в Бібліотеці: B84347** Подання Харківської правозахисної групи

(ХПГ) до Офісу Прокурора (ОП) Міжнародного кримінального суду (МКС) за ст. 15, яке містить інформацію, що має доказову цінність, про широко розповсюджену та систематичну практику ймовірних насильницьких зникнень, скоєних російськими військовими, їхньою владою та пов'язаними з ними групами бойовиків у так званих ДНР та ЛНР з моменту повномасштабного вторгнення РФ в Україну. Інформація у цьому поданні охоплює період з 24 лютого 2022 р. по 31 березня 2023 р. Подання містить контекстуальний аналіз російської практики насильницьких зникнень на Донбасі у 2014 – 2021 рр. Наведено методологію, процес документування та докази щодо фіксації злочинів з початку повномасштабного вторгнення Росії в Україну. Представлено конкретні справи та правовий аналіз злочинів проти людяності. Надано висновки про злочини насильницьких зникнень, які були скоєні у великих масштабах та організовані в Україні. Текст: <https://library.khpg.org/index.php?id=1722778930>

297. Пчеліна О. В. Особливості виявлення та фіксування кримінальних правопорушень проти довілля, пов'язаних зі збройною агресією проти України [Електронний ресурс] / Оксана Василівна Пчеліна, Віталій Борисович Пчелін // Успіхи і досягнення у науці. – 2025. – № 2. – С. 165-176. Визначено особливості виявлення та фіксування кримінальних правопорушень проти довілля, пов'язаних зі збройною агресією проти України. Акцентовано, що потрібно акумулювати зусилля національних правоохоронних органів, судово-експертних установ, представників Міжнародного кримінального суду (МКС), міжнародних експертів, громадськості та медіа для максимально повного документування екологічних воєнних злочинів. Доведено, що основним способом фіксування кримінальних правопорушень проти довілля, пов'язаних зі збройною агресією проти України, є проведення огляду місця події. Виокремлено процесуальні та криміналістичні особливості проведення огляду місця подія за фактом учинення кримінальних правопорушень проти довілля, пов'язаних зі збройною агресією проти України. Наголошено на необхідності залучення спеціалістів

до роботи слідчо-оперативної групи під час виявлення, фіксування, вилучення й упакування слідової й іншої інформації, важливої для вирішення завдань кримінального провадження. Текст:

<http://perspectives.pp.ua/index.php/sas/article/view/20476/20451>

298. **Тананакін О. В.** Диференціюючі ознаки колабораційної діяльності за Кримінальним кодексом України [Електронний ресурс] / Олександр Валерійович Тананакін // Наук. перспективи. – 2025. – № 2. – С. 1582-1595. *Визначено кваліфікуючі та особливо кваліфікуючі й привілейовані ознаки колабораційної діяльності відповідно до ст. 111-1 Кримінального кодексу України (КК України). Зазначено, що у межах диференціації кримінальної відповідальності за колабораційну діяльність, яка є явищем складним і багатоаспектним, враховують обставини, які суттєво змінюють суспільну небезпечність вчиненого діяння (обтяжують чи пом'якшують покарання). Вказано, що при кваліфікації протиправних дій, які утворюють колабораційну діяльність, часто виявляються додаткові обставини, які суттєво впливають на міру покарання. Розкрито зміст відповідних статей КК України.* Текст:

<http://perspectives.pp.ua/index.php/np/article/view/20818/20794>

299. **Черних В. Ф.** *Влада : Позивний – Аїда* : [біогр. роман] / Валентина і Валентин Черних. – Харків : [б. в.], 2024. – 389, [1] с. : іл. **Шифр зберігання в Бібліотеці: В84377** Біографічний роман про українську дівчину Владу Черних – красуню, добре освічену, талановиту, з щасливої родини, яка, здавалося, мала усі можливості жити безпечним і комфортним життям, але свідомо обрала шлях воїна і захисниці України від військової агресії РФ. Український народ повстав на боротьбу з окупантами, а молоде покоління виявило себе героїчними бійцями за вільну Україну, виборюючи перемогу навіть ціною власного життя. Книга, кожний аркуш якої пролітий сльозами, написана Валентиною та Валентином Черних, батьками, які втратили свою доньку Владиславу у війні. Це – спогади про Владу, сповнені бажанням

прожити з донькою кожен минулий день, спроба зрозуміти, чи був той шлях неминучим, зрозуміти сенс і цінність життя.

300. Юринець Ю. Л. Правові механізми захисту права людини на гідність в умовах правового режиму воєнного стану та мобілізації в Україні [Електронний ресурс] / Ю. Л. Юринець, Р. Летків // Інформація і право. – 2025. – № 1 (52). – С. 22-32. *Зазначено, що в умовах воєнного стану протиправні дії представників територіальних центрів комплектування (ТЦК) та соціальної підтримки (ТЦК та СП) негативно впливають на мобілізаційний процес і залучення громадян України до військової служби у Збройних Силах України (ЗСУ), що має негативні наслідки для обороноздатності держави та військового потенціалу, який безпосередньо впливає на шлях до Перемоги. Текст: <http://il.ippi.org.ua/article/view/324653>*

301. Fedorenko T. The role and competence of the International court of the United Nations in the settlement of international disputes: analysis of precedents and features of the application of international law = Роль та компетенція Міжнародного суду ООН у вирішенні міжнародних спорів: аналіз прецедентів та особливості застосування міжнародного права [Електронний ресурс] / Tetiana Fedorenko, Oleksandr Kriuk // Сучас. наук. журн. – 2024. – № 5 (3). – С. 37-45. – англ. *Висвітлено роль і компетенцію Міжнародного суду ООН у процесі вирішення міжнародних спорів. Проаналізовано основні функції цього органу, його юрисдикційні межі та процедурні аспекти діяльності. Окрему увагу приділено аналізу прецедентів, що мали значний вплив на розвиток міжнародного права та утвердження правосуддя у міжнародній спільноті. Визначено ключові проблеми та виклики, з якими стикається Міжнародний суд ООН у контексті сучасних глобальних процесів. Проаналізовано розгляд певних міжнародних спорів у Міжнародному Суді ООН та виявлено відсутність його достатнього впливу на держави-порушники. Наголошено, що повномасштабне вторгнення РФ на територію України, тривалість тяжких бойових дій майже три роки у Центральній Європі, кидають виклик міжнародній спільноті - дослідити*

питання розробки нової концепції світової безпеки. Текст:
<https://mosjournal.com/index.php/journal/article/view/80>

302. **Zahorodnia A. Basic concepts and key aspects of information wars**
= Основні поняття та ключові аспекти інформаційних війн [Електронний ресурс] / Alona Zahorodnia, Dmytro Saidakov // Сучас. наук. журн. – 2024. – № 5 (3). – С. 31-36. – англ. *Досліджено феномен інформаційних війн як одного з найважливіших викликів сучасного інформаційного суспільства. Серед основних інструментів інформаційної війни виокремлено дезінформацію, кібератаки, політичну маніпуляцію та вплив на міжнародні відносини. Приділено увагу значенню соціальних мереж у поширенні фейкової інформації та маніпуляції громадською думкою. Висвітлено важливість забезпечення кібербезпеки як одного з ключових елементів протидії інформаційним загрозам. Акцентовано на захисті демократичних цінностей, таких як свобода слова та вільний доступ до інформації, що стають особливо вразливими в умовах інформаційних війн.* Текст:
<https://mosjournal.com/index.php/journal/article/view/79>

**Підготовлено Відділом інформаційного забезпечення органів влади
Національної бібліотеки України імені Ярослава Мудрого**

**Відповідальний за випуск Н. Я. Зайченко
11 квітня 2025 р.**